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خبر

در طرح مباحث مربوط به جمعیت و بررسی اثرگذاری 
قوانین آن باید تحولات جمعیتی و عوامل مربوطه برای 
برنامه ریزی ها و سیاست گذاری ها مورد توجه قرار گیرد.

می خواهیم  وقتی  جمعیت  به  مربوط  مباحث  طرح  در 
بررسی  را  جمعیت  و  خانواده  حوزه  قوانین  اثرگذاری 
در  باشیم.  داشته  آگاهی  جامعه  تحولات  از  باید  کنیم، 
سال های اخیر توصیف هایی که در این زمینه شده عمدتاً 
متمرکز بر تحولات جمعیتی بوده که عمدتاً بر ساختار 
سنی و تحت عنوان گذار اول جمعیت شناختی متمرکز 

بوده است.
حوزه  پژوهشگر  و  آمار  کارشناس  محزون  اکبر  علی 
جمعیت در گفت و گویی به تشریح گذارها و تحولات 
و  پرداخت  آن ها  آمدن  وجود  به  عوامل  و  جمعیتی 
گفت: گذار اول جمعیت شناختی روی همان موضوعات 
تمرکز  جمعیت  حجم  و  رشد  سنی  ساختار  تغییرات 
می کند که یک کشور باید برای برنامه  ریزی در جامعه 

متوجه آن باشد. یعنی روندی که نشان می دهد رشد جمعیت 
به سمت افزایش یا کاهش رفته است. ساختار سنی جمعیت 
مسئله مهمی است که نشان می دهد جمعیت یک جامعه، جوان، 
میانسال یا سالمند است و هر کدام از این ها اقتضائات خاص 

خود را دارند.
جوانی جمعیت،  و  خانواده  از  حمایت  قانون  در  افزود:  وی 
نامگذاری  در  حتی  و  گرفت  قرار  اولویت  در  خانواده  بحث 
جمعیت  جوانی  روی  ادامه  در  اما  شد.  تاکید  خانواده  روی 
قرار گرفت،  تمرکز شد و ساختار سنی جمعیت مورد توجه 
جوان  بماند.  جوان  همواره  ما  جامعه  که  کنیم  چه  ما  اینکه 
هم  انقلاب  دوم  گام  بیانیه  در  و  است  جامعه  محرکه  نیروی 
رهبر معظم انقلاب بر این موضوع تاکید داشتند و در بسیاری 

از اسناد بین المللی و فرابخشی داخلی ما آمده است.
تغییرات در ساختار خانواده در گذار دوم جمعیت  شناختی

جوان  و  جوان سازی  موضوع  اینکه  به  اشاره  با  محزون 
است  برخوردار  بالایی  اهمیت  درجه  از  جامعه  نگه داشتن 
در  زیرا  نیست.  کافی  ضرورتش  همه  با  موضع  این  گفت: 
سال های گذشته اساساً خانواده ایرانی به مفهوم واقعی خودش 
در جامعه ما دچار گذار و تحول شده است. این گذار تحت 
عنوان نظریه دوم جمعیت شناختی مطرح است که عمدتاً روی 
بحث خانواده متمرکز است. خاستگاه این نظریه جامعه غربی 
است و ما با علم به این موضوع و آگاهی در مورد آن صحبت 
این  لذا همه چیز  ارتباط می دهیم.  به جامعه خود  و  می کنیم 

نظریه متناسب جامعه ما نیست.
وی همچنین گفت: در غرب تغییرات مرتبط با تشکیل خانواده، 
از  خارج  ازدواج های  حتی  و  شریکی  رفتارهای  باروری، 
اما  چهارچوب را تحت عنوان نظریه خانواده مطرح می کنند 
ما متناسب با بحث بومی خودمان سخن می گوئیم. نشانه ها و 
عواملی برای این گذار شناسایی شده که افزایش فردگرایی و 
استقلال فردی یا بعضاً کمرنگ شدن نقش دین را می توان نام 
کرد.  اشاره  مورد   ۸ به  می توان  آن  تجربی  نشانه های  از  برد. 
مطرح  نشانه ها  اولین  از  یکی  عنوان  به  ازدواج  سن  افزایش 

است که در کشور خودمان هم شاهد آن هستیم.
ایران  در  ازدواج  افزایش سن  آمارهای  محزون در خصوص 
را  مختلف  دهه های  ازدواج  سن  افزایش  حوزه  در  ما  گفت: 
ما  سرشماری  آخرین  در  که  دیدیم  و  کردیم  مقایسه  هم  با 
میانگین سن ازدواج تقریباً به حدود بین ۲۷ تا ۲۸ سال برای 
آقایان و حدوداً ۲۳ تا ۲۴ سال برای خانم ها افزایش پیدا کرد. 

این یک روند افزایشی بوده که در سال های مختلف طی شده 
و به اینجا رسید.

وی افزود: در مناطق ۲۲ گانه شهر تهران میانگین سن ازدواج 
عمدتاً در مناطق ۱، ۲، ۳ و ۶ میانگین ازدواج هم برای آقایان و 
هم برای خانم ها بیشترین میزان است. یعنی هر چقدر مقدمات 
ازدواج به لحاظ اقتصادی و معیشتی فراهم باشد باز هم علل 
استقلال  و حس  فردگرایی  است.  دخیل  امر  این  در  دیگری 
فردی می تواند از عوامل آن باشد که میل و رغبت به ازدواج 

کمتر است.
تغییرات  کرد:  بیان  تفاوت ها  این  علت  خصوص  در  وی 
مختلفی  عوامل  و  تحصیلات  شهرنشینی،  مثل  زندگی  سبک 
و  شناخت  عدم  ازدواج،  یک  پیش نیازهای  فراهم نشدن  مانند 
اعتماد کافی و غیره از عوامل این اتفاق هستند. امروز خیلی 
از موضوعات سنتی عوض شده و به شکل مدرن تر در آمده 
است. این شکل مدرن تر سبک های زندگی را تحت تأثیر قرار 
به هم  بر شناخت شهروندان نسبت  به گونه ای که حتی  داده 
تأثیر گذاشته است. اما هرچه جامعه از شکل سنتی خود فاصله 
نگرفته باشد، سبک زندگی و حتی شناخت ها و مقدمات یک 

ازدواج فراهم تر است.
محزون در ادامه نشانه های دیگر را تشریح کرد و گفت: نشانه 
بعدی کاهش فرزندآوری است. افزایش سقط جنین در گذشته 
ارقام  و  آمار  اینکه  وجود  با  اما  نبود.  عده ای  پذیرش  مورد 
بر  مبتنی  نیست، مطالعاتی که  واقعیت  ما گویای همه  رسمی 
مدل های اندازه  گیری شاخص ها است نشان می دهد که سالانه 

حدود ۳۸۰ الی ۳۹۰ هزار سقط در کشورمان اتفاق می افتد.
وی همچنین گفت: از دیگر نشانه ها بالا رفتن نرخ طلاق است. 
جامعه  نسبت  به  سال  یک  در  طلاق  میزان  یعنی  طلاق  نرخ 
در معرض طلاق که افزایش پیدا کرده است. موضوع بعدی 
تولد در خانواده های  نرخ  باروری است. در دهه ۶۰  کاهش 
ما ما بین ۶ تا ۷ فرزند بود و نرخ باروری ۶.۵ در نظر گرفته 
می شد. امروز می بینیم می شد که نرخ باروری ایرانی ها ۱.۶۵ 

است و زیر سطح جایگزینی است.
محزون ادامه داد: نشانه بعدی کوچک شدن بعد خانوار است. 
خانواده  هر  در  متوسط  طور  به  نفر   ۵ بالای  گذشته  دهه  در 

داشتیم. الان حدود ۲.۳ نفر در هر خانواده زندگی می کنند.
زندگی های نامتعارف ذیل عنوان خانواده

محزون با ذکر این نکته که نشانه بعدی تا حدی چالش برانگیز 
که  است  هم باشی  هنجارشدن  نشانه  این  کرد:  بیان  است 
خاستگاه آن در غرب است و کاملًا قابل تعمیم به جامعه ما 

نیست. اما نشانه های آن در جامعه ما هم دیده می شود.
بدون  زندگی  و  هم خانگی  یا  هم باشی  این  افزود:  وی 
ازدواج زیر یک سقف در کشورهای غربی شایع است. 
در مطالعه ای در آمریکا آمده بود که آمار این مسئله به 
با  که  ازدواج هایی  است.  رسیده  هم  حدود ۴۸ درصد 
هم باشی شروع می شد و حتی تا پنج سال هم ادامه پیدا 
می کند و دو نفر بعد تصمیم می گرفتند که با هم ازدواج 

رسمی انجام بدهند یا نه.
بحث  هم  بعدی  برانگیز  چالش  نکته  داد:  ادامه  وی 
و  است  غرب  در  ازدواج  از  خارج  فرزندان  افزایش 
است  بوده  غرب  نظریه  خاستگاه  که  آنجایی  از  گفتیم 
قابل تعمیم نیست اما نباید نادیده گرفته شود. این اتفاق 
در ادامه رفتارهای شریکی و خارج از چهارچوب اتفاق 
می افتد که ممکن است شواهدی برای آن در جامعه ما 

وجود داشته باشد.
دوم  جمعیتی  گذار  وارد  ما  پس  کرد:  اظهار  محزون 
از آن  شده ایم گذار اول بحث ساختار سنی جمعیت بود که 
مرحله و گذار عبور کرده ایم. چرا می گوئیم بحث مشوق های 
ازدواج در مواردی جواب نمی دهد؟ چون موضوع ازدواج و 
فکر کردن به فرزنددار شدن بر اثر تغییر نگرش ها تغییر کرده 
است. از این رو افزایش سن ازدواج، سقط جنین، افزایش نرخ 
کوچک  باروری،  نرخ  کاهش  فرزندآوری،  در  تأخیر  طلاق، 
شدن بعد خانواده، هنجار شدن هم باشی و فرزندان خارج از 
که  است  شناختی  جمعیت  دوم  گذار  نشانه  هشت  ازدواج، 

امروزه در جامعه ما هم شیوع دارد.
مهاجرت به داخل و خارج کشور از عوامل اصلی گذار 

سوم جمعیت
کرد:  بیان  جمعیت شناختی  سوم  گذار  خصوص  در  محزون 
کشور  در  نشانه هایی  هم  آن  که  جمعیت شناختی  سوم  گذار 
این ها  است.  خارج  به  یا  داخل  به  مهاجرت  بحث  دارد،  ما 
نشان می دهد که در مباحث جمعیت در کشور تغییر پارادایم 
اتفاق افتاده است پس نوع نگاه، نگرش ها و نوع تصمیمات هم 

متناسب با آن باید تغییر پیدا کند.
بحث  اروپایی  کشورهای  در  مثلًا  اساس  این  بر  افزود:  وی 
مهاجرت و اثرات آن بر جمعیت، سیاست های جذب مهاجران 
را مشخص می کند. این موضوع در کشور ما هم هست و حتی 
می شوند  خارج  کشور  از  که  کسانی  داریم.  را  آن  برعکس 
نخبگان، سایر ساکنین، موضوع اتباع و غیره مطرح است که 

نیازمند سیاست گذاری در عرصه جمعیت است.
محزون در خصوص مهاجرت به داخل ایران و موضوع اتباع 
گفت: کشورهای دیگر در این زمینه گزینش های متعددی دارند 
نداریم و صرفاً بحث مجوز دادن است.  ما هیچ گزینشی  اما 
در حالی که باید رصد درستی در این زمینه صورت گیرد. به 
عنوان مثال نرخ باروری فقط در جمعیت ایرانی ۱.۶۵ بوده با 
جمعیت اتباع حدود ۱.۷۴ برآورد شده است. بنابراین جمعیت 

اتباع تأثیر خودش را در نرخ باروری ما گذاشته است.
به  توالی  جمعیتی  گذارهای  کرد:  خاطرنشان  پایان  در  وی 
معنای منقطع ندارند و با هم هم پوشانی و اشتراک زمانی دارند. 
یعنی در اواخر گذار اول، گذار دوم شروع شده و هم زمان 
با گذار دوم، گذار سوم شکل گرفته است. در گذشته وقتی 
از برخی از این نشانه ها سخن می گفتیم می گفتند صحبت از 
این موضوعات در ایران زود است. ما می گفتیم نشانه های آن 
هست و باید به آن توجه شود ولی بعضی از جامعه شناسان 

قبول نمی کردند.

تغییرات جمعیتی در ایران؛ 
از افزایش سن ازدواج تا مسئله مهاجران

هم   ۱۴۰۴ سال  در  برق  ناترازی  سناریوی  بدبینانه ترین 
نداشت،  را  فروردین  میانه  از  برق  قطعی های  آغاز  پیش بینی 
حتی خود صنعت برق هم کنار مردم، از شروع خاموشی های 

برنامه ریزی شده در میانه نخستین ماه بهار غافل گیر شد. 
رکوردهایی  یک  به  یک  کشور  انرژی  بخش  امسال 
اولین رکوردشکنی  به جا می گذارد،  بی سابقه  و  اعجاب انگیز 
ایام  در  بنزین  لیتری  میلیارد   ۲.۸ مصرف  در  اعجاب انگیز 
نوروز بود و دومین رکوردشکنی عجیب در بخش برق رقم 

خورد.
تقاضای  به  نسبت  برق  کمبود  که  است  بار  نخستین  برای 
مصرف را در میانه فروردین ماه شاهد هستیم و برای اولین 
بار، در میانه نخستین ماه بهار، خاموشی های برنامه ریزی شده 

برق در بخش خانگی و صنعت اعمال می شود.
در واقع بدبینانه ترین سناریوی ناترازی برق در سال ۱۴۰۴ هم 
پیش بینی آغاز قطعی های برق از میانه فروردین را نداشت و 
حتی خود صنعت برق هم کنار مردم، از شروع خاموشی های 

برنامه ریزی شده در میانه نخستین ماه بهار، غافل گیر شد.
روشن شدن زودهنگام کولرها در خانه ها و ادارات

اولین دلیل غافل گیری صنعت برق و مسئولان مربوطه، رشد 
قبل  به سال های  نسبت  فروردین  میانه  در  هوا  دمای  عجیب 
سال های  به  نسبت  بهاری  هوای  دمای  میانگین  افزایش  بود. 
فروردین  میانه  در  کم سابقه،  اتفاقی  در  شد  موجب  قبل، 
و  شود  مدار  وارد  مختلف  شهرهای  در  گازی  کولرهای 

موجب رشد ۶درصدی مصرف برق در ابتدای سال شد.
بدمصرفی  البته  و  هوا  گرمای  که  تقاضا  عجیب  رشد  این 
مردم پشت پرده آن است، موجب غافل گیری صنعت برق شد 
حرارتی  واحدهای  حداکثری  آماده سازی  به  نیاز  به دلیل  و 

برای تابستان گرم امسال، نیروگاه های متعددی که در زمستان 
و  اساسی  تعمیرات  برای  بودند،  نکرده  پیدا  تعمیر  فرصت 

دوره ای از مدار خارج شدند.
اتمی پشت تولید برق حرارتی  نیروگاه های برق آبی و 

را خالی کردند
در شرایط مشابه، معمولًا از ظرفیت نیروگاه های برق آبی برای 
بالانس  تا  می شد  استفاده  حرارتی  برق  تولید  کسری  جبران 
شبکه در مدیریت عرضه و تقاضا حفظ شود اما امسال یکی 
از خشک ترین سالهای نیم قرن اخیر کشور بود و کم بارشی 
امکان  است،  شده  سدها  ذخایر  شدید  کاهش  به  منجر  که 

استفاده از ظرفیت برق آبی ها را هم از صنعت برق گرفت.
در چنین شرایطی نیروگاه اتمی بوشهر هم که نیاز به تعویض 
داشت،  تابستان  در  برق  حداکثری  تولید  برای  سوخت 
از  بخشی  جایگزینی  امکان  و  شد  خارج  مدار  از  به ناچار 
برق  با  خارج شده  مدار  از  حرارتی  نیروگاه های  برق  تولید 

اتمی هم میسر نبود.
هزار   ۴۹ تا  رشدکرده  تقاضای  میزان  وضعیت،  این  در 
مگاوات، از میزان ظرفیت فعال تولید برق کشور فراتر رفت 
و صنعت برق ناچار به اعمال خاموشی های برنامه ریزی شده 

و دوره ای به بخش خانگی و صنعتی شده است.
صنعت هم از قطعی های برق فروردین در امان نماند

به  واردشده  صنعت  اولین  به عنوان  سیمان  صنعت 
پیک سایی  به  کمک  برای  بهاره،  برق  تأمین  محدودیت های 
ورودی اجباری داشت، در واقع فعالان این صنعت از شروع 

محدودیت های برقی از ابتدای سال، ابراز نارضایتی کردند.
امروز،  انجمن صنفی صنعت سیمان  دبیر  الوندیان،  علی اکبر 
سه شنبه، از آغاز محدودیت برقی در صنعت سیمان خبر داد 

اختلال  با  سیمان  تولید  محدودیت ها  این  اعمال  با  گفت:  و 
روبه رو خواهد شد.

به نظر می رسد بقیه صنایع از جمله صنعت فولاد هم در ایام 
ورود  شبکه  بار  جابه جایی  و  پیک سایی  مباحث  به  پیشِ رو، 

پیدا کنند.
کلید حل مشکل در دست مردم است

دارد،  دست  در  فعلی  شرایط  در  را  هر آنچه  برق  صنعت 
شبانه روزی عرضه می کند و وضعیت فعلی با به مدار برگشتن 
تعمیرات  انجام  و  آینده  روزهای  طی  بوشهر  اتمی  نیروگاه 
خواهند  باز  مدار  به  یک  به  یک  که  حرارتی  نیروگاه های 
هرچه  که  است  برق  مصرف  این  اما  می شود؛  بهتر  گشت، 

تولید بیشتر شود را می بلعد.
لحظه ای  مصرف  پیک  دور،  نه چندان  گذشته ای  در 
اما  می شد؛  محسوب  تابستانه  پیک  یک  ۴۹هزارمگاواتی، 
در شروع سال  تقاضا  میزان  این  ثبت  در سال جاری شاهد 
تلقی  سال  گرم  ایام  جزو  وقت  هیج  ماه  فروردین  هستیم. 
نمی شود و ایام گرم سال از ابتدای خرداد تا پایان شهریورماه 
پیک  ماه های گرم، یک  از شروع  ماه زودتر  یعنی دو  است؛ 
به ثبت رسیده است که نشان می دهد  تابستانه تقاضای برق 
مشکل اصلی تشدید ناترازی و رسیدن آن به میانه فروردین، 

در بخش مصرف برق است.
کاهش  راهکار  تنها  و  اصلی ترین  برق،  مصرف  مدیریت 
ناترازی های برق در سال جاری است. مصارف افسارگسیخته 
یک  از  که  مشترکان  سایر  غیربهینه  مصارف  و  پرمصرف ها 
اصلاح،  صورت  در  می گیرد،  نشئت  اشتباه  مصرفی  فرهنگ 
به طور مستقیم از میزان ناترازی برق و به عبارت بهتر از میزان 
خاموشی های تحمیل شده به بخش خانگی و صنعتی می کاهد.

خاموشی های فروردین برق از سر همه پراند 

پایان  به  حالی  در  را  قبل  سال  گفت:  کارگری  فعال  یک 
بیمه کارگران  رساندیم که از مجلس توقع پیگیری مسئله  ی 
ساختمانی را داشتیم اما مجلس هیچ اقدام مناسبی انجام نداد 

و کارگران ساختمانی همچنن با مشکل بیمه مواجه هستند. 
و  قم  استان  گچکاران  صنفی  انجمن  رئیس  کشوری،  داود 
فعال کارگری با انتقاد از بی تفاوتی مجلس شورای اسلامی 
ساختمانی،  کارگران  به ویژه  کارگران،  مطالبات  به  نسبت 
در صف  کشور  این  ساختمانی  کارگران  سال هاست  گفت: 
انتظار بیمه مانده اند و وعده های مسئولان یکی پس از دیگری 

رنگ می بازد. 
که  رساندیم  پایان  به  حالی  در  را  قبل  سال  داد:  ادامه  وی 
از مجلس توقع پیگیری مسئله  ی بیمه کارگران ساختمانی را 
داشتیم اما مجلس هیچ اقدام مناسبی انجام نداد و کارگران 
بیمه  قانون  بیمه مواجه هستند.  با مشکل  ساختمانی همچنن 
به  مناسب  سهمیه  و  شود  اجرا  باید  ساختمانی  کارگران 
کارگران تخصیص یابد. این قانون قبلا به بهانه ی نبودِ سهمیه 
اجرا نمی شد و بعد از تغییر قانون نیز باز هم این بهانه تدوام 
بار تخصیص سهیمه  زیر  اجتماعی همچنان  تأمین  و  داشت 

مناسب برای بیمه کارگران ساختمانی نمی رود. 
وی افزود: مجلس اگر از جنس مردم است، باید با تصویب 
کارگران  شدن  بیمه  راه  جدی،  نظارت  و  حمایتی  قوانین 
ساختمانی را هموار کند، نه اینکه با تصمیمات غیرکارشناسی 
حقوق میلیون ها کارگر را پای منافع گروه های خاص قربانی 

کند. 
کشوری با تأکید بر اینکه وضعیت معیشتی کارگران در شرایط 
بحرانی است، هشدار داد: بی توجهی به بیمه کارگران خیانت 
ضدکارگری  رویه  این  ما  است.  انسانی  کرامت  و  کار  به 
سریع تر  هرچه  می خواهیم  مجلس  از  و  می کنیم  محکوم  را 
تکلیف بیمه کارگران ساختمانی را روشن کند، پیش از آنکه 

اعتماد کارگران به نهاد قانون گذار از بین برود. 
رئیس انجمن صنفی گچکاران استان قم افزود: مجلس باید 
وظیفه ی خود را انجام دهد یا بر اجرای قانون نظارت کند یا 
با تغییر قانون و رسیدن به توافق با تامین اجتماعی مسئله ی 
ساختمانی  کارگران  بیمه  مشکل  کند.  حل  را  منابع  کمبود 
به طور جدی حل  را  آن  باید  و  است  مسئله ی چندین ساله 

کرد.

بی تفاوتی مجلس نسبت به بیمه 
کارگران ساختمانی

 سهمیه بیمه چه شد؟ 

رئیس کل دادگستری هرمزگان از توقیف یک فروند شناور 
حامل سوخت قاچاق در آب های خلیج فارس خبر داد. 

کرد:  هرمزگان  اظهار  دادگستری  رئیس کل  قهرمانی  مجتبی 
قشم،  شهرستان  انقلاب  و  عمومی  دادستان  هماهنگی  با 
فروند  یک  شناسایی  از  پس  سپاه  دریایی  نیروی  رزمندگان 
و  فارس  خلیج  آب های  در  قاچاق  سوخت  حامل  شناور 
اقدام  آن  توقیف  به  نسبت  قشم،  و  لارک  جزایر  حدفاصل 

کردند.
خاطرنشان  ارتباط   این  در  نفر   ۶ دستگیری  به  اشاره  با  وی 
کرد: در بازرسی از این شناور ۱۰۰ هزار لیتر سوخت قاچاق 

کشف و ضبط شده است.
اینکه مرتکبان قاچاق سازمان یافته سوخت  بیان  با  قهرمانی 
علاوه بر جریمه نقدی و مجازات حبس به ضبط اموال ناشی 
از جرم نیز محکوم می شوند، گفت: در صورت اثبات جرم، 
در راستای اجرای ماده ۲۰ قانون مبارزه با قاچاق کالا، شناور 
دخیل در امر قاچاق نیز توقیف و علاوه بر مجازات های مقرر 
نقدی  به جریمه  نقلیه  ارزش وسیله  معادل  ماده مذکور،  در 

حامل اضافه می شود. 
یادشده  شناور  از  یادآور شد: سوخت های کشف شده  وی 
هم طبق روال قانونی با دستور قضایی تحویل شرکت پخش 
قانونی  توزیع  به چرخه  و  شده  نفتی  فرآورده های  توزیع  و 

برمی گردد.
اینکه  به  اشاره  با  همچنین  هرمزگان  دادگستری  کل  رئیس 
پرونده شناور مذکور در سیر مراحل رسیدگی قضایی قرار 
ضابطین،  همکاری  با  استان  دادگستری  کرد:  تأکید  دارد، 
با قاطعیت  یافته سوخت را  با قاچاق سازمان  مقابله  راهبرد 
سرمایه های  و  منافع  از  صیانت  راستای  در  و  می دهد  ادامه 

ملت ایران لحظه ای درنگ نخواهد کرد.

گفت:  کشاورزی  محصولات  قیمت گذاری  شورای  عضو 
را  فشار  بیشترین  برق  ناترازی  با  مواجهه  در  نیرو  وزارت 
کمبود  از  قابل توجهی  بخش  و  آورد  کشاورزی  بخش  بر 
اینکه  کرد ضمن  جبران  کشاورزی  چاه های  خاموشی  با  را 
آب  کمبود  و  دلیل خشکسالی  به  هم  منطقه ای  آب  شرکت 
میزان برداشت از چاه های کشاورزی را محدودتر کرده است. 
به  هنوز  اما  شد  آغاز   ۱۴۰۴ سال  در  گندم  تضمینی  خرید 
به  تضمینی  خرید  نرخ  افزایش  درباره  گندم کاران  مطالبه 
است؛  نشده  رسیدگی  تومان   ۵۰۰ و  هزار   ۲۰ از  بیش تر 
پیمان عالمی آرانی، عضو شورای قیمت گذاری محصولات 
کشاورزی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا در این باره توضیح 
ببینیم  تا  شود  برگزار  زودتر  چه  هر  باید  شورا  جلسه  داد: 
و  است  گندم  تضمینی  خرید  نرخ  افزایش  مانع  چیزی  چه 
واکنش دولت به این موضوع چیست؟ از ابتدای سال جاری 
تاکنون شورای قیمت گذاری هنوز جلسه ای برگزار نکرده و 
ما پیگیری برگزاری زودهنگام این جلسه از دبیرخانه شورا 

در وزارت جهاد کشاورزی هستیم.
وی تصریح کرد: برگزاری این جلسه فوریت دارد و فوریت 
آن به این دلیل است که نرخ خرید تضمینی گندم حتما باید 

اصلاح شود. 
رئیس اتاق اصناف کشاورزی ایران خاطرنشان کرد: براساس 
محصولات  قیمت گذاری  شورای  اجرایی  دستورالعمل 
کشاورزی نرخ خرید تضمینی گندم مبتنی چهار معیار تعیین 
می شود، این معیارها قیمت تمام شده به اضافه سود متعارف، 
نرخ تورم اعلام شده از سوی بانک مرکزی، نرخ جهانی و 
ارزش مبادله ای کالا هستند و به باور ما قیمت کنونی با این 

معیارها همخوانی ندارد. 
عالمی در ادامه از محدودیت های وزارت نیرو بر کشاورزان 
ناترازی  با  مواجهه  در  نیرو  وزارت  کرد:  اظهار  و  گفت 
بخش  و  آورد  کشاورزی  بخش  بر  را  فشار  بیشترین  برق 
کشاورزی  چاه های  خاموشی  با  را  کمبود  از  قابل توجهی 
دلیل  به  هم  منطقه ای  آب  شرکت  اینکه  ضمن  کرد  جبران 
خشکسالی و کمبود آب میزان برداشت از چاه های کشاورزی 

را محدودتر کرده است.

برداشت آب از چاه های کشاورزی 
محدود شد 

سپاه شناور حامل 100 هزار لیتر 
سوخت را در خلیج فارس توقیف کرد 

حوزه  در  بانک ها  از  برخی  عملکرد  به  اشاره  با  قالیباف 
و  نمی کنند  عمل  خود  تعهدات  به  بانک ها  گفت:  مسکن 
طور  به  مسکن  حوزه  برای  تسهیل گری  جای  به  دولت 
مستقیم در ساخت مسکن ورود می کند؛ در حالی که قانون 

به این موضوع اشاره نکرده است. 
جلسه  در  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس  قالیباف  محمدباقر 
به گزارش کمیسیون عمران  از رسیدگی  دیروز پس  علنی  
نظام  قانون  شناسی  آسیب  و  اجرا  نتایج  ارزیابی  درباره 
برنامه  در  بیان کرد: مجلس  در  کنترل ساختمان  و  مهندسی 
درصد   ۹ رشد  مسکن  بخش  برای  کشور  کل  توسعه  هفتم 
را پیش بینی کرده چراکه همه موارد مربوط به مسکن توان 
داخلی و بهانه ای از جمله ارز در این حوزه وجود ندارد و 
طبق بررسی هایی که تاکنون داشته ایم، شروع جدی اجرای 

برنامه در حوزه مسکن از سال جاری است.
به ویژه  افزود: مهم ترین مسئله مردم در حوزه معیشت  وی 
برنامه   ۵۰ ماده  در  الان  است.  مسکن  حوزه  محروم  قشر 
به ویژه در حوزه مسکن پیش بینی  هفتم ظرفیت های زیادی 
کرده ایم که بنده از کمیسیون می خواهم که موضوع را مورد 

توجه جدی و در اولویت خود قرار دهند.
مسکن  حوزه  برای  مجلس  در  داد:   ادامه  مجلس  رئیس 
و  اجاره  درباره  قوانینی  نیز  و  مسکن  جهش  تولید  قانون 
از احتکار مسکن را  این قوانینی جهت جلوگیری  بر  علاوه 
تصویب شده اما به نظر می آید که در این سه حوزه قانون 
آنطور که باید اجرا نشده است و مجلس و سازمان بازرسی 

باید موضوع را به صورت جدی پیگیری کنند.
به  همچنین  کرد:  تصریح  زمین  قیمت  به  اشاره  با  وی 

مسکن  هزینه  درصد   ۵۰ متوسط  طور  به  که  زمین  موضوع 
و ساخت آن را شامل می شود، توجه نشده است. این ها از 
نظارت،  در  و  دارد  وجود  آن  قوانین  که  است  موضوعاتی 
کمک  باید  کمیسیون ها  و  بازرسی  سازمان  اجرا  و  پیگیری 

کنند و اقدامات لازم را انجام دهند.
نظارت،  از  هدف  اینکه  بیان  با  پایان  در  مجلس  رئیس 
است،  روش ها  اصلاح  و  دست گیری  بلکه  نیست  مچ گیری 
اضافه کرد: اگر امروز مرد و زن خانه هر دو سر کار بروند 
هزینه  صرف  درآمدشان  همه  باشند،  نداشته  مسکن  اما 
برنامه  طی  را  مسکن  بحران  می توانیم  ما  می شود.  مسکن 
برسیم؛  حوزه  این  در  درصد   ۹ رشد  به  و  کنیم  حل  هفتم 
این موضوع به یک تحرک جدی احتیاج دارد که باید انجام 

دهیم.

قالیباف:

 می توانیم بحران مسکن را طی برنامه هفتم حل کنیم 

درباره  ترامپ  و  ماسک  ایلان  میان  نظر  اختلاف 
تعرفه ها 

روزنامه آمریکایی واشنگتن پست از اختلاف نظر میان رئیس جمهور 
این کشور و مدیرعامل تسلا در ارتباط با تعرفه های اعمالی ایالات  
ماسک«  »ایلان  که  داد  گزارش  پست  واشنگتن  داد.  خبر  متحده 
کشور،  این  دولت  کارآمدی  اداره  رئیس   و  آمریکایی  سرمایه دار 
رئیس  جمهور  ترامپ«  »دونالد  از  ناموفق  اما  مستقیم  درخواستی 
هفته  که  جدیدی  تعرفه های  کردن  معکوس  برای  ایالات متحده 
گذشته اعمال کرد، داشته است.  مخالفت ترامپ با این درخواست 
که به دنبال وضع تعرفه ۱۰ درصدی پایه برای بر تمام محصولات 
وارداتی به آمریکا و همچنین تعرفه های بیشتر بر تعدادی دیگر از 
کشورهای است، نشانگر بشترین اختلاف نظر میان دو طرف است.  
مذاکرات ترکیه و اسرائیل درباره ایجاد یک خط 

منازعه در سوریه 
از  دو مقام غربی خبر دادند که ترکیه و اسرائیل برای جلوگیری 
هرگونه سوء تفاهم و جلوگیری از درگیری احتمالی بین نظامیان 
خود، درباره ایجاد یک خط منازعه در سوریه گفت وگو کرده اند.

در  هوایی  تجاوز  چندین  اسرائیل  هوایی  نیروهای  گذشته،  هفته 
سوریه انجام دادند و سایت های نظامی  که ترکیه در نظر داشت به 
مقام غربی گفتند  دادند. دو  قرار  زودی در آن مستقر شود، هدف 
که »بنیامین نتانیاهو«، نخست وزیر اسرائیل به همتایان خود اطلاع 
داده است که اسرائیل فرصت محدودی برای حمله به پایگاه های 
مستقر  آنجا  در  را  خود  دارایی های  بتواند  ترکیه  تا  دارد  مذکور 

کند.
افزایش بودجه نظامی آمریکا 

برنامه  وی  دولت  که  گفت  آمریکا  رئیس جمهور  ترامپ«  »دونالد 
افزایش بودجه نظامی این کشور به ۱ تریلیون دلار را آماده کرده 
است.ترامپ در جریان دیدار خود با »بنیامین نتانیاهو« نخست وزیر 
حدود  بودجه ای  »ما  گفت:  سفید  کاخ  در  رژیم صهیونیستی 
تقویت  را  خود  ارتش  باید  ما  کردیم.  تایید  را  دلار  تریلیون   ۱
که  است  بخشی  ارتش  اما  هستیم  آگاه  آن  هزینه های  به  و  کنیم 
مجبور به تقویت آن هستیم و باید قدرتمند باشیم«.»پیت هگست« 
ایکس  پلتفرم  در  پستی  در  رابطه  این  در  نیز  آمریکا  وزیردفاع 
دفاع  وزارت  دلاری  تریلیون   ۱ بودجه  اولین  زودی،  »به  نوشت:  
سریع  بازسازی  درحال  ترامپ،  رئیس جمهور  می شود.  تصویب 

ارتش است«.
به آمریکا  را  بگرام  پایگاه هوایی  طالبان کنترل 

واگذار کرد 
رسانه های محلی افغانستان گزارش دادند که دولت طالبان  کنترل 
پایگاه هوایی راهبردی »بگرام« را به آمریکا تحویل داده است. این 
اقدام پس از آن رخ داده است که یک فروند هواپیمای سی-۱۷ 
در  اطلاعاتی  ارشد  مقامات  و  نظامی  خودروی  تجهیزات،  حامل 
معاون رئیس سیا در  الیس«  آمد.  »مایکل  فرود  پایگاه هوایی  این 
میان افرادی است که با این هواپیما وارد بگرام شده است و این 
آمریکایی ها  مجدد  استراتژیک حضور  اهمیت  دهنده  نشان  مسئله 

در این پایگاه نظامی است.
 اذعان نظامیان صهیونیست: غزه را به هیروشیما 

تبدیل کردیم
رژیم  ارتش  سربازان  اظهارات  بشری  حقوق  سازمان  یک 
صهیونیستی را که پس از هفت اکتبر ۲۰۲۳ در عملیات نظامی در 
نوار غزه شرکت کرده اند، روایت کرد که چگونه ارتش اشغالگر 
را  منطقه  این  غزه،  در  خود  عملیات  آغازین  روزهای  همان  در 
صهیونیستی  بشری  حقوق  سازمان  کرد.  بدل  دوم  هیروشیمای  به 
»شکستن سکوت« در گزارشی با استناد به شهادت های سربازانی 
که در نوار غزه خدمت کرده اند و در عملیات منطقه حائل شرکت 
کرده اند، جزئیاتی از روش هایی را که نیروهای صهیونیستی برای 
از  نامیده اند،  غزه  اطراف  در  قتل«  »منطقه  را  آن  آنچه  کردن  باز 
محله های  کامل  وتخلیه  کشاورزی  زمین های  تخریب  طریق 

مسکونی در این منطقه، به کار گرفته اند، فاش کرد.
آلمان هم دانش آموزان را برای وضعیت جنگی 

آماده می کند
مدارس  به  آلمان  کشور  وزارت  نشریه،  یک  گزارش  اساس  بر 
بحران و جنگ  برای  آماده ساختن کودکان  به  این کشور توصیه 
از  نقل  به  گزارشی  در  »هندلسبلت«  آلمانی  روزنامه  است.  کرده 
به  وزارتخانه  این  نوشت،  آلمان  کشور  وزارت  سخنگوی  یک 
برای  آماده کردن کودکان  به  تا  کرده  توصیه  این کشور  مدارس 
بحران و جنگ بپردازند.سخنگوی وزارت کشور آلمان به روزنامه 
باید کودکان دانش آموز »برای بدترین وضعیت  هندلسبلت گفت: 
وارد  باید  بحران  به  پاسخ  با  مرتبط  آموزش های  شوند«،  آماده 
هر  در  باید  ضروری  آذوقه  و  شود  مدارس  آموزشی  برنامه های 

خانه ای ذخیره شود.
ترامپ: روابط خوبی با اردوغان دارم 

درباره سوریه  توافق  به  به دست یابی  نسبت  آمریکا  رئیس جمهور 
کرد.  اطمینان  ابراز  رژیم صهیونیستی،  و  ترکیه  امریکا،  میان 
با  دیدارخود  جریان  در  آمریکا  رئیس جمهور  ترامپ«  »دونالد 
سفید،  کاخ  در  رژیم صهیونیستی  نخست وزیر  نتانیاهو«  »بنیامین 
ایالات متحده،  میان  سوریه،  درباره  توافق  به  دست یابی  به  نسبت 
به  خطاب  کرد.ترامپ  اطمینان  ابراز  ترکیه  و   رژیم صهیونیستی 
زمانیکه  تا  را  دارید  ترکیه  با  هر مشکلی  نظرم  »به  نتانیاهو گفت: 
باشد«.وی  منطقی  باید  شما  کنیم،  حل  می توانیم  باشید  منطقی 
اردوغان«  طیب  »رجب  با  خوبی  بسیاری  روابط  که  کرد  تاکید 

رئیس جمهور ترکیه دارد.
سفر نتانیاهو به واشنگتن دستاوردی نداشت

رژیم  وزیر  نخست  سفر  که  دادند  گزارش  عبری  های  رسانه 
رادیو  است.  شرکت  نداشته  واشنگتن دستاوردی  به  صهیونیستی 
نتانیاهو«، نخست  »بنیامین  داد که سفر  اسرائیل گزارش  تلویزیون 
عجله  با  و  ناگهانی  طور  به  واشنگتن  به  صهیونیستی  رژیم  وزیر 
که  است  تاکید شده  گزارش  این  رسید.در  پایان  به  مشکوک  ای 
کاهش  یا  مذاکرات  در  پیشرفتی  هیچ  سفید  کاخ  به  نتانیاهو  سفر 

تعرفه ها نداشته است.
را  ناتو  در  آمریکا  ارشد  نظامی  مقام  ترامپ 

اخراج کرد
با اخراج یکی از مقامات نظامی ارشد این  رئیس جمهور آمریکا 
کشور در ناتو، به ابهامات در نقش واشنگتن در این ائتلاف نظامی 
بیش از پیش دامن زد.دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، معاون 
دریادار شوشانا چت فیلد، یکی از مقامات عالیرتبه نظامی زن این 
کشور در مقر ناتو در بروکسل را اخراج کرد؛ اقدامی که ابهامات 
در همکاری حدود هشت دهه ای واشنگتن با این ائتلاف نظامی را 
بیش از پیش نمایان کرد.چتفیلد که نماینده آمریکا در کمیته نظامی 
ناتو بود، به گفته دو مقام این ائتلاف نظامی و یک دیپلمات عضو 

ناتو، برکنار شده است.
در  ترکیه  اطلاعات  سرویس  نقش  افشای 

کشتارهای خونین سوریه
خونین  کشتار  در  ترکیه  اطلاعات  سرویس  نقش  از  آگاه  منابع 
که  کردند  اعلام  آگاه  برداشتند.منابع  پرده  سوریه  در  ها  علوی 
بیش از ۳۰ تن از سرکردگان تروریست که در کشتارهای خونین 
سرویس  دست  به  داشته اند  شرکت  سوریه  ساحلی  شهرهای 
که  روز  هر  که  کردند  بیان  دیده اند.آنها  آموزش  ترکیه  اطلاعات 
می گذرد ابعاد بیشتری از جنایت کشتار علوی ها در مناطق ساحلی 
می شود  افشا  الجولانی  به  وابسته  تروریست های  به دست  سوریه 
و ما شاهد قتل عام ساکنان بیش از ۱۵ روستا در مناطق ساحلی 

سوریه هستیم.
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مدیرعامل سازمان حمل و نقل بار و 
مسافر شهرداری رشت:

تاکسی های متخلف در دریافت 
کرایه به پارکینگ منتقل شدند

معاون امور بنادر و حوزه خزر منطقه آزاد انزلی اعلام کرد

رشد ۷۵ درصدی ترانزیت و صادرات کالا از بندر کاسپین

معاون امور بنادر و حوزه خزر منطقه آزاد انزلی گفت: ورود 
ریل به بندر کاسپین آن را به بندری صادراتی و ترانزیتی بدل 
کرد و موجب شد برای نخستین بار این مجتمع بندری رشد 

۷۵ درصدی را در این ۲ حوزه تجربه کند.   
میثم محمد نژاد اظهار کرد: در سال گذشته ۷۷۰ هزار و ۷۲۸ 
تن کالا در این بندر تخلیه و بارگیری شد که در مقایسه با ۷۵۲ 
هزار و ۸۸۶ تن مدت مشابه سال قبل تر در این شاخص رشدی 

۲ درصدی داشته است.
وی تصریح کرد: باتوجه به اشباع بازار از روغن خام خوراکی 
امسال واردات این فرآورده به میزان پارسال انجام نشد و در 
ماه های پایانی سال ۱۴۰۳ با کاهش واردات غلات از روسیه 
به ایران و کشورهای حوزه دریای خزر، این بندر با جایگزین 
کردن سه کالا توانست عملکرد سال گذشته خود را در حوزه 
واردات ۲ درصد و در حوزه صادرات و ترانزیت ۷۵ درصد 

افزایش دهد.
وی اضافه کرد: سال گذشته در مجموع ۱۳۶ هزار و ۷۰۲ تن 
کالا از این بندر صادر شد درحالی که در مدت مشابه سال 

قبل تر این میزان ۷۸ هزار و ۸۴ تن بود.
محمدنژاد گفت: در حوزه صادرات علاوه بر صدور لوله های 
آهنی و میلگرد بخش عمده کالاهای صادر شده از این بندر 

آبیک و  تولیدات کارخانجات سیمان شاهرود،  بود و  سیمان 
دیلمان به کشورهای روسیه و قزاقستان ارسال شد.

وی اظهار کرد: در بخش ریلی نیز پس از افتتاح ریل رشت - 
کاسپین از خرداد ماه سال ۱۴۰۳ تا اسفندماه ۸۱ هزار تن کالا 
توسط هزار و ۶۸۴ واگن جابجا شد که از این مقدار ۳۶ هزار 
تن اوره توسط ۸۵۵ واگن به کشور ترکیه ارسال و ۴۵ هزار 

تن سیمان هم با ۸۲۹ واگن ترانزیت شد.
معاون امور بنادر و حوزه خزر منطقه آزاد انزلی افزود: برای 
نخستین بار در سال ۱۴۰۳ واردات سوخت بنزین و گازوئیل 
در این بندر انجام شد و ۱۹ هزار و ۹۱۱ لیتر گازوئیل از این 

بندر به کشور ارمنستان صادر شد.
اولیه  مواد  گرد  چوب  تن   ۴۰۰ و  هزار   ۱۱ کرد:  بیان  وی 
کارخانجات سلولزی نیز برای نخستین بار به این استان وارد 
شد؛ این کالا می تواند خوراک کارخانجات چوکا گیلان و نکا 
مازندران را تامین کند؛ این مهم با هماهنگی جهاد کشاورزی 
بعنوان  کاسپین  بندر  و  انجام  روسیه  و  ایران  مشترک  اتاق  و 

پایلوت واردات چوب گرد انتخاب شد.
و  گرد  چوب  سوخت،  بندر  این  واقع  در  افزود:  محمدنژاد 
اوره و سیمان را جایگزین کالاهایی کرد که در سال ۱۴۰۲ 
وارد می شد و این درحالی است که بندرکاسپین به دلیل عدم 

می  فعالیت  ظرفیت  نصف  با  اینک  هم  ریلی  خطوط  تکمیل 
کند و خدمات گمرکی برخلاف بنادر انزلی و امیرآباد در این 

مجموعه شبانه روزی نیست.
وی تصریح کرد: درصورت تکمیل این بندر و ایجاد شانتینگ 
یارد )محوطه مانوری( در خارج از محوطه بندری که برعهده 
شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور است و 
گسترش ریل به اسکله های دوم و سوم این بندر امکان استفاده 
از تمام ظرفیت ۳۰ واگن قطار )هم اینک از ۱۵ واگن قطار در 
این بندر استفاده می شود( فراهم خواهد شد که تاثیر بسزایی 

در کاهش هزینه ها و ایجاد ارزش افزوده خواهد داشت.
وی ادامه داد: با نصب باسکول ریلی نیز واگن توزین شده و 
دیگر نیازی به کامیون نخواهد بود؛ نصب باسکول هم اینک 
در مرحله فراخوان قرار دارد و بزودی در سال ۱۴۰۴ با جذب 

سرمایه گذار تکمیل و به بهره برداری می رسد.
وی اظهار کرد: بندرکاسپین در سال ۱۴۰۳ با پهلودهی ۲۶۲ 
کشتی در مقایسه با ۲۳۹ فروند کشتی سال ۱۴۰۲ توانست در 
این شاخص به رشدی ۱۰ درصدی دست یابد؛ همچنین تعداد 
کامیون های تخلیه و بارگیری شده از این بندر ۳۳ هزار و ۹۶۱ 
مدت  کامیون  و ۶۰۰  هزار   ۳۲ با  مقایسه  در  که  بود  کامیون 

مشابه سال قبل رشدی چهار درصدی را تجربه کرد.
وی اضافه کرد: در تعطیلات نوروزی نیز جریان ترانزیت کالا 
از منطقه آزاد انزلی فعال بود و ۵۹ هزار تن کالا توسط ۱۷ 

فروند کشتی تخلیه و بارگیری شد.
معاون امور بنادر و حوزه خزر سازمان منطقه آزاد انزلی افزود: 
سیمان،  شامل؛  را  کالا  هزارتن   ۱۴ بر  بالغ  کشتی  فروند   ۶
کانتینر،  اتیلن،  کامپاندپلی  مستربچ،  گرانول  کلسیم،  کربنات 
میله گرد، سنگ گرانیت و لوله آهنی را به کشورهای حوزه 

دریای کاسپین و اوراسیا صادر کردند.
وی مجموع واردات صورت گرفته را نیز ۴۵ هزار تن اعلام 
روغن،  شامل  اساسی  کالاهای  مدت  این  در  افزود:  و  کرد 
غلات و ذغال سنگ به عنوان مواد اولیه تولیدی از طریق این 

مجتمع بندری وارد کشور شده است.
محمدی نژاد مهمترین برنامه کاری سازمان منطقه آزاد انزلی 
در  موثر  نقش  ایفای  را  کاسپین  دریای  و  بندری  حوزه  در 
المللی  بین  و  داخلی  نقل  و  حمل  و  کریدور  مناسبات 
اداره  میان  افزایی  هم   : گفت  و  کرد  اعلام  منطقه  کشورهای 
کل بنادر و دریانوردی گیلان، شرکت راه آهن و فرودگاه بین 
المللی سردار جنگل رشت به منظور جذب حداکثری کالاهای 
ترانزیتی و افزایش سهم این منطقه در سبد صادرات تولیدات 
کالاهای  اولیه،  مواد  واردات  و  هدف  بازارهای  به  داخلی 

اساسی در دستور کار قرار دارد.

هنوز  که  خانوارهایی  تکلیف  تعیین  بر  گیلان  بازرس کل 
با  افزود:  دارند،  سکونت  رشت  شهربیجار  سد  بالادست  در 
و  منطقه ای  آب  مدیران  و  شهرستان  ارشد  مدیران  هماهنگی 
تکلیف  تعیین  نیز  این خانوارها  اسرع وقت  در  منابع طبیعی، 

شده و باید از محدوده سد خارج شوند. 
احمد آقایی در حاشیه بازدید از سد شهربیجار رشت اظهار 
کرد: چهار و نیم هکتار از زمین های ملی در محدوده سد قرار 
دارد و لازم است برای حفظ شرایط بهداشتی آب آشامیدنی، 

آزادسازی شود.
وی با اشاره به اینکه این سد آب آشامیدنی ۱۳ شهر و ۲۲۰ 
روستای استان را تامین می کند گفت: اداره کل حفاظت محیط 
زیست گیلان برای قطع درختانی که در مسیر سد قرار دارند، 
برداشته خواهد  میان  از  موانع  این  به زودی  موافقت کرده و 

شد.
بازرس کل گیلان تصریح کرد: آب ذخیره شده در پشت سد 
آیت الله بهجت)ره( شهربیجار بسیار با کیفیت بوده و به جهت 
 ۵.۴ باید حدود  تصفیه خانه  به  سد  این  کیفیت  با  آب  انتقال 

هکتار از مسیر خط انتقال که اکنون سر باز است، لوله گذاری 
شود تا آب به صورت بهداشتی و با کیفیت به تصفیه خانه و 

سپس به دست مصرف کننده برسد.
آقایی ضمن تاکید بر تعیین تکلیف خانوارهایی که هنوز در 
بالادست این سد سکونت دارند، افزود: با هماهنگی مدیران 
در  طبیعی،  منابع  و  منطقه ای  آب  مدیران  و  شهرستان  ارشد 

از  باید  و  شده  تکلیف  تعیین  نیز  خانوارها  این  وقت  اسرع 
محدوده سد خارج شوند.

آیت الله  سد  محدوده  به  منتهی  مسیر  از  بازدید  ادامه  در  وی 
غیرمجاز  سازهای  و  ساخت  از  رشت  شهربیجار  بهجت)ره( 
بستر رودخانه صورت  افراد غیربومی و در  اغلب توسط  که 
دادستان  هماهنگی  با  شد:  یادآور  و  کرد  انتقاد  نیز  پذیرفته 
پاکسازی  به  نسبت  ممکن  زمان  نزدیک ترین  در  و  شهرستان 
اقدام  رودخانه  بستر  غیرمجاز  سازهای  و  ساخت  تخریب  و 

قانونی صورت خواهد پذیرفت.
سد شهربیجار روی یکی از سرشاخه های رودخانه سفیدرود به 
نام رودخانه شهربیجار در پایین محل تقاطع دو شاخه زیلکی و 
دوآبان ساخته شده که به فاصله هشت کیلومتری شمال شرق 
امامزاده هاشم قرار دارد و در بارش های اخیر مخزن آب آن 

سرریز شده است.
این سد با مخزن ۳۴۰ هکتاری و ذخیره بیش از ۱۱۰ میلیون 
مترمکعبی آب، علاوه بر تامین آب آشامیدنی، با دو نیروگاه ۶ 

مگاواتی برق نیز تولید می کند.

مدیرعامل آب منطقه ای گیلان گفت: هم اینک ۶۲۰ میلیون متر 
مکعب آب در سدسفیدرود ذخیره شده است. 

سدسفیدرود  در  آب  ذخیره سازی  اینکه  بیان  با  خرمی  وحید 
اظهار  است  بهتر  اندکی  گذشته  سال  مشابه  مدت  به  نسبت 
کرد: رهاسازی آب سد سفیدرود و آبگذاری کانال های آبیاری 
نیمه  به مزارع و شالیزارهای گیلان  آبرسانی  برای  کشاورزی 

دوم اردیبهشت آغاز می شود.
برای  گذشته  سال  رسیده  نتیجه  به  اقدامات  کرد:  بیان  وی 
بندی و سایر  نوبت  مدیریت آب کشاورزی در گیلان شامل 

موضوعات در سال زراعی جاری نیز اجرا می شود.
مدیرعامل آب منطقه ای گیلان با بیان اینکه لایروبی انهار در 
نیز در دستور کار قرار دارد اضافه کرد:  سال زراعی جاری 
حال  در  آب  پمپاژ  ایستگاه های  تمام  راه اندازی  و  سرویس 

انجام است و تا روز آبگذاری همه باید در مدار قرار گیرد.
اساس  بر  برنج  کار  و  کشت  به  خواست  کشاورزان  از  وی 

تقویم زراعی توجه کنند و لایروبی انهار بین مزارع را انجام 
دهند.

سال زراعی در گیلان از ۱۵ اردیبهشت آغاز می شود.
برنج در  با کیفیت  ارقام بومی و  گیلان بزرگترین تولیدکننده 

کشور به شمار می آید که با ۲۳۸ هزار هکتار اراضی شالیزاری 
دوم  رتبه  و  زیرکشت  لحاظ سطح  از  را  نخست کشور  رتبه 

تولید برنج را به خود اختصاص داده است.
دیلمانی  و  حسنی  صدری،  کاظمی،  علی  هاشمی،  ارقام 
ارقام گوهر و سپیدرود جزو رقم های  جزو رقم های کیفی و 
می شود؛  کشت  گیلان  شالیزارهای  در  که  است  پرمحصول 
رقم های  استان،  این  در  برنج  شده  کشت  رقم های  بیشترین 
درصد   ۸۵ بر  افزون  که  است  کاظمی  علی  و  هاشمی  کیفی 

محصول برنج گیلان را شامل می شود.
سد سفیدرود بزرگ ترین سد مخزنی گیلان است که آب مورد 
نیاز ۱۷۲ هزار هکتار از مجموع ۲۳۸ هزار هکتار شالیزارهای 
استان را تامین می کند، این سد بر روی رودخانه سفیدرود و 
در پایین دست محل تلاقی ۲ رودخانه قزل اوزن و شاهرود در 
۷۵ کیلومتری جنوب شهر رشت و در مجاورت شهر منجیل 

احداث شده است.

با تاکید بر اهمیت جایگاه حوزه  سرپرست فرمانداری رشت 
بهداشت و درمان در زندگی مردم گفت: رصد بهنگام موارد 

بهداشتی و آلودگی ها در رشت ضرورت دارد.
سید اسماعیل میر غضنفری در دیدار با مهدی سلیمانی معاون 
اهمیت  بر  تاکید  با  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  بهداشت 
جایگاه حوزه بهداشت و درمان در زندگی مردم، اظهار کرد: 
سلامت یکی از مهم ترین اولویت های جامعه است و همکاری 
و هم افزایی میان دانشگاه علوم پزشکی و مجموعه دستگاه های 
رفاه  درمانی،  ارتقای خدمات  در  می تواند  اداری  و  سازمانی 

مردم و رفع چالش های حوزه سلامت نقش بسزایی ایفا کند.
و  بهداشتی  موارد  بهنگام  رصد  ضرورت  بر  اشاره  با  وی 
افزود:  استان،  مرکز  سطح  در  مستمر  صورت  به  آلودگی ها 
بدین  و  بوده  پیشگیری  بر  ما  ویژه  تاکید  بهداشت  حوزه  در 
جهت تمام تمرکز دستگاه های مربوطه باید روی موضوع مهم 
سلامت با رویکرد پیشگیری باشد تا موردی سلامت جامعه را 

تهدید نکند و دچار بحران نشویم.
قدردان زحمات  ما  اینکه  بیان  با  فرمانداری رشت  سرپرست 
همه عزیزانی هستیم که در طول سال های گذشته به سلامت 
بعد  سال های  طول  در  کرد:  تصریح  کردند،  کمک  جامعه 

دانش  سطح  ارتقا  حوزه  در  خوبی  تحولات  شاهد  انقلاب 
پزشکی کشور هستیم و الحمدالله امروزه در سطح دنیا ایرانیان 

در علم پزشکی حرف برای گفتن دارند.
وی با تاکید بر اینکه همه ما باید تلاش کنیم تا بیمار به جز 
رنج بیماری، درد دیگری نداشته باشد، افزود: ضرورت دارد 
متولیان امر با بازدیدهای میدانی، نظارت مستمر بر اقدامات و 
عملکرد حوزه سلامت از جمله مراکز درمانی و بیمارستان ها 
ارائه  و  بیماران  و  مردم  رضایتمندی  میزان  افزایش  هدف  با 

خدمات بهینه و باکیفیت تلاش کنند.
اینکه ما قدردان  بیان  با  پایان  سرپرست فرمانداری رشت در 
زحمات همه عزیزانی هستیم که در طول سال های گذشته به 
سلامت جامعه کمک کردند، تصریح کرد: در طول سال های 
بعد انقلاب شاهد تحولات خوبی در حوزه ارتقا سطح دانش 
پزشکی کشور هستیم و الحمدالله امروزه در سطح دنیا ایرانیان 

در علم پزشکی حرف برای گفتن دارند.

بازرس  کل گیلان خبر داد

خانوارهای ساکن در بالادست سد شهربیجار خارج می شوند

مدیرعامل آب منطقه ای گیلان:

۶۲۰ میلیون مترمعکب آب در سد سفیدرود ذخیره شد

سرپرست فرمانداری رشت مطرح کرد

لزوم رصد بهنگام موارد بهداشتی و آلودگی ها در رشت

مدیرعامل سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداری رشت 
گفت: با دریافت گزارش های مردمی و بررسی های لازم، ۱۵ 
نرخ  خودسرانه  افزایش  دلیل  به  رشت  در  تاکسی  دستگاه 

کرایه در سال جاری به پارکینگ منتقل شدند. 
علی رضا زارع با اشاره به معرفی تعدادی راننده تاکسی به 
تخلفات  از  پرونده  نزدیک ۲۰  اظهار کرد:  انضباطی  کمیته 
رانندگان تاکسی در سال جاری به دلیل افزایش خودسرانه 
بار و مسافر شهرداری  نقل  نرخ کرایه در سازمان حمل و 

رشت در دست بررسی است.
وی با بیان اینکه نرخ جدید کرایه تاکسی اواخر سال گذشته 
شهرداری  مسافر  و  بار  نقل  و  حمل  سازمان  به  و  مصوب 
اعلام  رانندگان  به  اجرا  برای  تاکنون  اما  شده   ابلاغ  رشت 
نشده است بیان کرد: نرخ جدید به تعداد تاکسی ها در دست 
چاپ است؛ رانندگان تا اعلام رسمی نرخ جدید از سوی 
نباید کرایه را  بار و مسافر شهرداری  نقل  سازمان حمل و 

خودسرانه افزایش دهند.
مدیرعامل سازمان حمل و نقل بار و مسافر شهرداری رشت 
اضافه کرد: نرخ جدید کرایه تاکسی در رشت هنوز اجرایی 
مسافران  از  را  قبلی  کرایه  باید  رانندگان  اینرو  از  نشده 
دریافت کنند؛ برچسب نرخ جدید کرایه تاکسی نیز باید پس 
از اعلام رسمی از سوی این سازمان برای اطلاع مسافران در 

خودرو نصب شود.
وی اظهار کرد: میانگین نرخ جدید کرایه در حوزه حمل و 
نقل رشت از جمله تاکسی، تاکسی ون، مینی بوس، آژانس 
و .. برای اجرا در سال جاری ۳۱ درصد افزایش یافته است؛ 
درصد   ۴۲ تا   ۴۰ بین  متوسط  تاکسی ها  برای  افزایش  این 

است.
برخی از رانندگان تاکسی در رشت طی سال جاری نسبت به 

افزایش خودسرانه کرایه تاکسی اقدام کرده اند.
ثابت است که  نفر جمعیت  رشت دارای حدود ۷۰۰ هزار 
در طول روز به یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر افزایش می یابد.

نیروی برق گیلان گفت: مطالبات  مدیرعامل شرکت توزیع 
و  هزار  از هفت  بیش  به  مختلف  بخش های  از  این شرکت 

۶۰۰ میلیارد ریال رسیده است. 
مسعود صادقی اظهار کرد: این مطالبات مربوط به بخش های 
مختلف خانگی، عمومی، کشاورزی، صنعتی و تجاری است 
که از این میان بیش از نیمی از آنها با رقم حدود چهار هزار 
مدیران  است  امید  که  بوده  صنعتی  بخش  در  ریال  میلیارد 
خود  بدهی های  پرداخت  به  نسبت  وقت  اسرع  در  صنایع 

اقدام کنند.
هزار  بر  بالغ  و  زیاد  نیز  مطالبات بخش خانگی  افزود:  وی 
به  نسبت  مردم  داریم  انتظار  که  است  ریال  میلیارد   ۲۰۰ و 
تسویه بدهی خود به این شرکت اقدام کرده تا این رقم به 

حداقل کاهش یابد.
ریال،  میلیارد   ۶۷۰ نیز  را  عمومی  بخش  از  مطالبات  وی 
اجرایی  دستگاه های  ریال،  میلیارد   ۸۰۰ حدود  کشاورزی 
نزدیک ۷۸۰  نیز  سایر مصارف  و  ریال  میلیارد   ۱۶۰ حدود 
بدهی ها  پرداخت  داد:  ادامه  و  کرد  عنوان  ریال  میلیارد 
موجب می شود ما نیز بتوانیم خدمات رسانی را در شرایط 
مطلوب تری ادامه دهیم و برخی از پروژه های نیمه تمام را 
از  که  زیرساختها  توسعه  به  نسبت  و  برسانیم  انجام  به  نیز 
است  مطلوب  مهم و ضروری خدمات دهی  مباحث  جمله 

اقدام کنیم.
اینک  هم  کرد:  بیان  گیلان  برق  توزیع  شرکت  مدیرعامل 
تلاش ما آن است در اجرای زیرساختهای مناسب، جایگزینی 
کابل های خودنگهدار به جای سیم های مسی فرسوده و انجام 
سایر طرح های توسعه ای اقدامات موثرتری انجام دهیم که 

در این راستا دریافت مطالبات ضروری است.
در حال حاضر شرکت توزیع برق گیلان بیش از یک میلیون 
و ۶۵۷ هزار مشترک دارد که از این تعداد بیش از یک میلیون 

و ۲۸۰ هزار مورد آنها مصرف کننده بخش خانگی هستند.

مطالبات شرکت برق گیلان به بیش 
از ۷۶۰۰ میلیارد ریال رسید

به  اشاره  با  گیلان  استاندار  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
مشکل ثبیت طرح هادی روستایی در بندر انزلی گفت: طرح 
هادی روستایی گیلان به ویژه بندر انزلی ساماندهی می شود.

و  شهری  طرح های  از  بازدید  حاشیه  در  غراوی  میرمحمد 
روستایی بندر انزلی اظهار کرد: پروژه های شهری و روستایی 

بندر انزلی به صورت میدانی مورد بررسی قرار گرفت.
معاون عمرانی استاندار گیلان با اشاره به پروژه های شهری و 
روستایی انزلی اضافه کرد: حل مشکلات و چالش های بندر 

انزلی در حوزه عمرانی مورد تاکید است.
عمده  از  روستایی  هادی  طرح  تثبیت  اینکه  بیان  با  غراوی 
مشکلات روستاهای انزلی است، گفت: طرح هادی روستایی 

گیلان به ویژه شهرستان بندر انزلی ساماندهی می شود.
وی با اشاره به مسئله زمین آرامستان بندر انزلی افزود: تأمین 

زمین آرامستان بندر انزلی در اولویت قرار گرفت.
غراوی ضمن تأکید بر اهمیت همکاری نزدیک دستگاه های 
اجرایی و مردم در پیشبرد این طرح ها، تصریح کرد: اولویت 
رفع  برای  عملیاتی  برنامه های  تدوین  و  مشکلات  بندی 

کمبودهای موجود از اهداف اصلی این بازدید بوده است.
نقش بنیاد مسکن در تهیه و بازنگری طرح های هادی

»حامد دائمی« مدیرکل بنیاد مسکن نیز با اشاره به نقش بنیاد 
مسکن در تهیه و بازنگری طرح های هادی، اظهار کرد: این 
مشکلات  و  نیازها  بتوانیم  تا  می کند  کمک  ما  به  بازدیدها 
برنامه هایی کارآمد و  از نزدیک مشاهده کرده و  موجود را 

متناسب با شرایط هر روستا ارائه دهیم.
مستمر  تلاش های  از  بخشی  بازدیدها  این  است  گفتنی 
مسئولان برای بهبود وضعیت روستاهای گیلان بوده و نتایج 
تصمیم گیری  و  بررسی  آتی  نشست های  در  است  قرار  آن 

شود.

معاون هماهنگی امور عمرانی 
استاندار گیلان :

طرح هادی روستایی گیلان 
ساماندهی می شود

 جانشین فرمانده انتظامی گیلان از رفع تصرف اراضی ملی 
به ارزش بیش از ۳۷۰ میلیارد ریال در شهرستان رضوانشهر 

واقع در غرب استان خبر داد. 
سردار حسین حسن پور در تشریح جزئیات این خبر اظهار 
مردم  عامه  حق  گرفتن  نظر  در  بدون  زمین خواران  کرد: 
به  رسیدن  هدف  با  خدادادی  نعمت های  از  بهره مندی  در 
سودهای کلان اقدام به تصرف زمین و منابع طبیعی می کنند 
که برای مقابله با این مشکل، همکاری همه مردم و دستگاه ها 

الزامی است.
وی در ادامه به دریافت خبری در خصوص تصرف اراضی 
ملی توسط افرادی سودجو در شهرستان رضوانشهر و آغاز 
ماموران  گفت:  و  کرد  اشاره  زمینه  این  در  پلیس  تحقیقات 
همراه  به  قضائی  هماهنگی  ضمن  شهرستان  این  انتظامی 
اعزام  اعلامی  محل های  به  طبیعی  منابع  اداره  کارشناسان 

شدند.
از  بازدید  در  کرد:  بیان  گیلان  انتظامی  فرمانده  جانشین 
مناطق موردنظر مشخص شد افرادی ۹ هزار و ۵۰۰ مترمربع 
صورت  به  و  درآورده  خود  تصرف  به  را  ملی  اراضی  از 

غیرقانونی آن را محصور کرده  اند.
این مقام انتظامی از معرفی متهمان ۴۰، ۴۸، ۵۵ و ۷۰ ساله 
مرجع  به  قانونی  مراحل  سیر  برای  پرونده  تشکیل  از  پس 
قضائی خبر داد و افزود: کارشناسان ارزش این اراضی را 

۳۷۵ میلیارد ریال برآورد کردند.
استناد  به  و  قضائی  با حکم  کرد:  اضافه  پور  سردار حسن 
تبصره یک ماده ۵۵ قانون حفاظت و بهره برداری از جنگل ها 

و مراتع، رفع تصرف از اراضی مربوطه انجام شد.

رئیس موسسه تحقیقات برنج، با بیان اینکه در مراحل پایانی 
اضافه  هستیم،  به شوری  )مقاوم(  متحمل  برنج  رقم  معرفی 

کرد: بزودی این رقم برنج معرفی خواهد شد. 
مریم حسینی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به قدمت بیش 
از ۶۰ سال پژوهش های مختلف به نژادی و به زراعی برنج در 
ایران، اظهار کرد: معرفی ارقام جدید و اصلاح آنها متناسب 

با نیاز کشاورزان، در دستور کار است.
وی آخرین دستاورد موسسه تحقیقات برنج را معرفی چهار 
رقم جدید در سال گذشته دانست و افزود: کشاورزان گیلان 
بر کشت ارقام محلی اصرار دارند و لذا طی دهه اخیر، سعی 
کردیم با رفع معایب ارقام محلی، تحمل آن را در برابر باد 
و باران های آخر فصل که موجب ورس )خوابیدگی( ساقه 
برنج می شود، افزایش داده و حدود ۱۰ روز نیز زودرس تر 

شوند.
رئیس موسسه تحقیقات برنج کشور، از افزایش عملکرد با 
استفاده از ژنوم ارقام محلی خبر داد و خاطرنشان کرد: هدف 
از اصلاح ارقام جدید نظیر »توکا« افزایش عملکرد در واحد 
کاهش طول  یا خوابیدگی،  به ورس  تحمل  افزایش  سطح، 
دوره رشد و کاهش درصد برنج خرد در مرحله تبدیل بوده 

است.
گیلان  استان  ویژه  را  »هستی«  و  »توکا«  رقم  دو  حسینی 
است  ورس  به  متحمل  »توکا«  رقم  کرد:  تاکید  و  دانست 
بالاتری  عملکرد  درصد   ۲۵ کیفیت خوب، حدود  و ضمن 
نسبت به رقم محلی رایج دارد. رقم »هستی« نیز متحمل به 
خشکی آخر فصل است و با هدف پایداری تولید در شرایط 
هسته ای،  کشاورزی  پژوهشکده  همکاری  با  خشکی  تنش 

اصلاح و معرفی شده است.
رقم  از  گیلان  شرق  کشاورزان  استقبال  به  اشاره  با  وی 
»گیلار«، ادامه داد: رویه موسسه تحقیقات برنج پاسخگویی 
به نیاز کشاورزان مبنی بر معرفی ارقامی است که هم از نظر 
کیفیت پخت و هم از نظر عطر و طعم به ارقام محلی نزدیک 
باشند و در عین حال موجب افزایش عملکرد در واحد سطح 

و افزایش درآمد کشاورزان شوند.
رئیس موسسه تحقیقات برنج با بیان اینکه جهان در مواجهه 
با تغییر اقلیم قرار دارد و شاهد افزایش گرما، سرما، سیل، 
خشکسالی، خاک شور و آب شور هستیم، عنوان کرد: تولید 
این  در  می شود؛  محقق  شالیزار  زیست بوم  حفظ  با  پایدار 

راستا تاکنون دو رقم متحمل به خشکی را معرفی کردیم.
به  متحمل  رقم  معرفی  پایانی  مراحل  در  اینکه  بیان  با  وی 
به  متحمل  رقم  اولین  به زودی  کرد:  اضافه  شوری هستیم، 

شوری را معرفی خواهیم کرد.
زمینه  در  تحقیق  از  آینده پژوهی  درخصوص  حسینی 
پایداری  برای  ساله  چند  ارقام  و  هوازی  ارقاهم  سازگاری 

تولید در شرایط تغییرات اقلیمی نیز توضیحاتی ارائه کرد.
رئیس موسسه تحقیقات برنج از تهیه و تنظیم تقویم زراعی 
با همکاری سازمان جهاد  گیلان  مختلف  مناطق  با  متناسب 
کشاورزی و سازمان هواشناسی خبر داد و خاطرنشان کرد: 
اصلاح  روش  از  جدید  ارقام  نفوذ  ضریب  بردن  بالا  برای 
مشارکتی و انتخاب ارقام برنج با همکاری کشاورزان استفاده 
شده و ارقام قبل از معرفی، توسط کشاورزان مورد آزمون در 

مزرعه قرار می گیرند.

رئیس موسسه تحقیقات برنج خبر داد
اولین رقم برنج مقاوم به شوری 

معرفی می شود

هواشناسی  پژوهشکده  گفت:  گیلان  هواشناسی  مدیرکل 
دریایی در یکی از شهرهای ساحلی شرق گیلان احداث می 
با صرف  ایستگاه هواشناسی رودسر  اداری  شود. ساختمان 

اعتبار چهار میلیارد تومان به بهره برداری می رسد.
هواشناسی  ایستگاه  از  بازدید  حاشیه  در  دادرس  محمد 
شده  اندیشیده  تمهیدات  به  توجه  با  کرد:  اظهار  لنگرود 
پیگیری های  و  کشور  هواشناسی  سازمان  رئیس  تدابیر  و 
از  یکی  در  دریایی  هواشناسی  پژوهشکده  گیلان  استاندار 

شهرهای ساحلی شرق گیلان احداث می شود.
وی با بیان اینکه تفاهم نامه اولیه این پژوهشکده در گیلان 
به امضا رسیده است، افزود: این پژوهشکده با جانمایی که 
دفتر فنی سازمان هواشناسی انجام خواهد داد به ۷ استان که 

از دریا برخوردار است خدمات ارائه می دهد.
به گفته دادرس با صرف اعتبار ۵ میلیارد تومانی راه اندازی 
بهره  به  هفته دولت  ایستگاه جاده ای لاریخانی سیاهکل در 

برداری می رسد.
اداری  ساختمان  گفت:  گیلان  هواشناسی  سازمان  مدیرکل 
میلیارد  چهار  اعتبار  صرف  با  رودسر  هواشناسی  ایستگاه 
تومان در هفته دولت امسال افتتاح و به بهره برداری می رسد.

مدیرکل هواشناسی گیلان خبر داد
پژوهشکده هواشناسی دریایی

 در شرق گیلان احداث می شود 



گزش سالانه تا ۳۰۰۰۰ نفر
سایه بلند بحران پیری توسط گربه های خانگی

 جمعیت بر کشور
به عدد ۳۵ و ۴۰  ما تا سال ۱۴۸۰به هیچ وجه جمعیت مان 
میلیون که برخی مطرح کرده اند، نخواهد رسید.  فکر می کنم 
اگر  دارند،  مهمی  بسیار  تکلیف  یک  مسئولان  مشاوران  که 
این داده ها درست عنوان نشود، آمار غلطی منتشر می شود و 
این داده نادرست هم منجر به تصمیم گیری و سیاست گذاری 
غلط خواهد شد. روزهای پایانی سال ۱۴۰۳ بود که ساعت 
از  کشور  جمعیت  که  داد  نشان  ایران  آمار  مرکز  جمعیتی 
این حال بحران  با  نیز فراتر رفته است.  نفر  میلیون  مرز ۸۶ 
است.  افکنده  ایران  آینده  بر  بلند  سایه ای  جمعیت،  پیری 
معضل جمعیتی که می تواند آینده توسعه پایدار ایران را به 
مخاطره بیندازد.تغییر سبک زندگی و به دنبال آن کاهش نرخ 
باروری به زیر سطح جایگزینی، حال و روز جمعیت کشور 
را نگران کننده کرده است. براساس پیش بینی ها، تا سال ۲۰۵۰ 
بیش از یک چهارم جمعیت ایران بالای ۶۰ سال خواهند بود، 
گروه  این  از  پشتیبانی  برای  کار جوان  نیروی  که  در حالی 
سیاست گذاری های  نیازمند  که  است. چالشی  کاهش  به  رو 
قاسمی،  صالح  دکتر  که  البته  است.  هوشمندانه  و  فوری 

کارشناس تحولات جمعیت ایران و جهان بر این باور است 
که سیاست هایی که مشوق باروری است به تنهایی در این 
فرهنگ  مساله  به دو  باید  بلکه  نیست  موضوع خاص کافی 
نگرانی که فقط هم  این  تا  نیز توجه ویژه داشت  اقتصاد  و 

مختص ایران نیست، بدرستی برطرف شود.
درحوزه  موجود  وچالش های  جدید  آغازسال  به  باتوجه 
جمعیتی کشور، فکر می کنید در این بخش چه سیاست هایی 

باید دنبال شود تا به نتایج بهتری دست پیدا کنیم؟
ما امسال باید دو کار را در این حوزه انجام دهیم؛ اول این که 
باید به همه مفاد قانون جوانی جمعیت با اعتقاد عمل کنیم. 
محور دوم هم این است که باید برای لایه فرهنگی نگرشی در 
تاثیرگذار در فرهنگ  حوزه جمعیت طراحی شود. نهادهای 
و  آموزش  آموزش عالی،  ارشاد،  و  فرهنگ  وزارت  همچون 
بیایند تا نگرش  باید پای کار  پرورش ، رسانه ها و... همگی 
جامعه نسبت به موضوع فرزندآوری اصلاح شود. متاسفانه 
در سال گذشته آمارها نشان داد که برای نخستین بار پس از 
۶۰ سال، تعداد تولدهای کل کشور به کمتر از یک میلیون 
تولد کاهش پیدا کرده است.البته گاهی در آمارهای مربوط به 
حوزه جمعیت، شاهد بزرگنمایی هستیم .یکی از چالش های 
اصلی ما در حوزه جمعیت انتشار داده ها و اطلاعات متاسفانه 
غلط است. غلط بودن این داده ها به دلایل مختلفی است؛ یا 
نگاه غیرکارشناسی، غفلت و بی اطلاعی و بی سوادی نسبت 
به این موضوع بوده یا بحث آمارسازی است که باید جدی 
گرفته شود. از طرف مسئولان، آمارسازی را شاید نپذیریم و 
بگوییم که عدم اشراف و اطلاع است ولی در کنار مسئولان 
شاهد هستیم که برخی واقعا آمارسازی می کنند. ما در روند 
تا  ولی  است  بدیهی  موضوعی  این  و  هستیم  سالخوردگی 
به ۳۲ درصد سالمندی می رسیم.این یک  سال ۱۴۲۹ تقریبا 
کشور  سالمندترین   ۲۰۵۰ سال  تا  این که  اما  است  هشدار 
جهان می شویم، گزاره غلطی است. ما تا سال ۱۴۸۰به هیچ 
وجه جمعیت مان به عدد ۳۵ و ۴۰ میلیون که برخی مطرح 
مسئولان  مشاوران  که  می کنم  رسید.  فکر  نخواهد  کرده اند، 
یک تکلیف بسیار مهمی دارند، اگر این داده ها درست عنوان 
هم  نادرست  داده  این  و  می شود  منتشر  غلطی  آمار  نشود، 
منجر به تصمیم گیری و سیاست گذاری غلط خواهد شد. اگر 
دارای  دو  هر  آمارسازی،  چه  و  باشد  غفلت  چه  اینها  که 
این که داده غلط، سیاست گذاری غلط  بود؛  اثر خواهد  یک 
و به تبع آن قانون گذاری غلط را به دنبال می آورد و مساله 
جمعیت را حل نخواهد کرد.  بنابراین برای برون رفت از این 

مشکل چه رویکردی را باید دنبال کنیم؟
یک سری از پدیده ها در همه جای دنیا وجود دارد. برای مثال 
سالمندی همه جای دنیا اتفاق می افتد اما در ایران سالمندی 
جمعیت، سریع در حال رخ دادن است و این سرعت بالای 
سالخوردگی خودش چالش برانگیز است. ما در حال حاضر 
از  این حجم  از  مدیریت  و  پذیرایی  برای  کافی  زیرساخت 
سالمند را در کشور نداریم. البته به شدت چالش صندوق های 
دهه  دو  طی  که  وفکرمی کنم  می دانم  جدی  را  بازنشستگی 
آینده بیمه ها وصندوق های بازنشستگی به شدت دچار چالش 
و  اجتماعی  فراگیر  چالش های  دچار  را  کشور  و  می شوند 
سیاسی خواهند کرد.سن بازنشستگی دوباره باید افزایش پیدا 
کند. این چالش جدی است و جامعه تحمل آن را ندارد. یکی 
از راهکارها این است که سیاست های جمعیتی به جد دنبال 
شود و جمعیت فعال جایگزین سالمندانی شوند که از سن 
کار خارج شده اند اما این سیاست ها و تشویق به فرزندآوری 
که  کشورهایی  نیست.  پاسخگو  تنهایی  به  معمولا  دنیا  در 
نتیجه  چیدند،  هم  کنار  در  را  فرهنگ  و  اقتصاد  مساله  دو 
خوبی برای شان حاصل شده ولی کشورهایی که فقط به این 

موضوع نگاه اقتصادی دارند، موفق نشده اند. 
به این ترتیب این پرسش مطرح می شود که درراستای اجرای 
هرچه بهترقانون جوانی جمعیت،چه اقداماتی ضروری  است؟

یک  نیازمند  اما  است  خوبی  قانون  قانون،  این  که  معتقدم 
پیوست فرهنگی، هنری و رسانه ای است . پیوستی که بتواند 
قانون،  دهد.  تغییر  موضوع  این  به  نسبت  را  جامعه  نگرش 
زمانی توفیق پیدا می کند که این نگرش هم تغییر کند و حتی 
به عنوان یک ارزش و سرمایه نیز تلقی شود. فکر می کنم که 

این موضوع باید در اولویت قرار گیرد.
 از نظر من پیشبرد اهداف جمعیتی معطوف به همین موضوع 
نیز  دستگاه ها  توسط  آن  اجرای  بحث  دیگر  از سوی  است. 

مطرح است .
تجربه کشورهای موفق در حوزه جمعیت

و  ایران  جمعیت  تحولات  کارشناس  قاسمی،  صالح 
کشورهای  به ویژه  دنیا  کشورهای  »اغلب  می گوید:  جهان 
توسعه یافته با چالش جمعیتی مواجه هستند. برای نمونه نرخ 
به  و  بود  منفی  سال    ۱۲ حدود  برای  روسیه  جمعیتی  رشد 
همین دلیل سیاست جامعی را از طریق مشوق های اقتصادی 
و اقدامات فرهنگی و مهاجرت طراحی کرد و حاکمیت به 

صورت جدی به این مساله ورود کرد.
 تا جایی که برای این مهم نمادی را طراحی کردند و جایزه 
مادران باشکوه را درنظر گرفتند. البته موضوع جمعیتی برای 
نیروی کار خود  کشورهای توسعه یافته مهم تر شده؛ چراکه 
را از دست داده اند و به همین دلیل در رقابت های اقتصادی 
دنبال  به  به شدت  دلیل  همین  شده اند.به  روبه رو  مشکل  با 

سیاست های جمعیتی رفته اند.
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رئیس اداره بیماری های زئونوز )بیماری های منتقله از حیوان 
به انسان( وزارت بهداشت با بیان اینکه ۲۵هزار تا ۳۰هزار نفر 
از میزان گزش های سالانه کشور برای گربه های خانگی است، 
گفت: اگر افراد دچار حیوان گزیدگی شدند به مراکز پیشگیری 
از هاری مراجعه کنند تا خدمات لازم به منظور پیشگیری از 

بیماری مرگبار هاری برای آنها ارائه شود.
دکتر محمد زینلی، با بیان اینکه ۳۸۰هزار مورد حیوان گزیدگی 
در سراسر کشور طی سال گذشته گزارش شده، اظهار کرد: 
سال  در  را  حیوان گزیدگی  که  افرادی  از  نفر   ۱۳ متاسفانه 
گذشته تجربه کردند به بیماری هاری مبتلا شدند. استان های 
مازندران، خوزستان، کرمان، آذربایجان غربی بیشترین موارد 
گزش را به خود اختصاص داده اند.  وی با بیان اینکه هاری 
به عنوان یک بیماری صد درصد کشنده مطرح است، گفت: 
اگرچه ۳۸۰هزار تا ۴۰۰هزار نفر از هم وطنان حیوان گزیدگی را 
در هر سال تجربه می کنند اما جزو بهترین کشورها در زمینه 
مراقبت از افراد حیوان گزیده و پیشگیری از بیماری هاری در 
منطقه مدیترانه شرقی سازمان جهانی بهداشت هستیم.  رئیس 
اداره بیماری های منتقله از حیوان به انسان وزارت بهداشت 
بیماری  از  پیشگیری  و  حیوان گزیدگی  موارد  کاهش  گفت: 
هاری، موضوعی حائز است که با راهکارهای متعدد به دست 
می آید. »ستاد مرکزی کنترل جمعیت حیوانات ناقل بیماری 
به انسان« دستورالعملی برای مدیریت سگ های پرسه زن در 

وزارت کشور مطرح کرده است.
دستگاه های  ورود  نیازمند  پرسه زن  سگ های  مدیریت 

مختلف
حیوان گزیدگی  موارد  کاهش  تحقق  اینکه   بیان  با  زینلی 
نیازمند ورود دستگاه ها و سازمان های مختلف است، افزود: 
حیوانات  جمعیت  کنترل  مرکزی  ستاد  دستورالعمل  آخرین 
ناقل بیماری به انسان به صورت هماهنگی بین بخشی برای 
آن  موارد  عمده  که  شده  مطرح  سگ ها  جمعیت  مدیریت 
می شود.  اجرا  کشور  دهیاری های  و  شهرداری ها  طریق  از 
دامپزشکی  سازمان  مانند  مختلف  دستگاه های  و  مجموعه ها 
شهرستان ها،  بهداشت  مراکز  زیست،  محیط  سازمان  کشور، 
نیروی انتظامی به موضوع مدیریت جمعیت سگ های پرسه زن 

از طریق شهرداری ها و دهیاری ها ورود می کنند.  
عدم ابتلا به هاری در نوروز ۱۴۰۴

وی درباره موارد حیوان گزیدگی در سفرهای نوروزی امسال 
توضیح داد: گزارش هایی مبنی بر حیوان گزیدگی در سفرهای 
بر  مبنی  گزارشی  خوشبختانه  و  کرده ایم  دریافت  نوروزی 
ابتلا به هاری واصل نشده است. با توجه به اینکه آمار دقیق 
ارسال  بهداشت  وزارت  به  ماه  هر  پایان  در  حیوان گزیدگی 
می شود، در حال حاضر آمار دقیق حیوان گزیدگی فروردین 
ماه ۱۴۰۴ در دسترس نیست.  با توجه به آمار و ارقام سالانه 
گذشته  سال های  گزارش های  و  کشور  در  حیوان گزیدگی 
می توان گفت ۲۰هزار تا ۲۵هزار نفر در هر ماه حیوان گزیدگی 

را تجربه می کنند.  
اجتناب از نزدیک شدن به حیوانات ولگرد

بیان  با  بهداشت  وزارت  زئونوز  بیماری های  اداره  رئیس 
است،  امری ضروری  به حیوانات  نزدیکی  از  اجتناب  اینکه 
توضیح داد: هم وطنان بسیار مهربان هستند و تلاش می کنند 
هم وطنان  از  من  کنند.  غذارسانی  بدون صاحب  حیوانات  به 
ویژه  به  حیوانات  به  نزدیک شدن  از  که  می کنم  درخواست 
حیوانات  و  شهرها  روستاها،  حاشیه  در  پرسه زن  حیوانات 
بدون صاحب خودداری کنند؛ چراکه احتمال حمله از سوی 
حیوانات به انسان ها وجود دارد. بازهم تاکید می کنم که امکان 
حمله از سوی تمام حیوانات به انسان ها وجود دارد. به طور 
مثال، ۲۵هزار تا ۳۰هزار مورد از موارد حیوان گزیدگی کشور 

برای گربه های خانگی است.
از  پس  هاری  از  پیشگیری  مراکز  به  مراجعه  لزوم 

حیوان گزیدگی
وی با بیان اینکه مراجعه به مراکز درمانی پس از حیوان گزیدگی 
ضروری است، خاطرنشان کرد: اگر افراد دچار حیوان گزیدگی 
تا خدمات  از هاری مراجعه کنند  پیشگیری  به مراکز  شدند 
آنها  برای  مرگبار هاری  بیماری  از  پیشگیری  منظور  به  لازم 
نوع گزش  به  با توجه  از هاری  پیشگیری  ارائه شود. مراکز 
و پروتکل هایی که در اختیار دارند نسبت به تزریق رایگان 
واکسن اقدام می کنند. همچنین اگر افراد حیوان گزیده به سرم 

نیز نیاز داشته باشند سرم در اختیار این افراد قرار می گیرد. 

»آنوریسم مغزی« چیست؟
اثر  بر  جهان  سراسر  در  نفر  میلیون  نیم  به  نزدیک  ساله  هر 
ایالات  می دهند.در  دست  از  را  خود  جان  مغزی  آنوریسم 
پاره  مغزی  »آنوریسم  عارضه  نفر  میلیون   ۶.۷ حدود  متحده 
نشده« دارند یعنی از هر ۵۰ نفر یک نفر ممکن است به آنوریسم 
مغزی مبتلا شود.آنوریسم مغزی برآمدگی یا بالون شدن در 
یک رگ خونی در مغز است.آنوریسم مغزی یک بیرون زدگی 
به صورت حباب در جدار شریان های مغزی است. در حقیقت 
آنوریسم عروق مغزی ناشی از یک ضعف در جدار شریان های 
مغزی است که به تدریج به علت بالا بودن فشار در داخل 
عروق سبب برجستگی و ایجاد حباب می شود و چون جدار 
آنها ضعیف تر از جدار طبیعی شریان هاست، ممکن است پاره 
جراح  فاکس«،  »کریس  شود.دکتر  مغزی  خونریزی  سبب  و 
مغز و اعصاب در مرکز تخصصی »مایو کلینیک« می گوید دو 
دسته کلی از آنوریسم ها وجود دارد. دسته اول، آنوریسم های 
هستند  اعصاب  و  مغز  جراحی  اورژانس های  که  پاره شده 
آن  برای  می توان  که  نشده  پاره  آنوریسم های  دوم،  دسته  و 
برای  می گوید:  فاکس  کرد.دکتر  ایجاد  درمانی  برنامه  یک 
آنوریسم های پاره نشده، ما توانایی برنامه ریزی و تصمیم گیری 
قبل در شرایط غیر اضطراری  از  را  بهترین درمان  در مورد 
داریم.اما هنگامی که آنوریسم مغزی پاره می شود، مراقبت های 
پزشکی فوری لازم است.او می گوید: معمولاً وقتی بیمار مبتلا 
به پارگی آنوریسم را می بینیم در سریع ترین زمان ممکن آن 
انجام  در عرض چند ساعت  این معمولاً  را درمان می کنیم. 
پاره  این خطر وجود دارد که آنوریسم دوباره  می شود زیرا 
شود.وقتی که بیماری پس از ایجاد سردرد و پارگی آنوریسم 
به بیمارستان می رسد، در واقع لخته یا بافتی از مغز در محل 
پارگی قرار گرفته و سبب توقف خونریزی البته به صورت 
موقتی شده است وگرنه تداوم این شدت خونریزی به مرگ 

مغزی منجر می شود.
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اجتماعیاجتماعی

زنان سرپرست خانوار چه حمایت هایی از
 بهزیستی دریافت می کنند؟

ایران با روند کنونی فرزندآوری در آینده  نزدیک با ساختار جمعیتی سالخورده روبرو می شود

 معاون سلامت اجتماعی سازمان بهزیستی کشور با بیان اینکه 
پوشش  تحت  خانوار  سرپرست  زن   ۵۰۰ و  هزار   ۲۸۰ اکنون 
این سازمان هستند، گفت: حمایت از زنان سرپرست خانوار به 

صورت مستمر و غیرمستمر انجام می شود.
سیدحسن موسوی چلک افزود: طلاق، فوت و از کارافتادگی 
حمایت  به  منجر  که  هستند  دلایلی  مهم ترین  جمله  از  همسر 
مستمر توسط سازمان بهزیستی از این گروه از زنان شده است. 
در بخش حمایت های مستمر، طبق قانون بودجه سالانه به ازای 
مستمری  میزان  بیشتر،  و  نفره  پنج  تا  نفره  یک  از  خانوار  بعد 

ماهیانه برای این زنان مشخص می شود.
و  تومان  میلیون  از یک  کمتر  نفره  داد: خانوار یک  ادامه  وی 
هزار   ۲۰۰ و  میلیون  سه  حدود  بیشتر  و  نفره  پنج  خانوارهای 

تومان دریافت می کنند.
معاون سلامت اجتماعی سازمان بهزیستی کشور تصریح کرد: 
البته میزان مستمری ها بسیار کم است چون با این مبالغ نمی توان 

برای تامین نیازهای اساسی اقدام کرد.
موسوی چلک یادآور شد: هر سال بر اساس لایحه پیشنهادی 
مستمری  میزان  مجلس  تصویب  و  بررسی  با  دولت  بودجه 
مددجویان تعیین می شود. این مبالغ برای بهزیستی وکمیته امداد 
یکسان است و علاوه بر آن، حمایت های غیرمستمر هم وجود 
دارد که ممکن است با توجه به شرایط بودجه ای و مالی، بین دو 

دستگاه بهزیستی وکمیته امداد متفاوت باشد.
وی ادامه داد: خدمات غیرمستمر در دستورالعمل های سازمان 
بهزیستی مشخص می شود که بسته به شرایط خانوارهای زنان 
شامل  خدمات  این  از  برخی  ولی  است  متفاوت  سرپرست 
حمایت های آموزشی و تحصیلی، تسهیلات اشتغال، تسهیلات 
مسکن، بیمه، بهداشت و درمان، ازدواج، خرید وسایل ضروری 

منزل و امنیت غذایی است.
از زنان سرپرست  موسوی چلک گفت: برخی موارد حمایتی 
خانوار، بلاعوض و برخی هم در قالب وام های بدون بهره ارائه 
می شود. حمایت های مربوط به آموزش های مهارت های زندگی 
و ارتقای نشاط و خدمات مشاوره و روانشناختی و مددکاری 

اجتماعی هم بخش دیگری از این خدمات است.
شرایط سخت زندگی زنان سرپرست خانوار

معاون بهزیستی اظهار کرد: واقعیت این است که این حمایت ها 
بستگی به بودجه و منابع مالی دارد که معمولا خیلی زیاد نیست؛ 
بنابراین زنان سرپرست خانوار تحت پوشش بهزیستی و کمیته 

امداد شرایط سختی را تجربه می کنند.
دولتی  غیر  تشکل های  و  خیرین  البته  افزود:  چلک  موسوی 
هم فعالیت هایی برای حمایت از این زنان دارند؛ بنابراین این 

افزایش  دلیل  به  زندگی  هزینه های  افزایش  کنار  در  وضعیت 
قیمت ها، شرایطی را ایجاد کرده است که قدرت یابی)توانمند 

سازی( زنان سرپرست خانوار سخت تر شود.
آیا زنان سرپرست خانوار می توانند مستقل شده و از چرخه 

حمایتی خارج شوند؟
به  معاون سلامت اجتماعی سازمان بهزیستی کشور در پاسخ 
این سئوال خبرنگار ایرنا مبنی بر اینکه چقدر در توانمندسازی 
یا به تعبیر دیگر در قدرت یابی زنان سرپرست خانوار موفقیت 
حاصل می شود، گفت: شرایط این افراد در تعیین نحوه و مدت 
)به  قدرت یابی  از  که  هنگامی  است.  تاثیرگذار  توانمندسازی 
جای توانمندسازی( صحبت می کنیم یعنی این که قدرت یابی) 
empowerment ( از ریشه واژه لاتین power به معنای قدرت 
مفهوم  به  اصطلاح  در  و  دادن،  توانایی  بخشی،  اقتدار  دادن، 
فرایند کسب و توسعه قدرت و توانایی، دسترسی به منابع و 

کنترل بر زندگی خود تعریف می شود.
که  شد  مدعی  می توان  اساس  این  بر  کرد:  اضافه  وی 
توانمندسازی »فرایند گذر از حالت بی قدرتی به حالت کنترل 
بیشتر بر زندگی، سرنوشت و محیط زیست خویش« است. با 

این نگاه، قدرت یابی نقطه مقابل فقرزایی و ناتوان سازی است.
که  است  فرایندی  توانمندسازی،  گفت:  بهزیستی  معاون 
ساختارها، روابط و رویه های ایجاد کننده فقر و ناتوان کننده 
افرد، خانوارها و گروهها و اجتماعات انسانی را هدف قرار داده 
و تغییر آنها را موجب می شود به نحوی که افراد و اجتماعات 
توانمندی ها و قابلیت های از دست رفته خود را بدست آورده و 

سرنوشت خویش را خود رقم بزنند.
با  خانوار  سرپرست  زنان  قدرت یابی  تنگاتنگ  رابطه 

فقرزدایی
معاون سلامت اجتماعی بهزیستی ادامه داد: براین اساس قدرت 
یابی با فقرزدایی پیوند تنگاتنگی دارد و از این منظر قدرت یابی 
گروه هایی  و  افراد  اصل  در  و  است  فقرزدایی  برای  راهبردی 
توسعه  فرایند  از  قبلا  که  دربرمی گیرد  را  اجتماع  و  جامعه  از 
بنابراین  کنارمانده یا کنار گذاشته شده و در حاشیه مانده اند؛ 

ضعیف، بی قدرت و عقب مانده شده اند.
مطرح  جایی  در  یابی  قدرت  کرد:  خاطرنشان  چلک  موسوی 
می شود که انسان ها در محیط های مختلف )فردی، بین فردی، 
عوامل،  گرفتار  مختلف  دلایل  به  جامعه(  اجتماع،  خانوادگی، 
را  آنها  که  هستند  فرایندهایی  و  ساختارها  ها،  رویه  روابط، 
نگاه  این  با  می کند.  خودبیگانه  از  و  ناتوان  فقیر،  بی قدرت، 
قدرت یابی با افراد و گروه هایی طرف است که از متن اجتماعی 

و فرایندهای توسعه به حاشیه رانده شده اند.

وی افزود: به عبارت دیگر قدرت یابی فرایند گذر از حالت 
بی قدرتی به حالت کنترل بیشتر بر زندگی، سرنوشت و محیط 
شرایط  بعد  سه  در  تغییر  به  فرایند  این  است.  زیست خویش 
قابلیت  و  احساس ها  در  تغییر  اول  می رساند.  یاری  اجتماعی 
افراد، دوم تغییر در زندگی جمعی متعلق به آنان و سوم تغییر در 
تجربه حرفه ای. اگر از این منظر نگاه کنیم موفقیت چشمگیری 

حاصل نشده است.
توسط  هم  اقداماتی  اگرچه  کرد:  تصریح  چلک  موسوی 
سازمان های مختلف دولتی از جمله بهزیستی یا نهادهای عمومی 
مراکز  و  متعدد  بنیادهای  یا  امداد  کمیته  جمله  از  دولتی  غیر 
غیردولتی انجام می شود ولی اگر دقت کنیم متوجه می شویم که 
خروج این زنان از چرخه حمایت های مستمر اجتماعی توسط 

دستگاه ها و نهادها زیاد نیست.
زنان سرپرست خانوار در اسناد و قوانین کشور

معاون سلامت اجتماعی سازمان بهزستی کشور در پاسخ به این 
سئوال خبرنگار ایرنا درباره توجه به زنان سرپرست خانوار در 
اسناد و قوانین کشور، گفت: در هر جامعه افرادی هستند که به 
دلیل شرایطی که دارند نیازمند توجه بیشتر دولت ها هستند که 
ایران هم از این قضیه مستثنی نیست. از جمله این افراد زنان 
بیست  نهم و  بیست و  سرپرست خانوار هستند که در اصول 

و یکم قانون اساسی بر حمایت از این افراد تاکید شده است.
موسوی چلک افزود: این صراحت قانونی نشان می دهد دولت 
باید در قبال این گروه از زنان و خانواده های نیازمند برنامه هایی 
برای ایجاد امنیت خاطر همه جانبه ایجاد کند. سازمان بهزیستی 
برای اجرای همین دو اصل تشکیل شده است. وزارت تعاون 
کار و رفاه اجتماعی هم برای اجرای اصل ۲۹ قانون اساسی 
تاسیس شده است. این موضوع در ماده ۵۷ قانون احکام دائمی 

برنامه های توسعه نیز به صراحت تاکید شده است.
نظام  کلی  سیاست های  برخی  در  حتی  کرد:  خاطرنشان  وی 
این  اجتماعی و خانواده  تامین  از جمله در سیاست های کلی 
موضوع مورد توجه قرار گرفته است. در اساسنامه کمیته امداد 
موضوع حمایت از این گروه از زنان وجود دارد. قانون تامین 
بی سرپرست مصوب سال ۷۱ مجلس  زنان وکودکان  حقوق 
 ۱۰ ماده  در  است.  دیگری  قانونی  سند  هم  اسلامی  شورای 
همین قانون این گونه تاکید شده است که همه وزارتخانه ها، 
و  عمومی  مؤسسات  دولت،  به  وابسته  و  دولتی  سازمان های 
نام هستند؛  آنها مستلزم ذکر  بر  قانون  سازمان هایی که شمول 
موظفند همکاری های لازم در زمینه اجرای این قانون با سازمان 
بهزیستی کشور معمول دارند. ضمن این که این اسناد قانونی 

محدود به این موارد هم نیستند و بیشتر است.
می  خانوار  سرپرست  زنان  مشمول  زنان  از  گروه  کدام 

شوند؟
معاون سلامت اجتماعی سازمان بهزیستی کشور گفت: از زنان 
سرپرست خانوار، تعاریف مختلفی ارائه شده است. در گذشته 
از این گروه از افراد به عنوان زنان بی سرپرست یا خانواده های 
بی سرپرست یاد می شد که از سال ۱۳۷۸ این موضوع به زنان 
سرپرست خانوار تغییر کرد و بعدها در اسناد قانونی مختلف 
هم دیگر به این گروه از بانوان،  عنوان زنان بی سرپرست اطلاق 
نمی شود چون زن هم می تواند سرپرست خانوار باشد. بر همین 

مبنا تعریف تغییر کرد.
موسوی چلک افزود: در یک نگاه کلی زنان سرپرست خانوار 
مرد  یک  حمایت  یا  منظم  حضور  بدون  که  هستند  زنانی 
سرپرست  و  دارند  عهده  به  را  خانواده  سرپرستی  بزرگسال، 
خانواده به کسی اطلاق می شود که مسئولیت اداره اقتصادی 
خانواده را به دوش دارد و تصمیم گیری های عمده و حیاتی 
به عهده او است. ممکن است همسرش فوت شده باشد یا این 
که از همسرش طلاق گرفته یا متارکه کرده باشد. همسر از کار 
افتاده داشته باشد یا زندانی بلند مدت داشته باشد و مشمول 

خانواده های نیازمند هم باشند.

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در پیامی به مناسبت 
فرزندآوری،  کنونی  روند  با  ایران  گفت:  جهانی سلامت  روز 
روبرو  سالخورده  با یک ساختار جمعیتی  نزدیک  آینده ای  در 
می شود و این اتفاق آسیب های عظیم بسیاری دارد. متن پیام 

محمدرضا ظفرقندی به شرح زیر است:
»سازمان جهانی بهداشت، شعار »شروع هایی سالم، آینده های 
امیدبخش« را به عنوان شعار »روز جهانی سلامت« در سال ۱۴۰۴ 
)۲۰۲۵ میلادی( برگزیده است؛ این شعار از دولت ها، مردم و 
جامعه سلامت می خواهد تا برای پایان دادن به مرگ های قابل 
پیشگیری مادران و نوزادان، بیشتر تلاش کنند و در این مسیر 
سلامت و رفاه درازمدت زنان و در نتیجه فرزندان و خانواده 
را در اولویت برنامه ها و اقدامات خود قرار دهند.توجه به این 
شعار برای کشور ما از آن جهت دارای اهمیت ویژه است که 
جامعه ایران مرحله ای حساس از گذار جمعیتی را تجربه می کند؛ 
گذاری که با تدوام کاهش جمعیت می تواند به ابربحرانی جدی 
برای جامعه ایرانی تبدیل شود؛ بر همین اساس، با روند کنونی 

فرزندآوری، پیش بینی می شود در آینده ای نزدیک با یک ساختار 
مواجه  آن  از  ناشی  عظیم  آسیب های  و  سالخورده  جمعیتی 
باشیم؛ بحرانی که نه فقط حوزه سلامت بلکه همه ابعاد فرهنگی، 
اجتماعی و اقتصادی کشور را تهدید می کند.در چنین شرایطی 
تلاش برای حفظ سلامتی مادران و فرزندان، به معنای تلاش 
برای ساختن جامعه ای سالم و آینده ای روشن و امیدوارکننده 
است؛ آمارها نشان می دهند که در سال ۱۴۰۲ میزان مرگ و میر 
کودکان کمتر از پنج سال در ایران، معادل ۱۵.۵۱ در هزار تولد، 
و میزان مرگ و میر نوزادان کمتر از ۲۸ روز معادل ۸.۳۸ در هزار 

تولد زنده گزارش شده است.
همچنین، در حالی که در گذشته کودکان بیشتر به دلیل ابتلا به 
بیماری های عفونی و انگلی مانند اسهال و استفراع، جان خود 
را از دست می دادند در چند دهه اخیر عواملی چون »سوانح و 
حوادث غیرعمدی« از قبیل حوادث روزمره، حوادث ترافیکی 
و غرق شدگی، نقش مهمی در میان علل مرگ کودکان »یک تا 
۵۹ ماهه« داشته است که این موضوع خود نشان دهنده اهمیت و 

ضرورت توسعه آموزش های همگانی در این زمینه است.
در نظام سلامت کشور تا کنون مجموعه ای از برنامه ها با هدف 
پایش و حفظ سلامتی مادران و کودکان چه در بخش پیشگیری 
و چه در بخش درمان اجرا شده است؛ از جمله، برنامه پایش 
زودهنگام  شناسایی  برای  برنامه هایی  طراحی  کودکان،  رشد 
سبک  به  توجه  ترویج  و  آموزش  کودکان،  تکامل  اختلالات 
مادر  مناسب  تغذیه  اصلاح  و  آموزش  جمله  از  سالم  زندگی 
و کودک )با هدف زندگی سالم و پیشگیری از بروز اختلالاتی 
مانند لاغری، کم وزنی، چاقی، اضافه وزن و کوتاه قدی(، تاکید 
ویژه بر احیای کودکان، درمان رایگان کودکان کمتر از هفت سال 
در بیمارستان های دولتی و وابسته به دانشگاه های علوم پزشکی، 
اختلالات  زودهنگام  شناسایی  برای  برنامه هایی  طراحی  و 
درمان  یا  پیشگیری  برای  برنامه هایی  اجرای  کودکان،  تکامل 
زبان«،»بیش فعالی«،  به  مربوط  »اختلالات  چون  اختلال هایی 
بینایی،  اختلال های  یادگیری«،  تمرکزی«،»اختلال  »اختلال 

شنوایی، اوتیسم و ... ؛
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 در اجرای ماده 225 اصلاحیه قانون تجارت از کلیه بستانکاران 
به  خاص(  )سهامی  تصفیه  حال  گیل    صنعت  پایا  به  شرکت  
شماره ثبت 739 و شناسه ملی 10720094716که آگهی انحلال 
آن در صفحه 66 روزنامه رسمی کشور به شماره 23187 مورخ 
تا  می آید  عمل  به  دعوت  است  گردیده  درج   1403/08/13
ظرف مدت حداکثر شش ماه  از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
با ارائه مدارک مثبته ادعای خود به مدیر تصفیه آقای اسماعیل 
کاوه  با کدملی 5189615995  به شماره همراه  09113370731 
نماز شهرک گلها بلوک  بلوار  .مستقر در آدرس :رشت گلسار 

25 طبقه اول  کدپستی 4168684137   مراجعه نمایند. بدیهی 
است شرکت و مدیر تصفیه در مورد هرگونه ادعای احتمالی 
مسئولیتی  گردد  منعکس  شرکت  به  فوق  مدت  از  خارج  که 

نخواهند داشت.
                            

  مدیر تصفیه شرکت به پایا صنعت گیل  
)سهامی خاص( در حال تصفیه

اسماعیل کاوه

آگهی دعوت از بستانکاران شرکت  به پایا صنعت گیل  )سهامی خاص ( به 
شماره ثبت7۳9  و شناسه ملی ۱۰72۰۰9۴7۱6

)نوبت سوم(
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طلا همچنان پتانسیل رشد قیمتی 
قابل توجهی دارد سیاست  محور  را  تثبیت  سیاست  مرکزی،  بانک  کل  رئیس   

برنامه  بانک مرکزی در سال جاری اعلام کرد و در تشریح 
گفت:  تولید  برای  گذاری  سرمایه  سال  در  بانک  این  های 
بازار  ارز  نرخ  تثبیت  جاری،  سال  در  مرکزی  بانک  هدف 
سیاستگذاری  اهداف  پیگیری  و  مشخص  کانال  در  تجاری 

شده در قبال کاهش نرخ تورم و نرخ رشد نقدینگی است.
 محمدرضا فرزین در جلسه با مدیران عامل بانک ها ضمن 
تشریح سیاست ها و برنامه های بانک مرکزی و شبکه بانکی 
افزود:  مطلب  این  بیان  با  امسال  شعار  تحقق  راستای  در 
هدایت  روش  از  جاری  سال  در  مرکزی  بانک  همچنین 
نام حساب جهش  با  مالی جدید  تامین  و  اعتبارات  هدفمند 
اقتصاد و  واقعی  تامین سرمایه در گردش بخش  برای  تولید 
نظام  سرمایه  افزایش  کرد.  خواهد  استفاده  تولیدی  بنگاهای 
بانک  این  مهم  های  برنامه  دیگر  از  همت   ۱۰۰۰ به  بانکی 
در سال جاری است و با هدف تامین ارز به دنبال گسترش 

مراودات بانکی در سطح منطقه و بین الملل خواهیم بود.
از  یکی  دیجیتال  ریال  کردن  عملیاتی  کرد:  تصریح  وی 
برنامه های بانک مرکزی در سال جاری است و برنامه جامعی 
برای عملیاتی کردن و بهره برداری از ریال دیجیتال در سال 
ریال  حکمرانی  برای  آن  های  ظرفیت  از  تا  داریم  جاری 

استفاده کنیم.
تثبیت نرخ ارز و هدفگذاری نرخ رشد نقدینگی و کاهش 

تورم
اساسی  محور  را  تثبیت  سیاست  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
برنامه های بانک مرکزی در سال ۱۴۰۴ خواند و تصریح کرد: 
بر مبنای سیاست تثبیت، نرخ ارز بازار ارز تجاری را در یک 
کالاهای  برای  همچنین  کرد.  خواهیم  تثبیت  مشخص  کانال 
 ۲۸۵۰۰ نرخ  با  ارز  تامین  نیز  گذشته  سال  همچون  اساسی 
مناسب  قیمت  با  مردم  معیشتی  نیازهای  تا  انجام خواهد شد 

به دست آنان برسد.
فرزین همچنین از دیگر برنامه های بانک مرکزی را پیگیری 
اهداف سیاست گذاری شده در قبال کاهش نرخ تورم و نرخ 
رشد نقدینگی در راستای سیاست تثبیت اعلام کرد و گفت: 
هدفگذاری بانک مرکزی در ۲ سال گذشته، بازگشت به نرخ 
رشد نقدینگی بلندمدت اقتصاد در کانال ۲۵ درصد بوده که 
خوشبختانه محقق شده است و امسال نیز تلاش می کنیم در 
همین کانال حفظ شود. همچنین نرخ رشد پایه پولی در سال 
۱۴۰۳ به ۲۲ درصد رسید که عدد بسیار خوبی در این زمینه 

به شمار می رود.
روش های نوین تامین مالی برای بخش واقعی اقتصاد

رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به اینکه سیاست های پولی در 
سنوات گذشته تاثیر عمیقی بر بخش واقعی اقتصاد و تامین 
مالی آن نداشته است، تشریح کرد: مطالعه آسیب شناسانه ای 
که بانک مرکزی انجام داده، نشان می  دهد تامین مالی بنگاه 
های بزرگ و عدم توجه کافی به بنگاه های کوچک و متوسط 
و عدم اصابت به هدف تسهیلات بانکی، مهمترین مشکلات 

در این بخش بوده است.
به  بانکی  اعتبارات  هدفمند  هدایت  اینکه  بر  تاکید  با  فرزین 
سمت تولید در دستور کار بانک مرکزی قرار دارد، تصریح 
کرد: برهمین اساس بانک مرکزی در سال جاری از سیاست 
و برنامه جدیدی برای تامین مالی بنگاه های تولیدی رونمایی 

خواهد کرد.
تامین  سیاست  تشریح  در  مرکزی  بانک  عالی  هیات  رییس 
برنامه  این  گفت:  کشور  پولی  مرجع  نهاد  این  جدید  مالی 
با  همراه  چرخان  اعتباری  تسهیلات  پرداخت  از  تلفیقی 
بازپرداخت سریع است که بر اساس تجربه های بین المللی 
برای تامین مالی سرمایه در گردش بنگاه ها استفاده می شود.

فرزین با اشاره به نامگذاری سال جاری به نام سرمایه گذاری 
برای تولید از سوی مقام معظم رهبری گفت: استفاده از این 

اقتصادی می  تواند  بنگاه های  تامین مالی سریع  برای  روش 
منجر به بکارگیری تمامی ظرفیت واحدهای تولیدی و تحرک 

بخش واقعی اقتصاد و تحقق رشد اقتصادی شود.
مالی  تامین  و  تسهیلات  مصرف  بر  نظارت  بر  تاکید  با  وی 
حساب  طرح  نام  با  آزمایشی  صورت  به  طرح  این  گفت: 
جهش تولید در بانک ملی از ابتدای سال در حال انجام است 
و تا ۳ ماه آینده با برطرف شدن موانع و ایرادات آن به شبکه 
بانکی در راستای تامین مالی و سرمایه در گردش بنگاه های 
تولیدی کوچک و زودبازده به شبکه بانکی ابلاغ خواهد شد 
آن  مزایای  از  تواند  می  حساب  این  ایجاد  با  تولیدکننده  و 

بهره مند شود.
رئیس کل بانک مرکزی همچنین بر استفاده از ابزارهای دیگر 
تامین مالی بخش تولید که غیرتورمی هم هستند، تاکید کرد 
و گفت: ابزارهایی مانند اوراق گام، برات الکترونیکی، کارت 
رفاهی متصل به اوراق گام و اعتبار اسنادی داخلی می تواند 
به  با توجه  باشد و  تولید داشته  تامین مالی  نقش موثری در 
اینکه این تامین مالی در زنجیره تولید انجام می شود اصابت 

به هدف تسهیلات نیز با نرخ بالاتری انجام خواهد شد.
افزایش سرمایه نظام بانکی به ۱۰۰۰ همت

رئیس کل بانک مرکزی در ادامه این نشست، افزایش سرمایه 
بانک ها را از برنامه های بانک مرکزی در راستای اصلاح نظام 
کل  سرمایه  افزایش  جاری  سال  در  گفت:  و  خواند  بانکی 
نظام بانکی به ۱۰۰۰ همت، مهم ترین برنامه  این بانک است.

تامین مالی  بانک ها، توان  افزایش سرمایه  تاکید کرد:  فرزین 
آنها را افزایش می دهد و وضعیت ترازنامه بانک ها و کفایت 

سرمایه بانک ها را نیز بهبود خواهد داد.
کنترل  هدف  با  ها  دارایی  مدیریت  شرکت  اندازی  راه 

اضافه برداشت ها
برای  بانک  این  برنامه  از  همچنین  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
دارایی در سال جاری  اندازی شرکت مدیریت  راه  ایجاد و 
خبر داد و گفت: مدیریت دارایی ها می تواند در کاهش اضافه 
این روش  با  باشد و  بانک مرکزی موثر  از  بانک ها  برداشت 
و  آن  نزولی  روند  ها؛ شاهد  برداشت  اضافه  مدیریت  ضمن 

کاهش ناترازی بانک ها خواهیم بود.
وی همچنین کاهش ناترازی بانک ها را از سیاست های جدی 
بانک مرکزی در سال جاری عنوان کرد و گفت: امسال شبکه 
بانکی باید به سمت فروش دارایی های خود به منظور کاهش 

ناترازی ها بروند.
همکاری های  گسترش  اهمیت  به  اشاره  با  همچنین  فرزین 
ضرورت  بر  مجددا  الملل  بین  و  منطقه  سطح  در  بانکی 

حضور و ایجاد شعب بانکی در کشورهای مختلف به منظور 
تاکید  خارجی  مالی  تامین  و  خارجی  های  سرمایه  جذب 
منطقه حضوری  در  بانک ها  اخیر  سال های  در  گفت:  و  کرد 
برای جذب  سکویی  عنوان  به  می توانند  و  اند  داشته  خوب 

سرمایه های خارجی عمل کنند.
تامین بالغ بر ۶۶ میلیارد دلار ارز برای نیازهای اساسی 

و صنایع کشور
رئیس هیات عالی بانک مرکزی در ادامه این نشست، ارز را 
با توجه به  اقتصاد کشور خواند و گفت:  یک متغیر مهم در 
هم پیوندی اقتصاد و امنیت، تمرکز دشمن بر قطع نظام مالی 
ایران با نظام مالی بین الملل است و عمده تحریم ها در سال 

های اخیر به دنبال تحریم نظام بانکی بوده است.
به  ای  گسترده  روانی  عملیات  همچنین  دشمن  افزود:  وی 
مالی  بازارهای  ریختن  بهم  برای  شده  ریزی  برنامه  صورت 
نظامی است  و  تهدیدات سیاسی  از طریق پخش شایعات و 
و ما باید آمادگی کامل برای مقابله با این ترفندها با تقویت 
تامین مالی ارزی، انتقال ارزها در مسیر تجارت بین الملل در 

راستای مقابله با تحریم داشته باشیم.
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به تامین بالغ بر ۶۶ میلیارد 
برای  ارزی  مالی  تامین  گفت:  گذشته  سال  در  ارزی  دلاری 
نیازهای صنایع  نیاز کشور و  واردات کالاهای اساسی مورد 
به خوبی انجام شده است و نظام بانکی در این نقل و انتقال 
نقشی مهم ایفا کرده است و امیدواریم این نقش آفرینی در 

سال جاری نیز تقویت شود.
بازار  ارز  نرخ  گفت  ارز  نرخ  خصوص  در  همچنین  فرزین 
تجاری، نرخ ارز رسمی کشور است و مطالعات و تحقیقات 
نشان می دهد که این نرخ بر نرخ تورم اثرگذار است و به آن 
همبستگی دارد و تلاش ما این است با تثبیت این نرخ و حفظ 

نرخ ارز کالاهای اساسی تورم را کنترل کنیم.
وی تصریح کرد: یکی از دلایل افزایش تورم در دی و بهمن 
و  سیاست  اما  بود  نیما  سامانه  در  نرخ  افزایش  پارسال،  ماه 
ارز  بازار  در  ارز  نرخ  تثبیت  مرکزی؛  بانک  کنونی  برنامه 
نیز طبق اهداف  بانک  این  برنامه های پولی  تا  تجاری است 

پیش بینی شده در دستور کار قرار گیرد.
مبارزه با پولشویی در دستور کار بانک ها

رئیس کل بانک مرکزی همچنین با تاکید بر اهمیت مبارزه با 
اهتمام ویژه ای  باید  بانک ها  بانکی گفت:  پولشویی در شبکه 
با  مرتبط  نظارتی  سامانه های  تجهیز  برای  گذاری  سرمایه  بر 
مبارزه با پولشویی داشته باشند تا از این طریق برای تشخیص 

تخلفات در این حوزه و اقدام به موقع بهره ببرند.

فرزین در تشریح برنامه های بانک مرکزی در سال جدید عنوان کرد:

تثبیت نرخ ارز در کانال مشخص بازار تجاری
ریالدیجیتالدرسالجاریفراگیرمیشود

معاون وزیر کار اعلام کرد

۷۰ درصد کارفرمایان نیروی کار را 

با مهارت جدید استخدام می کنند
معاون وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی با اشاره به اهمیت 
مهارت آموزی و مهارت افزایی در کشور گفت: در حال 
حاضر بیش از ۸۵ درصد کارفرمایان ارتقای مهارت نیروی 
کار را در اولویت قرار داده و ۷۰ درصد کارفرمایان نیروی 

کار را با مهارت جدید استخدام می کنند.
را  حرفه ای  و  فنی  آموزش  سازمان  محمدی،  غلامحسین 
تغییر و  به  اشاره  با  و  دانست  آموزشی  بوم  متولی زیست 
تحولات بازار کار در جهان گفت: تا سال ۲۰۳۰ بیش از 
۹۰ میلیون شغل از بین می رود و ۱۷۰ میلیون شغل ایجاد 

می شود.
وی ادامه داد: طبق گزارش ها تا قبل از سال ۲۰۳۷ از هر ۱۰ 
کارگر ۶ نفر به افزایش مهارت و آموزش نیاز پیدا می کنند 
و بیش از ۴۵ درصد نیروی کار باید ارتقای مهارت داشته 
باشند تا کار فعلی خود را ادامه بدهند، از این رو لازم است 

مهارتهای چندگانه داشته باشند.
معاون وزیر کار با تاکید بر بهره گیری بنگاه های اقتصادی 
اظهار کرد: درحال حاضر کارفرمایان  ماهر  نیروی کار  از 
طبق  و  کرده  درک  شدت  به  را  افزایی  مهارت  اهمیت 
این اصل رفتار می کنند؛ به نحوی که بیش از ۸۵ درصد 
اولویت قرار  نیروی کار را در  ارتقای مهارت  کارفرمایان 
داده و ۷۰ درصد کارفرمایان نیروی کار را با مهارت جدید 
استخدام می کنند.محمدی، فقر مهارتی را کمبود یا فقدان 
مهارت های لازم برای ورود به بازار کار و داشتن یک شغل 
پایدار با درآمد مناسب توصیه کرد و گفت: فقر مهارتی به 
دلایلی همچون تحصیلات ناکافی، عدم دسترسی به آموزش 
مهارت های  تطابق  عدم  کارو  بازار  در  تغییرات صحیح  و 
طبق  وی  گفته  می شود.به  ایجاد  بازار  نیازهای  با  موجود 
ترین  مهم  از  یکی   ۱۴۰۳ پاییز  و  تابستان  در  ها،  گزارش 
موانع صنعت فارغ از نوسانات قیمت مواد اولیه، دشواری 
تامین مالی و بی ثباتی قوانین، کمبود نیروی کار ماهر بوده 
یک  در  که  حرفه ای  و  فنی  آموزش  سازمان  است.رئیس 
نشست خبری صحبت می کرد، در ادامه از راه اندازی مراکز 
آموزش هیات امنایی در جهت آموزش بهتر به افراد جویای 
کار خبر داد و گفت: رویکرد ما در سازمان آموزش فنی 
و حرفه ای این است که به سمت آموزش های تقاضامحور 
برویم زیرا معتقدیم که آموزش های مازاد عمر فرزندان ما 
را به هدر می دهد و آموزش های مازد هزینه های اقتصادی 
رفاه  و  تعاون،کار  وزیر  می کند.معاون  تحمیل  کشور  به 
دانست  شغل  پایداری  کننده  تضمین  را  مهارت  اجتماعی 
و گفت:مهارت تناسب بین شغل و شاغل را ایجاد می کند.

وی در ادامه به طرح های سازمان آموزش فنی و حرفه ای 
از طرح های در  اشاره کرد و گفت: در حال حاضر یکی 
دست اجرای سازمان،  کنسرسیوم مهارت است. به موجب 
این طرح، مهارت ها متناسب با نیاز بنگاه ها و شرکت های 
نیروی کار  به نحوی که  داده می شود  منطقه آموزش  هر 
نیروی  بنگاه ها  و  می بیند  را  بازار  نیاز  با  متناسب  آموزش 
کار مورد نیاز خود را تامین می کنند.محمدی افزود: یکی 
همراهی  با  و  است  »همنوا«  طرح  ما  طرح های  از  دیگر 
بر  هستیم.  آن  اجرای  در حال  پرورش  و  آموزش  وزارت 
در  آموزشی  امکانات  که  آموزانی  دانش  این طرح  اساس 
سازمان  تجیهزات  و  امکانات  و  مربیان  از  ندارند  اختیار 
آموزش  مرکز  آن  می شود.نمونه  بهره مند  حرفه ای  و  فنی 
و  دریایی  موتورهای  تجهیزات  آموزش  که  است  »دیرّ« 
سازمان  می شود.رئیس  ارائه  متقاضیان  به  آبزیان  پرورش 
بیان اینکه طرح همنوا به منزله  با  آموزش فنی و حرفه ای 
و  آموزان  دانش  به سوی  حرفه ای  و  فنی  درهای  گشودن 
طرح  این  است،افزود:  مهارتی   آموزش های  به  علاقمندان 
منابع  از  بخشی  و  می دهد  تکان  را  کشور  آموزش  بخش 
این  زیرساخت های  توسعه  برای  اجتماعی  مسئولیت های 
از  حال  عین  در  کار  وزیر  شد.معاون  خواهد  هزینه  طرح 
و  صلاحیت  سنجش  مهارتی  آموزش   »ساماندهی  طرح 
یاد کرد  مهارت«به عنوان یکی دیگر از طرح های سازمان 
مهندسی  نظام  سازمان  در  حاضر  حال  در  داد:  توضیح  و 
مهندس پایه و مهندس یک و دو داریم. در نظامات دیگر 
این  از حرف  ای  هم همینطور است ولی در بخش عمده 
موضوع هنوز شکل نگرفته و ما می توانیم در شکل دهی به 
نظامات صلاحیت حرفه ای نقش داشته باشیم مثل سندیکای 
آرایشگران و سندیکای کارگرانی که در تهیه ماشین ابزار 
حرفه ای  نظامات  سندیکای  با  تلاشیم  در  و  می کنند  کار 
شکل  را  مهارت  سنجش  و  حرفه ای  صلاحیت  نظامات 
از  دیگر  یکی  عنوان  به  »کارآفن«  از طرح  بدهیم.محمدی 
اتصال  برای  ای  پروژه  این طرح  برد و گفت:  نام  طرح ها 
معاش  بتواند کسب  آن  با  که  است  به شغلی  مهارت آموز 
و درآمد کند.افرادی هستند که مهارت زیادی دارند ولی 
توانایی ایجاد یک کسب و کار را ندارند.ممکن است فرد 
قالیباف یا چرم دوز خوبی باشد و در حوزه صنایع دستی 
از تبحر و تجربه بالایی برخودار باشد ولی توان اینکه یک 
کسب و کار راه اندازی کند ندارد.ما در این طرح اقدام به 
تشکیل زنجیره های خود اشتغالی کرده ایم و مراکزی ایجاد 
کرده ایم که در آن فرد هم کارآموز شود هم مهارت آموز 
و هم با اتصال به یک زنجیره کارآفرینی بتوانش کسب و 
حاضر  حال  داد:در  ادامه  باشد.وی  داشته  را  خودش  کار 
کشورهایی  در  که  حالی  در  نداریم  را  زنجیره ای  چنین 
فعالیت  مدل  این  با  الکترونیکی  بزرگ  برندهای  مثل چین 
می کنند و زنجیره های بزرگ کارآفرینی را تشکیل داده اند.

استان  گفت:در  ای  حرفه  و  فنی  آموزش  سازمان  رئیس 
خراسان جنوبی چنین مرکزی را شکل داده ایم و از آموزش 
و تولید تا برندینگ و مارکتینگ و فروش محصول در این 
مرکز به طور منسجم در حال انجام است.معاون وزیر کار 
راه اندازی  برای  پلتفرم  سه  با  قرارداد  امضای  از  همچنین 
زنان  معاونت  همکاری  با  گفت:  و  داد  خبر  کارآفن  طرح 
ریاست جمهوری و معاون توسعه مناطق محروم و روستایی 
ریاست جمهوری به طور جدی این طرح را دنبال می کنیم.

به گفته وی هدف از اجرای این طرح این است که ۵۰ هزار 
نفر از این طریق خود اشتغال و به یک زنجیره بزرگ ملی 
وفاق  سند  تدوین  از  حال  عین  در  شوند.محمدی  متصل 
برای ایران ماهر خبر داد و گفت: این سند برای هر استان 
تهیه شده و در آن مشخص شده است که هر مرکز آموزشی 
چه کاری انجام بدهد و با همکاری چه سازمان و دستگاه و 

چه بودجه ای تکالیف و وظایف خود را دنبال کند.

احتمال  و  تجاری  جنگ  تشدید  از  نگرانی ها  افزایش  با 
دیگر  بار  اخیر،  کاهش  از  پس  طلا  قیمت  جهانی،  رکود 
از مرز ۳۰۰۰ دلار در هر اونس گذشت و به ۳۰۰۶ دلار 

و ۳۰ سنت رسید.
در  سطح  کم ترین  به  کاهش  از  پس  سه شنبه  روز  طلا   
چهار هفته گذشته در روز قبل، با افزایش تقاضای ناشی 
به  می تواند  که  تجاری  تشدید جنگ  درباره  نگرانی ها  از 
به بالای ۳۰۰۰ دلار در هر  رکود جهانی بینجامد، مجدداً 

اونس )۳۰۰۶ دلار و ۳۰ سنت( صعود کرد.
این در حالی است که روز گذشته با شایعه تعلیق تعرفه ها 
به مدت سه ماه تمام بازارها دستخوش نوسانات چشمگیر 
شدند و بطور مشخص طلا نزدیک به ۱۰۰ دلار )۹۸ دلار 
کرد.  تجربه  زیر  نمودار  مطابق  را  نوسان  سنت(   ۷۰ و 
معاملات  جهانی  طلای  گذشته  روز  نمودار  این  مطابق 
خود را در قیمت ۲۹۹۹ دلار و ۷۰ سنت آغاز و در قیمت 

۲۹۸۱ دلار و ۱۰ سنت به پایان برد.
تکذیب  ضمن  آمریکا  رئیس جمهور  ترامپ،  دونالد 
از  که  کرد  تهدید  دوشنبه  روز  تعرفه ها،  تعلیق  شایعات 
چین  بر  درصدی   ۵۰ اضافی  تعرفه ای  چهارشنبه  روز 
اعمال خواهد کرد مگر اینکه پکن تعرفه های تلافی جویانه 
اروپا  اتحادیه  همزمان،  کند.  لغو  را  خود  درصدی   ۳۴
پیشنهاد تعرفه های متقابل ۲۵ درصدی بر طیفی از کالاهای 
نشست  صورت جلسه  دیگر،  سوی  از  داد.  را  آمریکایی 
منتشر  چهارشنبه  روز  که  رزرو  فدرال  سیاستی  اخیر 
می شود، همراه با داده های تورم مصرف کننده روز پنج شنبه 
برای  جمعه،  روز  تولیدکننده  قیمت  شاخص  گزارش  و 
دریافت دیدگاه های بیشتر درباره چشم انداز سیاست پولی 
فدرال رزرو به دقت رصد خواهند شد. علیرغم کاهش در 
سه روز گذشته، قیمت طلا همچنان قوی باقی مانده و از 
ابتدای سال تاکنون بیش از ۱۴ درصد افزایش یافته است.

در همین راستا محمدرضا اکبری جور، کارشناس اقتصاد 
تحریم های  پول،  بازار  حوزه های  در  فعال  و  بین الملل 
اقتصادی و صنعت بانکداری در تحلیل آینده قیمتی طلای 
همچنان  طلا  من،  نظر  به  گفت:  مهر  خبرنگار  به  جهانی 
پتانسیل رشد قیمتی قابل توجهی در یک سال آتی دارد. در 
شرایط فعلی، بسیاری از سرمایه گذاران ترجیح می دهند تا 
در یک سال آینده با احتیاط عمل کنند و منتظر بمانند تا 
احتمالًا  فاصله،  این  در  شود.  مشخص تر  بازارها  جهت 
چرا  می شود،  هدایت  طلا  سمت  به  سرمایه ها  از  بخشی 
ارزش  حفظ  برای  امن  دارایی  یک  به عنوان  فلز  این  که 
در نظر گرفته می شود. به ویژه با توجه به افزایش تقاضای 
کلی  روند  کوتاه مدت،  نوسانات  وجود  با  حتی  جهانی، 
افزود:  ادامه  در  می شود.او  ارزیابی  صعودی  طلا  قیمت 
این  بر  نیز  تجاری  تنش های  و  تعرفه ها  به  مربوط  مسائل 
روند قطعاً تأثیرگذار است. اخیراً اگرچه شاهد اعلامیه های 
امارات،  ژاپن،  چین،  مانند  کشورهایی  سوی  از  مختلفی 
عربستان و اتحادیه اروپا هم در مورد سرمایه گذاری های 
در  نیز  تعرفه گذاری  متقابل  اقدامات  اما  بوده ایم  کلان 
این در حالی است که  و  دارد  قرار  دستور کار کشورها 
بر  پیوسته  ترامپ،  سوی  از  به ویژه  آمریکا  واکنش های 

آشفتگی بازارها افزوده است.
سیاسی-اقتصادی،  خبری  شوک های  گفت:  پایان  در  وی 
را  بازارها  سایر  و  طلا  قیمت  در  اخیر  افت  و  نوسانات 
توجیه می کند اما با این حال، به نظر می رسد این کاهش ها 
بیشتر ناشی از شرایط گذرا و هیجانات بازار است و در 
خواهد  حفظ  را  خود  جذابیت  همچنان  طلا  بلندمدت، 
چشم انداز  کوتاه مدت،  نوسانات  وجود  با  بنابراین،  کرد. 
افزایش  احتمال  و  می شود  ارزیابی  مثبت  طلا  یک ساله 

قیمت آن وجود دارد.
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دانه  زرین  تعاونی  شرکت  تغییرات  آگهی 
به  و   14006855914 ملی  شناسه  به  اشکور 
شماره ثبت 227 به استناد صورتجلسه مجمع 
مورخ  العاده  فوق  بطور  عادی  عمومی 
تائیدیه شماره 3003/19  وبرابر   19/07/1403
کارورفاه  تعاون  اداره   5/10/1403 مورخ 
ذیل  تصمیمات  رودسر  شهرستان  اجتماعی 
اتخاذ شد. صورت های مالی سال های 1401 
و1402 مورد تصویب مجمع قرار گرفت ناصر 
کیمیا  و   6319896833 ملی  کد  زاده  رستم 
یعقوبی دزلی کد ملی 6319977061 که نفر 
اول عنوان بازرس اصلی و نفر دوم به عنوان 
بازرس علی البدل برای مدت یک سال مالی 
و  اسناد  ثبت  کل  اداره  گردیدند.  انتخاب 
استان گیلان مرجع ثبت شرکت ها  املاک 
و موسسات غیرتجاری رحیم آباد )1906275(

*****
دانه  زرین  تعاونی  شرکت  تغییرات  آگهی 
به  و   14006855914 ملی  شناسه  به  اشکور 
شماره ثبت 227 به استناد صورتجلسه مجمع 
عمومی فوق العاده مورخ 19/07/1403 وبرابر 
 5/10/1403 مورخ   3003/19 شماره  تائیدیه 
شهرستان  اجتماعی  کارورفاه  تعاون  اداره 
رودسر تصمیمات ذیل اتخاذ شد. تبصره ماده 
انتشارآگهی   نحوه  درخصوص  21اساسنامه  
دعوت مجمع  عمومی  بشرح ذیل  اصلاح شد: 
تصمیمات  واعلام  عمومی   ازمجامع   دعوت 
وهوشمند  جامع   سامانه   ازطریق   اعضا  به  
ماده  گیرد.  می   تعاونی  کشور صورت  بخش  
شد.  اداره  اصلاح  ذیل   بشرح  اساسنامه    22
هیأت  برعهده  اساسنامه   طبق   امورتعاونی  
مدیره مرکب  از3 نفر عضو اصلی  و2 نفر عضو 
برای   اعضـاء  بـین   از  که   است   البدل  علی  
انتخاب  شوند.  می   انتخاب  سال  سه   مدت 
نوبت   یک   در  البدل  علی   و  اصلی   اعضای  
اکثریـت   دارنـدگان  و  آیـد  مـی   عمـل   به  
ترتیب   به   اصلی   اعضای   از  بعد  آراء  نسبی  
شوند.  می   محسوب  البدل  علی   اعضای  
بـیش   بـرای   انتخاب اعضای  هیـات مـدیره 
دو  حداقل   انتخاب  با  متوالی   دوره  دو  از 
سوم اعضای  حاضر در مجمع  عمومی  بلامانع  
اصلاح  ذیل   بشرح  اساسنامه    36 ماده  است . 
یکنفرازاشخاص  عادی   عمومی   مجمع   شد : 
سال  یک   مدت  برای   را  حقوقی   یا  حقیقی  
ویکنفـر  اصـلی   بـازرس  عنوان  به   مالی  

میکند.  انتخاب  البدل  علی   بازرس  بعنـوان 
انتخاب مجدد آنان بلامانع  است . اداره کل 
ثبت اسناد و املاک استان گیلان مرجع ثبت 
شرکت ها و موسسات غیرتجاری رحیم آباد 

)1906274(
*****

پادنا  خاص  سهامی  شرکت  تغییرات  آگهی 
و   10103457708 ملی  شناسه  به  فن  زیستا 
صورتجلسه  استناد  به   25113 ثبت  شماره  به 
مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 
شد.  اتخاذ  ذیل  تصمیمات   16/01/1404
اعضای هیات مدیره بشرح ذیل با ذکر سمت 
 16/01/1406 تاتاریخ  دوسال  مدت  برای 
به  اعلائی  سیدرضا  آقای   . شدند  انتخاب 
مجتبی  آقای  و   1639840672 ملی  شماره 
حسینی مرخالی به شماره ملی 2580457992 
ملی  شماره  به  ربیعی  بابائی  علی  آقای  و 
2691102866 انتخاب شدند در نتیجه آقای 
سیدرضا اعلائی به شماره ملی 1639840672 
علی  آقای  و  مدیره  هیئت  رئیس  سمت  به 
بابائی ربیعی به شماره ملی 2691102866 به 
سمت مدیرعامل و نایب رئیس هیئت مدیره 
و  بهادار  اوراق  و  اسناد  کلیه  شدند.  تعیین 
تعهدآور شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات 
، قراردادها و عقوداسلامی با امضاء مدیرعامل 
هیئت  رئیس  یا  ربیعی(  بابائی  علی  )آقای 
مدیره )آقای سید رضا اعلائی( منفرداً همراه 
با مهر شرکت دارای اعتبار می باشد و سایر 
اوراق و نامه های عادی و اداری با امضاءی 
مهر  با  همراه  مدیره  هیئت  اعضاء  از  یکی 
شرکت معتبر می باشد. اداره کل ثبت اسناد 
و املاک استان گیلان اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری رشت )1906273(
******

وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمي
 140360318004012837 شماره  رای  برابر 
تعیین  قانون  موضوع   1403/11/15 مورخه 
ساختمانهای  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی رودبار 
فرزند  اسطلخی  محسنی  فرخنده  تصرفات 

هادی مورد تایید قرار گرفت.

1- ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی 
به مساحت 179/34 متر مربع ، به شماره پلاک 
از  فرعی  از پلاک 360  فرعی 2570 مجزی 
گیلان   20 بخش  کلورز  در  واقع   19 اصلی 
آدرس  به  غیره  و  برزگر  مسلم  مالکیت  از 
گردیده  محرز   - کلورز   - رودبار  شهرستان 

است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به 
اداره  این  به  را  اعتراض خود  ماه  دو  مدت 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را 
به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
عدم  و  مذکور  مدت  انقضای  صورت  در 
مالکیت  سند  مقررات  طبق  اعتراض  وصول 

صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول 1404/1/20

تاریخ انتشار نوبت دوم 1404/02/06
املاک رودبار  و  اسناد  ثبت  رئیس  الف 2  م 

-انوش اکبری
**************************

*******
وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 

ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمي
 140360318004012751 شماره  رای  برابر 
تعیین  قانون  موضوع   1403/11/12 مورخه 
ساختمانهای  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی رودبار 
تصرفات سعیده قلندری شمامی فرزند داود 

مورد تایید قرار گرفت .
مساحت  به  باغ  قطعه  یک  ششدانگ   -1
فرعی  به شماره پلاک   ، مربع  متر   1103/91
اصلی  از  فرعی  از پلاک 223  1712 مجزی 
22 واقع در شمام بخش 20 گیلان از مالکیت 
شهرستان  آدرس  به  غیره  و  صمدانی  صمد 

رودبار - شمام - محرز گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به 

اداره  این  به  را  اعتراض خود  ماه  دو  مدت 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه 
خود  دادخواست  اعتراض  تسلیم  تاریخ  از 
بدیهی  نمایند.  تقدیم  قضایی  مراجع  به  را 
و  مذکور  مدت  انقضای  صورت  در  است 
سند  مقررات  طبق  اعتراض  وصول  عدم 
مالکیت صادر خواهد شد.تاریخ انتشار نوبت 
دوم  نوبت  انتشار  1404/1/20تاریخ  اول 
و  اسناد  ثبت  رئیس   4 الف  1404/02/06م 

املاک رودبار -انوش اکبری
*********************

وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمي
 140360318004012487 شماره  رای  برابر 
تعیین  قانون  موضوع   1403/11/05 مورخه 
ساختمانهای  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی رودبار 
مورد  سردار  فرزند  کاویانی  جواد  تصرفات 

تایید قرار گرفت .
مساحت  به  باغ  قطعه  یک  ششدانگ   -1-
نهر در حد  رشته  مربع که یک  متر   261/27
حریم  رعایت  که  است  شده  واقع  جنوبی 
پلاک  شماره  به  است  الزامی  متری  یک 
از  فرعی  از پلاک 285  فرعی 1186 مجزی 
از  اصلی 1 واقع در دوگاه بخش 20 گیلان 
مالکیت سید علی اکبر نوری دوگاهه و غیره 
به آدرس شهرستان رودبار - دوگاهه - محرز 

گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به 
اداره  این  به  را  اعتراض خود  ماه  دو  مدت 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه 
خود  دادخواست  اعتراض  تسلیم  تاریخ  از 
بدیهی  نمایند.  تقدیم  قضایی  مراجع  به  را 
و  مذکور  مدت  انقضای  صورت  در  است 
سند  مقررات  طبق  اعتراض  وصول  عدم 
مالکیت صادر خواهد شد.تاریخ انتشار نوبت 
دوم  نوبت  انتشار  1404/1/20تاریخ  اول 
و  اسناد  ثبت  رئیس   6 الف  1404/02/06م 

املاک رودبار -انوش اکبری

ثبت نرخ بیکاری ۷.۸ درصدی 
در زمستان ۱۴۰۳

زمستان  کار  نیروی   آمارگیری  طرح  نتایج  اساس  بر   
۱۴۰۳ و بررسی نرخ بیکاری افراد ۱۵ ساله و بیشتر، ۷.۸ 
درصد از جمعیت فعال )شاغل و بیکار(، بیکار بوده اند 
که نسبت به فصل مشابه در سال قبل )زمستان ۱۴۰۲(، 

هشت دهم درصد کاهش یافته است.
۴۰.۱ درصد جمعیت ۱۵  میزان  به  زمستان گذشته  در   
در  یعنی  بوده اند،  فعال  اقتصادی  نظر  از  بیشتر  و  ساله 
گروه شاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. بررسی تغییرات 
نرخ مشارکت اقتصادی حاکی از آن است که این نرخ 
نسبت به فصل مشابه در سال قبل )زمستان ۱۴۰۲( هفت 

دهم کاهش یافته است.
جمعیت شاغلین ۱۵ ساله و بیشتر در این فصل ۲۴ میلیون 
سال  مشابه  فصل  به  نسبت  که  بوده  نفر  هزار   ۲۹۵ و 
افزایش داشته است. همچنین  نفر  تقریبا ۱۰۲ هزار  قبل 
جمعیت غیرفعال از نظر اقتصادی )اعم از افراد محصل، 
خانه دار، دارای درآمد بدون کار مانند بازنشستگان و ...( 
۳۹ میلیون و ۲۸۷ هزار نفر بوده که نسبت به فصل مشابه 

سال قبل تقریبا ۹۱۳ هزار نفر افزایش داشته است.
نشان  اقتصادی  عمده  بخش های  در  اشتغال  بررسی 
 ۵۳.۷ با  خدمات  بخش   ،۱۴۰۳ زمستان  در  که  می دهد 
درصد بیشترین سهم اشتغال را به خود اختصاص داده 
است. در مراتب بعدی بخش های صنعت با ۳۳.۵ درصد 

و کشاورزی با ۱۲.۷ درصد قرار دارند.
نرخ بیکاری جوانان ۱۵ تا ۲۴ ساله حاکی از آن است که 
۲۱.۰ درصد از فعالان این گروه سنی در زمستان ۱۴۰۳ 
این  بیکاری  تغییرات فصلی نرخ  بوده اند. بررسی  بیکار 
در  مشابه  به فصل  نسبت  نرخ  این  نشان می دهد،  افراد 
سال قبل )زمستان ۱۴۰۲( ۱.۵ درصد کاهش یافته است.

بررسی نرخ بیکاری گروه سنی ۱۸ تا ۳۵ ساله نیز نشان 
جمعیت  از  ۱۴.۸درصد   ،۱۴۰۳ زمستان  در  که  می دهد 
فعال این گروه سنی بیکار بوده اند. این در حالی است که 
تغییرات فصلی نرخ بیکاری این افراد نشان می دهد این 
نرخ نسبت به زمستان ۱۴۰۲، به میزان ۰.۹ درصد کاهش 
ناقص  اشتغال  دارای  جمعیت  سهم  است.بررسی  یافته 
بیشتر نشان می دهد که در زمستان  جمعیت ۱۵ ساله و 
اقتصادی  دلایل  به  شاغل،   جمعیت  درصد   ۷.۷  ،۱۴۰۳
)فصل غیرکاری، رکود کاری، پیدا نکردن کار با ساعت 
و  کرده  کار  هفته  در  ۴۴ ساعت  از  کم تر  و…(  بیش تر 
آماده برای انجام کار اضافی بوده اند. این در حالی است 
که ۳۷.۵ درصد از شاغلین ۱۵ ساله و بیش تر، بیش از 
۴۹ ساعت در هفته کار کرده اندبرای مشاهده اطلاعات 

تکمیلی به فایل پیوست مراجعه کنید.
نتایج تفصیلی طرح مذکور به زودی در درگاه ملی آمار 

به نشانی www.amar.org.ir قابل دسترس خواهد بود.
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استان هااستان ها
مدیر مخابرات منطقه مرکزی:

برای توسعه زیرساخت های 
فیبرنوری به جای کابل های مسی 

نیاز به حمایت داریم
استان  استاندار  با  دیدار  در  مرکزی  منطقه  مخابرات  مدیر 
خواستار حمایت در توسعه زیرساخت های فیبری  نوری 

شد.
علیرضا لطفی پیشرو با اشاره به دیدار با استاندار مرکزی 
گفت :  بهبود کیفیت خدمات تلفن همراه و ثابت، افزایش 
شبکه  ،ایجاد  نوری  فیبر  توسعه  بستر  در  اینترنت  سرعت 
امن  بستر  در  مردم  اطلاعات  تبادل  جهت  اطلاعات  ملی 
در  که  است  جدید  سال  در  منطقه  مخابرات  اهداف  از 
توسعه  برای  استاندار  حمایت  خواستار  دیدار  این 

زیرساخت های فیبر نوری شدیم .
وی با تاکید  بر اهمیت این امر با توجه به نیاز روزافزون 
فیبر  کرد:  ،خاطرنشان  پایدار  و  پرسرعت  اینترنت  به 
جلب  منطقه،  اقتصادی  وضعیت  بهبود  به  می تواند  نوری 
کیفیت  ارتقاء  جدید،  مشاغل  ایجاد  و  سرمایه گذاران، 
زندگی ،دسترسی به خدمات آنلاین ، آموزش و بهداشت 

و درمان کمک کند.
مدیر مخابرات منطقه مرکزی با بیان اینکه  استفاده از فیبر 
نوری دارای مزیت های بسیار نسبت به کابل مسی  است ، 
افزود : فیبر نوری پهنای باند بسیار بیشتری نسبت به کابل 
مسی ارائه می دهد. این به معنای سرعت انتقال داده بالاتر 

و ظرفیت بیشتر برای انتقال اطلاعات است.
نوری  فیبر  در  نیز  داده  انتقال  سرعت   : شد  متذکر  وی 
نوری  فیبر  بطوریکه  است،  کابل مسی  از  بیشتر  مراتب  به 
ترابیتی را پشتیبانی  می تواند سرعت های گیگابیتی و حتی 
سرعت های  به  محدود  مسی  کابل  که  حالی  در  کند، 

پایین تری است.
می تواند  نوری  فیبر  در  :سیگنال  کرد  خاطرنشان  لطفی 
مسافت های طولانی تری را بدون افت کیفیت با امنیت بالا 
حالیکه  در  کند  طی  الکترومغناطیسی  تداخل  به  مقاوم  و  
تقویت کننده ها  به  سیگنال،   تضعیف  دلیل  به  مسی  کابل 
در فواصل کوتاه تر نیاز دارد و مستعد نویز و  تداخل  و 
قابل استراق سمع است. از طرف دیگر نصب و نگهداری 
آن به دلیل سبکی و باریکی نسبت به کابل مسی کاربردی 

تر است .
هزینه  در حال حاضر،   : مرکزی تصریح کرد  منطقه  مدیر 
نصب و راه اندازی فیبر نوری معمولًا بیشتر از کابل مسی 
بلندمدت  در  آن،  فراوان  مزایای  به  توجه  با  اما  است، 

می تواند مقرون به صرفه باشد .

۴۱ واحد صنعتی راکد در قم با 
سرمایه گذاری جدید احیا شد

 مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم از احیای 
۴۱ واحد صنعتی راکد در استان در سال ۱۴۰۳ خبر داد 
و گفت: این اقدام با هدف سرمایه گذاری برای تولید و با 

همکاری سرمایه گذاران جدید انجام شد.
خاطر  به  تولیدی  واحدهای  این  کرد:  بیان  آشتیانی  وحید 
بازار،  فقدان  ماشین آلات،  فرسودگی  نظیر  مشکلاتی 
کمبود منابع مالی، دشواری های تأمین مواد اولیه و مسائل 

زیرساختی، در وضعیت تعطیل بود.
احیای  راستای  در  شده  انجام  اقدام های  به  اشاره  با  وی 
به  بازگشت  برای  کرد:  بیان  استان،  صنعتی  واحدهای 
چرخه تولید، عملیات هایی نظیر مشارکت با سرمایه گذاران 
تولید  اولیه،  مواد  تأمین  واحدها،  کامل  واگذاری  جدید، 

محصولات جدید و رفع مشکل های بازار انجام گرفت.
با  همکاری  و  مالی  تسهیلات  اخذ  با  داد:  ادامه  وی 
هشت  بر  بالغ  سرمایه ای  توانستیم  جدید،  سرمایه گذاران 
هزار و ۲۲۶ میلیارد ریال برای احیای این واحدها جذب 
مستقیم  به طور  نفر   ۷۴۶ اشتغال زایی  به  اقدام ها  این  کنیم، 

منجر شده است.
ما  راسخ  عزم  نشان دهنده  روند  این  تداوم  گفت:  آشتیانی 
به  ما  است،  قم  استان  در  اشتغال  و  تولید  از  حمایت  در 
سرمایه گذاران  جذب  برای  مناسب  محیطی  ساخت  دنبال 
رونق  راستای  در  همکاری  با  تا  هستیم  تولیدکنندگان  و 

صنایع استان حرکت کنیم.
بهبود  به  تنها  نه  راکد  واحدهای  این  احیای  افزود:  وی 
به  می تواند  بلکه  کرده،  کمک  استان  اقتصادی  وضعیت 
عنوان الگویی برای دیگر استان ها در راستای احیای صنایع 

راکد کشور مورد استفاده قرار گیرد.
کرد:  تأکید  قم  صنعتی  شهرک های  شرکت  مدیرعامل 
یکپارچگی میان بخش های دولتی و خصوصی می تواند به 
شکوفایی هرچه بیشتر صنعت در استان و کشور کمک کند.

آشتیانی همچنین بر اهمیت استفاده از فناوری های نوین در 
و  کرد  اشاره  محصولات  کیفیت  ارتقای  و  تولید  فرآیند 
فرآیندهای  و  روز  تکنولوژی های  از  بهره گیری  با  گفت: 
بهینه، می توانیم به رقابت پذیری صنایع داخلی در بازارهای 
همکاری ها  این  تداوم  با  وی،  گفته  کنیم.به   کمک  جهانی 
امید است که شاهد رشد و  و حمایت های صورت گرفته، 
افزایش  آن،  تبع  به  و  قم  استان  صنعت  در  بیشتری  ترقی 

سرمایه گذاری و تکمیل زنجیره تولید در کشور باشیم.
و  فنی  امکانات  قم  صنعتی  شهرک های  ایرنا،  گزارش  به 
زیرساختی مناسبی برای فعالیت های تولیدی در حوزه های 
ظرفیت  این  از  استفاده  با  سرمایه گذاران  و  دارند  مختلف 
عمده  و  پایتخت  به  شهرک ها  این  بودن  نزدیک  نیز  و 
بازارهای مصرف کشور و همچنین صادرات به کشورهای 
این  در  را  سودآوری  اقتصادی  فعالیت  می توانند  هدف 
استان ایجاد کنند.قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، 
الغدیر، شهاب )چاپ و نشر(، سلفچگان، محمودآباد، ثامن 
الائمه )ع(، فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار 
ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود و همچنین 
موقعیت  آنها  از  کدام  هر  که  است  غیردولتی  شهرک   ۲
اشتغال دارد  تولید و  برای توسعه سرمایه گذاری،  ممتازی 
و در شهرک ها و نواحی صنعتی استان نزدیک به ۲ هزار 
رشته  در  نفر  هزار   ۵۷ از  بیش  اشتغال  با  بهره بردار  واحد 

صنعت های مختلف مشغول تولید هستند.

مدیران برتر شهرداری کرج
 در سال ۱۴۰۳ تجلیل شدند

آغاز بازدیدهای شبانه مدیریت شهری 
از پروژه های عمرانی کلان مقیاس 

شیراز در سال ۱۴۰۴ 

با حضور رئیس شورای اسلامی شهر کرج و  در مراسمی 
شهردار کرج، از مدیران برتر شهرداری در سال ۱۴۰۳ تقدیر 
و  شهر  اسلامی  شورای  رئیس  حضور  با  مراسمی  شد.در 
شهردار کرج، از مدیران برتر شهرداری در سال ۱۴۰۳ که با 
عملکرد خود خدمات ارزشمند و صادقانه ای به مردم داشتند، 
شهردار،  قائم مقام  شجاعی،  آمد.افراسیاب  عمل  به  تجلیل 
محمدرضا  اقتصادی،  و  مالی  معاون  مقدم،  سلطانی  علی 
ناصرخاکی، معاون فنی و عمرانی، علی ذبیحی، مدیر منطقه 
آژیر،  محمدرضا  چهار،  منطقه  مدیر  عطایی،  حسین  یک، 
منظر  سیما،  سازمان  رئیس  عاقلی،  علی  منطقه شش،  مدیر 
و فضای سبز شهری ، محسن امیدوارحسینی، رئیس سازمان 
حمل و نقل بار و مسافر، علی خدابنده لو، مدیرکل تشخیص 
و وصول درآمد، ابوالفضل ترکاشوند، مدیرکل برنامه ریزی 
و بودجه، مهدی عطاالهی، مدیرکل حقوقی و امور پیمان ها و 
سیدعباس محمودیان، مدیرامور اجرایی کمیسیون های ماده 
۱۰۰ مدیران و مسئولانی بودند که در جریان این مراسم با 
اهدای لوح تقدیر از آنان قدردانی شد.شهردار کرج در این 
مراسم، بر اهمیت همدلی و همکاری بین مدیران و کارکنان 
شهرداری تأکید کرد و موفقیت های شهرداری کرج را نتیجه 
تلاش های جمعی و همدلی کل مجموعه دانست.علاوه بر 
تجلیل از مدیران برتر، در این مراسم از زحمات و خدمات 
کارکنان  یکایک  و  شهری  ارشد  مدیران  دیگر  ارزشمند 
مدیریت شهری در سطوح مختلف مدیریتی، کارشناسی و 
کارگری در راستای خدمات رسانی صادقانه به مردم شریف 
کرج قدردانی شد.شایان ذکر است شهرداری کرج همواره 
در تلاش است با ارائه خدمات مطلوب و اجرای پروژه های 
زیربنایی، کیفیت زندگی شهروندان را ارتقا بخشد. در همین 
دلسوزی،  و  تعهد  با  شهرداری  کارکنان  و  مدیران  راستا، 

تلاش می کنند بهترین خدمات را به شهروندان ارائه دهند.
خبرنگار البرز

از  جمعی  و  شیراز  شهری  مدیریت  شبانه  بازدید  نخستین 
خبرنگاران در سال ۱۴۰۴، از روند اجرای دو پروژه کلان 
تقاطع  پروژه  به  بازدید  این  شد.  انجام  شهر  در  عمرانی 
)ع(  شاهچراغ  موسی  بن  احمد  حرم  شهدای  غیرهمسطح 
شیراز  مترو   ۲ خط  دوم  فاز  در  )عج(  قائم  ایستگاه  و 

اختصاص داشت.
شهردار شیراز، در این بازدید با تأکید بر اهمیت زمان بندی 
هدف  با  شبانه  بازدیدهای  گفت:  پروژه ها،  اجرای  در 
افزایش بهره وری و استفاده بهینه از زمان خارج از ساعات 

اداری انجام می شود.
تقاطع  پروژه  به  اشاره  با  اسدی  محمدحسن  دکتر 
بن  احمد  بلوار   - کمربندی   - صفوی  نواب  غیرهمسطح 
بزرگ ترین  عنوان  به  پروژه  این  کرد:  عنوان  )ع(  موسی 
کافی  اندازه  به  تاکنون  کشور،  چندسطحی  تقاطع 

اطلاع رسانی نشده است.
 ۱۲ از  برخورداری  با  تقاطع  این  افزود:  شیراز  شهردار 
طرح های  کامل ترین  از  یکی  عنوان  به  ترافیکی،  عملکرد 

عمرانی کشور شناخته می شود.
وی همچنین از افتتاح زیرگذر گویم در کمتر از ۱۷ روز 
شمال غرب  توسعه  در  مهم  گامی  را  آن  و  کرد  یاد  پیش 

شیراز دانست.
موسی  بن  احمد  غیرهمسطح  تقاطع  اجرای  درباره  اسدی 
)ع( تأکید کرد: هدف از اجرای این پروژه، تحقق عدالت 
اجتماعی در جنوبی ترین نقطه شهر و ایجاد پیوند ارتباطی 
تلاش  است.  کمربندی  شمال  و  جنوبی  شهرک های  میان 
بهره برداری  به  فروردین ماه  در  پروژه  نهایی  فاز  تا  داریم 

برسد.
روند اجرای فاز ۲ خط دو مترو، ایستگاه قائم )عج(

شهردار شیراز در ادامه این بازدید، از روند اجرای فاز ۲ 
خط دو مترو، ایستگاه قائم )عج( نیز بازدید کرد و اظهار 
خواهد  سعدی  کلبه  ایستگاه  به  به زودی  فاز  این  داشت: 
برای  رسید. در راستای تحقق اهداف سال سرمایه گذاری 
انجام  با سه شیفت کاری در حال  پروژه ها  تولید، اجرای 

است.
پروژه های  زمین،  روی  پروژه های  بر  علاوه  افزود:  وی 
زیرزمینی نیز با قوت در حال اجراست و چراغ توسعه در 

زیرزمین شیراز نیز روشن است.
اسدی ادامه داد: همکاران ما در سازمان حمل ونقل ریلی 
در دو شیفت کاری مشغول فعالیت در خط ۲ مترو هستند 
میدان  از  مکانیزه  حفار  دستگاه  آینده،  روزهای  طی  و 
آزادی به سمت کلبه سعدی حرکت خواهد کرد. پیش بینی 
می شود تا میانه سال جاری، مسافرگیری در این مسیر آغاز 
از  مردم  گسترده  استقبال  به  اشاره  با  شیراز  شود.شهردار 
آینده ای  در  مترو   ۴ خط  اجرایی  عملیات  آغاز  از  مترو، 
روند  استقبال،  این  بر  تکیه  با  گفت:  و  داد  خبر  نزدیک 
توسعه قطار شهری با سرعتی بیشتر از گذشته ادامه خواهد 
نیز  شیراز  شهرداری  عمرانی  مدیرکل  همتی،  یافت.بابک 
در خصوص روند پیشرفت پروژه گفت: این پروژه در دو 
به بهره برداری رسیده  فاز پیشین شامل پل های یک و سه 
به  اشاره  با  فاز دوم در جریان است.وی  اجرای  اکنون  و 
وجود  با  داد:  ادامه  ترافیکی  و  ملکی  متعدد  موانع  وجود 
مرحله  به  ماه   ۲۴ از  کمتر  در  پروژه  این  چالش ها،  این 
بهره برداری رسیده و حدود ۱۵ هکتار تملک برای اجرای 

آن صورت گرفته که اقدامی کم سابقه به شمار می رود.

شبح مرگ بر فراز میانکاله

 کارشناسان محیط زیست بر این باورند با توجه به گسترش 
۱۵ هزار هکتاری خشکی تالاب میانکاله به دلیل تداوم پسروی 
باید  زیرزمینی،  آب های  غیرمجاز  های  برداشت  و  خزر  آب 
در  تالاب  این  در  زندگی  تا  بست  کار  به  را  سازوکارهایی 

جریان و گونه های جانوری از آن رانده نشوند.
 هر چند بارش های خوب پاییز و تابستان سال گذشته زمینه 
میانکاله را  از گستره خشگی تالاب  آبگیری بخشی  برای  ای 
فراهم کرد و این امر سبب شد که حضور پرندگان مهاجر در 
داشته  برابری  سه  افزایشی  گذشته  سال  به  نسبت  تالاب  این 
گسترش  که  دارند  تاکید  امر  این  بر  کارشناسان  اما  باشد؛ 
خشکی در میانکاله بسیار جدی است و بارش های باران در 

یک سال نباید ما را از احیای این تالاب غافل کند.
پسروی های آب دریای خزر مهم ترین عامل گسترش خشکی 
در تالاب میانکاله اعلام می شود اما برداشت آب های سطحی 
در حوزه آبریز این تالاب به همراه انبوهی از حفر چاه های 
غیر مجاز زمینه ای برای سرعت بخشی گستره خشکی میانکاله 

را فراهم کرد.
شبح مرگ بر فراز میانکاله

کارشناسان بر این نکته تاکید دارند که میانکاله به این خاطر 
اقبال پرندگان مهاجر قرار  نام گرفته و مورد  بهشت پرندگان 
دارد که آب این تالاب بین المللی با تلفیقی از آب شرب و 
آب دریای خزر لب شور است و این امر با استقبال پرندگان 
برای  که  اندازه  همان  به  دارند  تاکید  قرار گرفت.آنها  مهاجر 
ورود آب دریای خزر به میانکاله دغدغه وجود دارد به مراتب 
تالاب  این  به  شیرین  آب  آبریزهای  حفظ  باید  آن  از  بیشتر 
وارد  خزر  دریای  آب  فقط  اگر  چون  شود  گرفته  جدی  هم 
این تالاب شود به تنهایی برای پرندگان مهاجر جذابیت ندارد 
بلکه تلفیق آن با آب شیرین، میانکاله را برای آنها به بهشت 

پرندگان تبدیل کرد.
تالاب  خزر  دریای  گسترده  های  پسروی  از  قبل  تا  چند  هر 
میانکاله در ده های گذشته به تنهایی میزبان حدود یک میلیون 
خزر  آب  پی  در  پی  های  پسروی  اما  بود  مهاجر  پرنده  بال 
شدت  به  گذشته  سال  چند  برای  را  مهاجر  پرندگان  حضور 
کاهشی کرده بود.خشکسالی ها شدید سبب شد تا بخش غربی 
تالاب میانکاله خشک شود اما بارش های سال جاری همان 
گستره ای که در چند سال گذشته خشک شده بود را دوباره 
احیا کرد و این امر زمینه ای برای جهش سه برابری حضور 

پرندگان مهاجر در تالاب میانکاله باشد.
برای نجات میانکاله آماده ایم

در این ارتباط استاندار مازندران گفت: با توجه به خشکی ۱۵ 
هزار هکتاری میانکاله، احیای این تالاب بین المللی با قوت 

در دستور کار است.
از  بازدید  در  گذشته  هفته  روز جمعه  رستمی  یونسی  مهدی 
شبه جزیره میانکاله اظهار کرد: به دنبال راه حل برای احیای 
میانکاله و برون رفت از مشکلات هستیم و با توجه به تنش 
آبی در شرق مازندران آب کشاورزی این مناطق از سد گلورد 
حل شد و باید به سمت رفع مشکلات آب شرب منطقه برویم.

استاندار مازندران با بیان این که، با استفاده از توان کارشناسان 
محیط زیست به دنبال احیای تالاب هستیم، گفت: امیدواریم 
کارهایی انجام دهیم تا از خشکی بیشتر تالاب جلوگیری کنیم.

وی ادامه داد: در حال حاضر ۱۵ هزار هکتار از ۴۵ هزار هکتار 
پهنه آبی تالاب میانکاله رو به خشکی رفته که باید برای برون 

رفت آن تلاش کرد.
لزوم همدلی مدیران استان های مازندران و گلستان

از  جلوگیری  راهکار  مهمترین  از  یکی  مازندران  استاندار 
مدیران  همه جانبه  میانکاله همکاری  تالاب  گسترش خشکی 
اجرایی مربوط ۲ استان مازندران و گلستان برای اجرای طرح 

های کارشناسی احیای این تالاب است.
بررسی  جلسه  در  جاری  هفته  شنبه  روز  رستمی  یونسی 
در  آن  های  چالش  رفع  و  میانکاله  تالاب  وضعتی  چگونگی 
ساری افزود: تهدید ها و فرصت های این تالاب مشخص شده 

و دارای مصوبات استانی و ملی است.
وی با توضیح این نکته که تشکیل جلسات مشترک با استان 
گلستان برای تالاب میانکاله بسیار مهم و اساسی است، تصریح 
کرد :با توجه به خشکی ۱۵ هزار هکتاری میانکاله، احیای این 

تالاب بین المللی با قوت در دستور کار است.
استاندار مازندران با بیان این که، با استفاده از توان کارشناسان 
محیط زیست به دنبال احیای تالاب هستیم، گفت: امیدواریم 
کارهایی انجام دهیم تا از خشکی بیشتر تالاب جلوگیری کنیم.

شبح مرگ بر فراز میانکاله
مدیرکل حفاظت محیط زیست مازندران گفت: در این تالاب 
بین المللی پنج هزار حلقه چاه وجود دارد که نیمی از چاه های 
هم  مجاز  چاه های  بر  کافی  نظارت  و  بوده  غیرمجاز  استان 
در  کرد:  اظهار  کارنامی  ابراهیمی  نمی شود.حسینعلی  انجام 
تالاب  لایروبی  داریم،  جانبه  همه  اقدامات  به  نیاز  زمینه  این 
زیست  محیط  حفاظت  کل  اداره  نظر  نبوده،  اثرگذار  چندان 
استان درباره احیا این تالاب با پمپاژ آب از سمت غربی موثر 

بوده است.
وی ادامه داد: متناسب با ظرفیت اکولوژیک استان باید حرکت 
استان  در  زیست  محیط  حفظ  با  متناسب  اقدامات  و  کنیم 

پیگیری شود.
تزریق پنج میلیون مترمکعب آب

به  آب  انتقال  از  مازندران  ای  منطقه  آب  مدیرعامل  همچنین 
سمت تالاب های شرق استان برای بهبود وضعیت آن خبر داد 

و گفت: امسال پنج میلیون مترمکعب آب به میانکاله رسید.
حیدر داوودیان اظهار کرد: انتقال آب به سمت تالاب های شرق 
مازندران به ویژه تالاب میانکاله با استفاده از زیرساخت های 
آبیاری در شبکه گلورد یکی از اقداماتی است که در سال های 
اخیر به عنوان یکی از برنامه های جاری و مستمر مورد توجه 
آب منطقه ای مازندران قرار دارد و امسال نیز این موضوع با 
رهاسازی نزدیک به ۱۲ میلیون متر مکعب آب در چند مرحله 

انجام شد.
و  آبراه ها  گلورد  زهکشی  و  آبیاری  شبکه  در  افزود:  وی 
زهکش هایی ایجاد شد که علاوه بر نقش مهم شان در توزیع 
برای  آب بندان ها،  به  آب  رساندن  و  کشاورزی  آب  مناسب 
نیز  پلنگان  و  لپو، شیرخان  میانکاله،  تالاب های  به  انتقال آب 

مورد استفاده قرار می گیرند.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای مازندران نیز با اشاره به وجود 
حوضه  این  کرد:  خاطرنشان  مازندران  شرق  در  آبی  تنش 
انتقال داده شود. طبق  به میانکاله  آبریز آب زیادی ندارد که 
سال  یک  طی  که  آبی  حداکثر  نکارود  حوضه  در  بررسی ها 
بر اثر سیلاب و همچنین تجمیع رودخانه های دیگر به سمت 
دریا می رود حدود ۱۴ تا ۱۵ میلیون است که می توان آن را 
به سمت تالاب های شرق استان هدایت کرد.داوودیان وجود 
به  آب  رسیدن  مسیر  در  کشاورزی  زمین های  و  آب بندان ها 
میانکاله از  میانکاله را یکی از دلایل کاهش سهم بری  تالاب 
آب رها شده برشمرد و تصریح کرد: البته این که آب به تالاب 
می رسد یا نه موضوع دیگری است. زیرا در مسیر انتقال یک 
سری آب بندان هایی از گذشته وجود داشت که آب رها شده 
وارد این آب بندان ها می شود و برای کشاورزی مورد استفاده 
قرار می گیرد.وی با بیان این که سال ۱۴۰۲ حدود ۴.۵ میلیون 
متر مکعب آب نکارود از کانال های شبکه آبیاری و زهکشی 
گلورد به میانکاله انتقال یافت، گفت: امسال با برنامه ریزی های 
به  نکارود  از  آب  مکعب  متر  میلیون   ۱۲ حدود  شده  انجام 

سمت کانال های آبرسان منتهی به میانکاله رهاسازی شد که بر 
اساس برآوردها حدود ۵ میلیون متر مکعب از این میزان آب 
به میانکاله رسیده و هفت میلیون متر مکعب دیگر نیز وارد سه 
تالاب لپو، شیرخان و پلنگان و آب بندان های مسیر شده است.

نخستین مجموعه تالاب بین المللی جهان نیازمند احیا
ثبت خلیج گرگان در سال ۱۳۵۴ به همراه تالاب میانکاله و »لپو 
زاغمرز« در استان مازندران به  عنوان نخستین مجموعه تالاب 
بین المللی جهان در فهرست تالاب های کنوانسیون رامسر ثابت 
ارزشمند  مجموعه  یک  آن  اطراف  نواحی  و  خلیج  این  کرد 
زیست  محیطی است که علاوه بر حفظ چرخه زیست دریای 
یک  تا  هزار   ۵۰۰ حدود  که  محلی  جوامع  معیشت  در  خزر 
میلیون نفر از جمعیت منطقه تحت تاثیر مستقیم خلیج گرگان 
دهستان  از  میانکاله  دارد.تالاب  مستقیم  اثرگذاری  هستند، 
گلستان  استان  در  آشوراده  تا  بهشهر  شهرستان  در  میانکاله 
وسعت دارد و این منطقه به دلیل داشتن پهنه آبی مناسب با 
ذخایر غذایی غنی و آبزیان همه ساله پذیرای بیش از ۳۰ تا ۴۰ 
گونه از پرندگان مهاجر زمستان گذران و بیش از ۱۰۰ گونه 
از پرندگان بومی آبزی و کنارآبزی است.این تالاب با داشتن 
در  هکتار  هزار   ۲۲ مساحت حدود  به  حیات وحش  پناهگاه 
حوزه مازندران و تنوع گیاهی از جمله درختان سازیل و انار 
وحشی که تغذیه برخی پرندگان را تشکیل می دهد توانست 
بیش از ۵۰۰ گونه جانوری را در خود جای دهد و به نوعی 
بهشت پرندگان استان نام بگیرد و با این تنوع زیستی به عنوان 
یکی از ذخیره گاه های زیست کره جهان از سوی سازمان های 

جهانی حفاظت از محیط زیست قرار گرفت.
تالاب میانکاله را باید بهشت پرندگان و پرنده نگری نام نهاد؛ 
ثبت  تالاب  نخستین  و  دنیا  شده  ثبت  تالاب  و ششمین  سی 
از  یکی  و  رامسر  المللی  بین  تالاب های  کنوانسیون  در  شده 
۶۵۰ ذخیرگاه زیست کره جهان با ۴۸ هزار هکتار وسعت در 
استان گلستان واقع  با  مازندران و در همجواری  استان  شرق 
شده است و سالانه ۱۳۰ گونه از پرندگان مهاجر را با جمعیت 

حدود ۱.۵ میلیون بال میزبانی می کند.
میانکاله، بهشت پرندگان

هرساله از اواسط شهریور تا اواسط زمستان تالاب و آب بندان 
نقاط  از  پرندگان   مختلف  گونه های  میزبان  مازندران  های 
سردسیر کشورهای حاشیه دریای خزر است که به امید یافتن 

مکان گرم و غذا به این مقصد عزم سفر می کنند.
بنا برآمار اداره حیات وحش محیط زیست مازندران بیشتر از 
صدها گونه از پرندگان مهاجر بومی و غیر بومی به تالاب ها 

و آبگیرهای این استان کوچ زمستانی دارند.

اکوسیستم های آبی غنی مازندران به دلیل بهره مندی از شرایط 
مطلوب، هر ساله با فرا رسیدن فصل سرما زیستگاهی امن و 
گسترده برای حضور و زمستان گذرانی پرندگان مهاجری است 
که پس از سپری کردن مسافت های طولانی در این زیستگاه 
ها فرود می آیند.تالاب ها و زیستگاه های آبی مازندران یکی 
از زیباترین جاذبه های طبیعی این استان هستند که با ظرفیت 
زیبنده  اینکه  بر  استان علاوه  این  اکوسیستمی در  توجه  قابل 
شرایط  به  توجه  با  می روند،  شمار  به  گردشگری  های  جلوه 
دلپذیر  مامنی  سرما  فصل  شروع  با  ساله  هر  زیست،  مناسب 
برای پرندگان مهاجر به شمار می روند و با آغوشی باز پذیرای 

جمعیت ده ها هزار قطعه ای از پرندگان هستند.
پرندگان میانکاله را بشناسیم

پرندگان مهاجر نیز علاوه بر جذابیتی که از مبحث پرنده نگری 
برای زیستگاه های آبی ایجاد می کنند در حقیقت راویان غنای 
زیستی منابع آبی هستند که در کنار این زیستگاه ها آرام گرفته 

و پس از مدتی به مسیر خود ادامه می دهند.
از  حواصیل ها  و  باکلان ها  آب چلیک ها،  غازها،  فلامینگوها، 
جمله پرندگان مهاجری هستند که برای در امان ماندن از گزند 
سرمای فصول سردسال به تالاب ها و آب بندان های مازندران 
می آیند و چند ماه را در این خطه از شمال کشور سپری می 
تحت  استان  به  آمدن  برای  پرندگان  این  گرایش  و  کنند.میل 
آن  در  است  قرار  که  دارد  ای  منطقه  فضای  شرایط  الشعاع 
فرود بیایند از جمله مهمترین آنها میزان آبگیری تالاب ها و 
آبگیرهایی همچون ساهون، لپو و پلنگان، ولشت، استخرپشت، 
بالندون،  و  سراندون  دریوک،  نبی، شورمست،  گل پل، خضر 

گز و کندوچال است.
تالاب   ۲ و  میانکاله  المللی  بین  برتالاب  علاوه  مازندران 
فریدونکنار و کیاسر، ۹۱۵ قطعه آب بندان به مساحت حدود 
پرندگان  برای  زیستگاه  ترین  مناسب  و  دارد  هکتار  هزار   ۱۸
مهاجر محسوب می شوند. بیشتر پرندگان مهاجر برای زمستان 
گذرانی روزهای سردسال را در تالاب میانکاله بهشهر سپری 

می کنند.
میانگین بارش باران در ماه های اخیر در مازندران ۴۲۲ میلیمتر 
بوده که نسبت به مدت مشابه دوره آماری بلندمدت که ۳۳۴ 
میلی متر، بوده حدود ۲۱ درصد و نسبت به مدت مشابه سال 
داشته  افزایش  بوده حدود ۱۲ درصد  متر  میلی  قبل که ۳۷۰ 

است.

کشاورزی گلستان؛ گنجی که تشنه زیرساخت است
کشاورزی گلستان از حوزه های مهم این استان شمالی است 
که به باور کارشناسان هر یک از بخش های گوناگون آن شامل 
»زارعت، باغبانی، دام و طیور و صنایع تبدیلی« از فرصت های 
شمار  به  مردم  هم  و  دولت  هم  سرمایه گذاری  برای  طلایی 
می رود که بایستی بسترهای لازم دراین خصوص بیش از پیش 
توسط متولیان فراهم شود.، استان گلستان، یکی از قطب های 
کلیدی کشاورزی در شمال ایران، با ظرفیت های بی نظیر خود 
در حوزه های زراعت، باغبانی، دام و طیور و صنایع تبدیلی، 

به عنوان فرصتی طلایی برای سرمایه گذاری شناخته می شود.
به باور کارشناسان، بهره برداری از این پتانسیل عظیم نیازمند 
مشارکت  و  متولیان  توسط  لازم  زیرساخت های  فراهم سازی 

فعال دولت و مردم است.
استان  این  گلستان،  کشاورزی  جهاد  سازمان  آمار  اساس  بر 
دارای ۶۲۰ هزار هکتار زمین کشاورزی، ۴۰ هزار هکتار باغ، 
هزار  از  بیش  سنگین(،  و  )سبک  دامی  واحد  میلیون  چهار 
هزار   ۴۵۲ مرتع،  هکتار  هزار   ۸۶۰ گوشتی،  مرغداری  واحد 
واحد  و ۳۷۸  دریای خزر  کیلومتر ساحل  هکتارجنگل، ۱۱۰ 

صنایع تبدیلی و غذایی است.
محصولات  تن  میلیون   ۵.۵ حدود  سالانه  ظرفیت ها  این 
هزار   ۲۲۰ از  بیش  توسط  را  دامی  و  باغی  کشاورزی، 
خارجی  و  داخلی  بازارهای  به  که  می کند  بهره بردارتولید 
عرضه می شود.گلستان در تولید ۱۵ محصول راهبردی جایگاه 
روغنی  دانه های  تولید  در  اول  رتبه  دارد:  کشور  در  ویژه ای 

)کلزا، سویا و آفتابگردان(، هلو، توتونو گوشت مرغ؛ رتبه دوم 
در گندم، چغندرقند و خرمالو؛ رتبه سوم در شلتوک )برنج(، 
پیله تر ابریشم، میگو و پنبه؛ رتبه چهارم در ماهیان پرورشی و 
خاویاری و رتبه پنجم در جو و زیتون که این تنوع و رتبه بندی 
نشان دهنده نقش حیاتی گلستان در امنیت غذایی کشور است.

از کشاورزی سنتی به مدرن؛ کلید افزایش بهره وری
با وجود این مواهب طبیعی، بخش کشاورزی گلستان اغلب 

باروش های سنتی اداره می شود که بهره وری پایینی دارد.
زیرساخت ها  در  سرمایه گذاری  که  معتقدند  کارشناسان 
می تواند  مدرن،  و  صنعتی  کشاورزی  سمت  به  حرکت  و 
چشمگیری  به طور  را  تولید  و  کند  شکوفا  را  ظرفیت ها  این 
افزایش دهد.کمبود منابع آبی، افت سطح آب های زیرزمینی، 
مکرر،  خشکسالی های  و  بارندگی  کاهش  تغییراتاقلیمی، 
انداخته  بر کشاورزی گلستان  سال هاست که سایه ای سنگین 

و خسارت های قابل توجهی به بهره برداران وارد کرده است.
این چالش، به عنوان بزرگ ترین تهدید پیش روی امنیت غذایی 

پایدار، نیازمند راهکاری اساسی است.
به گفته کارشناسان، تغییر روش های آبیاری از سنتی )غرقابی( 
به سیستم های نوین )تحت فشار( تنها راه برون رفت از بحران 

آب و افزایش تولید است.
این تغییر نه تنها بهره وری آب را از ۴۰ درصد به ۹۰ درصد 
سه  تا  را  سطح  درواحد  محصول  تولید  بلکه  می رساند، 
تعبیر  به  حوزه،  این  در  سرمایه گذاری  می دهد.  افزایش  برابر 

کارشناسان، یک »تیر و چند نشان« است که هم منابع آبی را 
حفظ می کند و هم تولید را تقویت می کند.

از  آمار مدیریت آب و خاک جهاد کشاورزی گلستان،  طبق 
هزار   ۲۷۰ استان،  باغی  و  کشاورزی  زمین  هکتار  هزار   ۶۶۷
هکتار قابلیت اجرای آبیاری نوین را دارند با این حال، از دهه 
این  به  )معادل ۳۷ درصد(  تنها ۱۰۰ هزار هکتار  تاکنون   ۷۰
سیستم مجهز شده اند که این روند کند نشان دهنده نیاز فوری 

به شتاب بخشی در این حوزه است.
جهاد  زیربنایی  و  فنی  اداره  رییس  سوخته سرائی،  حمیدرضا 
که  تأکید کرد  ایرنا  با  در گفت وگو  گنبدکاووس،  کشاورزی 
سرمایه گذاری دولت و کشاورزان در سیستم های آبیاری نوین 
و طرح های آب و خاک، بهترین راه برای افزایش تولید است.

وی با اشاره به محدودیت منابع آبی و تهدیدات اقلیمی، تغییر 
روش های آبیاری را اجتناب ناپذیر دانست و افزود: هرچه این 

تغییر سریع تر رخ دهد، نتایج بهتری به دنبال خواهد داشت.
وی همچنین خاطرنشان کرد: هزینه بالای اجرای سیستم های 
نیازمند  هکتار(  هر  ازای  به  ریال  میلیارد  یک  )حداقل  نوین 

حمایت های مالی و تسهیلات مناسب برای کشاورزان است.
در سال های گذشته، دولت تا ۸۵ درصد هزینه ها را به صورت 
بلاعوض تأمین می کرد، اما کاهش اعتبارات در سال های اخیر 
این روند را کند کرده است با اینحال، از سال ۱۴۰۳ افزایش 
این بخش پیش بینی شده که می تواند  قابل توجهی در بودجه 

تحولی در این حوزه ایجاد کند.
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تاج: 
دنیا یک قهرمانی به فوتسال ایران 

بدهکار است

قهرمان سابق به سمت 
پوست اندازی می رود؛

پرسپولیس به خداحافظی های 
دردناک نیاز دارد!

سرمربی تیم ملی کشتی آزاد گفت: حسن یزدانی تا یک 
سال دیگر استراحت فعال خواهد داشت و پس از آن 

در وزن ۹۷ کیلوگرم به میدان می آید.
برای  ملی پوش  انتخاب  نحو  مورد  در  درستکار  پژمان 
مسابقات پیش رو گفت: چرخه انتخابی تیم ملی از قبل 
اینطور  است.  مشخص  چیز  همه  و  است  شده  نوشته 
طی  را  مراحلی  شخصی  اینکه  بدون  ما  که  نیست 
کرده باشد او را انتخاب کنیم. در سال های گذشته هم 
شرایط به همین صورت بوده است. عدالت محوری در 
فدراسیون کشتی در ارجحت است. عملکرد کشتی گیران 
طبق چرخه انتخابی در مسابقات برون مرزی و داخلی 

مورد ارزیابی قرار می گیرد.
اول  گام  در  محمدنژاد جوان  احمد  در  داد:  ادامه  وی 
ایرانی  همتایان  مقابل  آن  از  بعد  شد،  کشور  قهرمان 
رضا مؤمنی و ابراهیم خواری در مسابقات کرواسی هم 
حریفان داخلی و هم خارجی را شکست داده و قهرمان 
شده است. در مسابقات قهرمانی آسیا هم کشتی بسیار 

به  توجه  با  بنابراین  گرفت.  ژاپنی خود  مقابل حریف  خوبی 
رقابت های  در  ما  کیلوگرم   ۶۱ وزن  نماینده  خوبش  عملکرد 

جهانی خواهد بود.
ابراهیم  عنوان کرد:  کیلوگرم هم  مورد وزن ۶۵  درستکار در 
او  است،  وزن  این  در  رحمان  از  بعد  اصلی  مدعی  زاده 
به  کرواسی  مسابقات  در  گرفت،  برنز  مدال  جهان  امیدهای 
برنز  به  هم  آسیا  قهرمانی  رقابت های  در  و  رسید  طلا  مدال 
رسید. او توانایی فنی بسیار زیادی دارد اما با توجه به وزن 
کم کردن های مکرر همین موضوع پاشنه آشیل او شده بود. او 
حتی از کشتی گیر ژاپنی بهتر بود اما این وزن کم کردن بلای 
جانش شده بود. در مسابقات قهرمانی آسیا تصمیم گرفت و با 
من و آقای تقوی مشورت کرد و قرار شد در وزن ۷۰ کیلوگرم 
کشتی بگیرد. با توجه به تغییر وزن عباس ابراهیم زاده و کسب 
آلبانی  رنکینگ  مسابقات  و  المپیک  در  نتایج رحمان عموزاد 
در  ما  کیلوگرم   ۶۵ وزن  نماینده  گیر  کشتی  این  طبق چرخه 

رقابت های جهانی کرواسی خواهد بود.

وزن  در  او  حضور  و  کامران  شرایط  مورد  در  همچنین  وی 
۸۶ کیلوگرم گفت: خوشبختانه چرخه انتخابی تیم ملی طوری 
نوشته شده که هیچ کس نمی تواند در آن اعمال نفوذ داشته 
 ۲۳ زیر  امیدهای  مسابقات  در  فیروزپور  امیرحسین  باشد. 
جام  مسابقات  در  آن  از  بعد  کرد،  کسب  را  طلا  مدال  سال 
پادوبنی قربان اف کشتی گیر روس را شرکت داد. در لیگ هم 
فنی  را ضربه  کشتی های خوبی گرفت و حریف روس خود 
کرد. در مسابقات کرواسی هم دو مدال دار جهان را شکست 
مسابقات  در  همزمان  عظیمی  مبین  کشور  قهرمان  با  داد. 
کرواسی شرکت کردند که امیرحسین به مدال طلا رسید. در 
مسابقات قهرمانی آسیا هم با اقتدار مدال طلا کسب کرد. اما 

ما در این وزن یک فوق ستاره به نام کامران قاسم پور داریم.
شرایط  و  بندی هایی  جمع  به  توجه  با  کرد:  عنوان  درستکار 
وزنی که کامران داشت، او کشتی گیر وزن کم کن سنگینی 
قاسمپور ۸۹  آلبانی در روز دوم  نیست؛ در مسابقات جهانی 
کیلوگرم وزن داشت. من بعد از المپیک که هدایت تیم ملی 
 ۹۲ وزن  در  که  دادم  پیشنهاد  او  به  خودم  گرفتم  برعهده  را 

این وزن هم  در  را شکر  بگیرد. خدا  کیلوگرم کشتی 
در  را  جهان  طلای  مدال  دو  و  گرفت  نتیجه  خوب 
ناحیه کشاله  از  اگر  کارنامه خود دارد. در ۲۰۲۳ هم 
ران دچار آسیب دیدگی نمی شد حتماً به سومین مدال 

طلا هم می رسید.
دو  در  کامران  گفت:  آزاد  کشتی  ملی  تیم  سرمربی 
لیگ  مسابقات  هم  یکی  و  پادوبنی  لیگ  یکی  مسابقه 
کشوری در ۸۶ کیلوگرم محک خورد و خدا را شکر 
جواب هم داد. البته او کمی فوبیای وزن کم کردن هم 
داشت اما کامران برای تیم ملی کشورش مردانگی کرد 
و پذیرفت که در وزن ۸۶ کیلوگرم شانس خودش را 
امتحان کند، بنابراین او در وزن ۸۶ کیلوگرم در جام 
تختی شرکت می کند؛ با توجه به کارنامه درخشانی که 
امیرحسین فیروز پور از خودش نشان داد، بنابراین او 
هم منتخب وزن ۹۲ کیلوگرم ما در رقابت های جهانی 
کرد:  تأکید  آزاد  کشتی  ملی  تیم  بود.سرمربی  خواهد 
حسن یزدانی در ایام عید راهی فرانسه شد و پزشک 
معالجش کتف او را معاینه کرد. خدا را شکر همه چیز خوب 
این کتف  با حسن صحبت کردیم چون  ما  است.  رفته  پیش 
یک بار جراحی شده و این بار دومین دفعه است، و با توجه 
به اینکه او هنوز فرصت کشتی گرفتن دارد با خود او به این 
جمع بندی رسیدیم که امسال را ریسک نکند چون اگر آسیب 
به  توجه  با  ندارد.  جبران  فرصت  دیگر  شود  تشدید  دیدگی 
یزدانی و  بندی های صورت گرفته و درخواست حسن  جمع 
پزشک معالجش و با جمع بندی فدراسیون، ستاره کشتی آزاد 
امسال استراحت فعال خواهد داشت؛ استارت کار یزدانی به 

احتمال زیاد در وزن ۹۷ کیلوگرم خواهد بود.
وی در واکنش به دخالت های رئیس فدراسیون در امور فنی 
تیم ملی کشتی آزاد گفت: علیرضا دبیر اهل مماشات نیست؛ 
او کوچک ترین دخالتی در بحث فنی ما ندارند. ضمن اینکه 
من خودم به عنوان قهرمان المپیک و کسی که ۵ بار فینالیست 
باشد. چون  ما  کنار  که  می کنم  او خواهش  از  بوده،  المپیک 

حضور او کنار ما غنیمت است.

پژمان درستکار: 

یزدانی در ۹۷ کیلوگرم کشتی می گیرد؛ قاسمپور مردانگی کرد

یک دهه قبل حمید درخشان عباراتی مشابه رضا درویش ادا 
طرفداران  برای  سیاه  دژاووی  یک  عینی  مصداق  این  و  کرد 
پرسپولیس است.حتی تلخ تر از این همه ناکامی برای پرسپولیس!

گرچه در واقع پنج هفته تا پایان فصل لیگ برتر باقی مانده، اما 
عملًا امسال برای پرسپولیس تمام شده و این تیم هیچ شانسی 
برای کسب جام و موفقیت در ادامه راه ندارد. مسیر تلخی که 
که با شکست های متوالی برابر سپاهان و از دست رفتن دو جام 
داخلی آغاز شده و در نهایت با نتایج ضعیف در لیگ نخبگان 
و عدم قرار گرفتن حتی در بین هشت تیم بالای جدول ادامه 
سال  اواخر  در  امیدوارکننده  کوتاه  روزهای  علی رغم  یافت. 
گذشته زیر نظر اسماعیل کارتال، شکست اخیر برابر شمس آذر 
پایان  منزله  به  واقع  در  خوزستان،  استقلال  مقابل  تساوی  و 
اندک امید قهرمانی برای پرسپولیس بود و حالا هواداران این 
تیم در انتظار تماشای جشن قهرمانی احتمالی باشگاهی هستند 
که در ابتدای فصل موفق به جذب سه فوق ستاره پرسپولیس 

در سال های اخیر شد.
اما رضا درویش، مدیرعامل پرسپولیس، دیروز در مصاحبه ای 
دوباره به توجیه اشتباهات یک فصل اخیر خود پرداخته و حتی 
به جای  نمی تواند  و  مدعی شد  طعنه آمیز  ادای یک جمله  با 

مهاجمان پرسپولیس گلزنی کند.
ادبیاتی مشابه حمید درخشان، سرمربی پرسپولیس درست در 
فروردین یک دهه قبل در نشست خبری پس از مسابقه برابر 
مدعی  مطبوعاتی  کنفرانس  آن  در  درخشان  حمید  آهن؛  راه 
شد قرار نیست او به جای بازیکنان پرسپولیس گل بزند و اگر 
تا  شد  خواهند  جدا  آنها  هستند،  او  امثال  پرسپولیس  مشکل 
دوباره پرسپولیس رنگ روزهای خوش را ببیند. اتفاقی که به 
شکل عجیب و طعنه آمیزی رخ داد و پرسپولیس بعد از جدایی 
حمید درخشان و با استخدام برانکو، بهترین دهه تاریخ باشگاه 
خود را با کسب چند عنوان قهرمانی در لیگ برتر و دو مرتبه 
در  و  حالا  کرد.  تجربه  آسیا  قهرمانان  لیگ  فینال  به  راهیابی 
غیرقابل  ادبیات  همان  با  درویش  فروردین سال ۱۴۰۴، رضا 
همین  و  داده  را  پرسپولیس  هواداران  اعتراضات  پاسخ  باور، 
این  از  بعد  را  پرسپولیس  هواداران  عصبانیت  تلخ،  دژاووی 

نتایج ضعیف به شدت افزایش داده است.
یک- به نظر می رسد تراکتور فاصله تا کسب عنوان قهرمانی 
دانیال  و  ترابی  مهدی  بیرانوند،  علیرضا  بی تردید  و  ندارد 
تیم در مسیر  این  بازیکنان  از مؤثرترین  نفر  اسماعیلی فر، سه 
کسب این افتخار بزرگ بودند. نام علیرضا بیرانوند در صدر 
دیده می شود  این فصل  در  کلین شیت  میزان  بیشترین  جدول 
و مهدی ترابی در هفته های اخیر عملکردی درخشان و فوق 
العاده داشته و البته در این فصل در جدول بهترین پاسورهای 
دانیال  خالی  جای  دارد.  قرار  بالا  رتبه های  در  نیز  لیگ 
اسماعیلی فر به وضوح در ترکیب پرسپولیس دیده می شود و 
ایوب العملود علیرغم شروع درخشان، به هیچ عنوان نتوانست 
جانشینی خوبی برای دانیال باشد. بی تردید و با قیمت کنونی 
الکسیس  برای  پرداختی  ارقام  با  می توانست  پرسپولیس  ارز، 
گندوز )سنگربان شایسته و موفق( و دانیال، این دو بازیکن را 

البته جمع پرداختی به بازیکنان جدید در پست  حفظ کند و 
باشگاه  پرداختی  ارقام  با  چندانی  فاصله  شک  بدون  وینگر، 
اشتباه محض  این یعنی یک  نداشته؛  ترابی  به مهدی  تراکتور 
و مطلق از سوی مدیریت پرسپولیس که سه فوق ستاره فصول 
اخیر خود را به راحتی تقدیم رقیب دیرینه کرده و حتی توان 
علیرضا  پرونده  جریان  در  خود  اعتراض  پیگیری  و  احقاق 

بیرانوند را نیز نداشت.
این  حفظ  در  موفقیت  عدم  و  اوسمار  با  همکاری  قطع  دو- 
اولین  یحیی گل محمدی،  غیرمنتظره  از جدایی  بعد  سرمربی 
اشتباه مدیریت پرسپولیس در فصل جدید بود. در ادامه و با 
خوب  ابتدایی  هفته های  در  اوضاع  اگرچه  گاریدو  استخدام 
قبول چهار شکست  با  نیم فصل و  اواخر  اما در  پیش رفت، 
متوالی، عملًا شانس قهرمانی پرسپولیس را از دست رفت و 
حالا این تیم در فاصله ۵ هفته مانده به پایان لیگ، موقعیت 
برای تکرار موفقیت های گذشته و حتی کسب  چندان خوبی 
سهمیه هم ندارد. حضور پنج سرمربی در حدود یک سال و 
فراوان  اتلاف وقت  پرسپولیس،  نیمکت  اخیر روی  ماه  چهار 
بر سر استخدام جانشین اوسمار و چه بعد از جدایی گاریدو 
و البته عدم تقویت ترکیب پرسپولیس در نیم فصل، از دیگر 
اشتباهات بزرگ مدیریت پرسپولیس بود. در شرایطی که در 
فصل تابستان اسپانسر و مالک جدید باشگاه بارها با وعده های 
به  حتی  را  پرسپولیس  هواداران  خود  بزرگ  و  پرطمطراق 
موفقیت در آسیا امیدوار کرده بودند، حالا و در آستانه پایان 
فصل، این تیم هیچ شانسی برای فتح جام ندارند و این یک 
ناکامی مطلق و تمام و کمال برای مالکان و مدیریت باشگاه 

محسوب می شود )بدون نیاز به ادای این عبارات اضافی(.
گذشته،  تابستان  فصل  در  پرسپولیس  مدیریت  عملکرد  سه- 
سنگ بنای این ناکامی بزرگ بود. مهدی لیموچی، ستاره فصل 
قبل آلومینیوم در فصل تابستان تا آستانه انتقال به پرسپولیس 
پیش رفت و در نهایت سهم سپاهان شد. این واقعه تلخ برای 
هواداران پرسپولیس در مورد جواد آقایی پور نیز تکرار شد تا 
بین  لیگ  دوباره و در شرایطی که کورس جذب یک ستاره 
بازیکن  آن  نهایت  در  بود،  برقرار  دیگری  تیم  و  پرسپولیس 
لیموچی  مهدی  درخشان  عملکرد  شود.  دیگری  آن  نصیب 
در فصل جدید، مؤید تعلل غیرقابل بخشش مدیریت باشگاه 
بود  قرار  که  بازیکنی  است،  تابستان  فصل  در  پرسپولیس 
احمدزاده  فرشاد  نهایت  در  اما  شود،  ترابی  مهدی  جانشین 
لباس پرسپولیس را به تن کرد؛ بازیکنی که در فصل جاری 
نمایش چندان درخشانی نداشته و از حیث آمار و ارقام حتی 
در حد و اندازه های بدترین فصول مهدی ترابی در پرسپولیس 
پروسه  در  چه  می رسد  نظر  به  ترتیب  بدین  نشده.  ظاهر  نیز 
موضوع  در  حتی  در  چه  و  سرمربی  چه  و  بازیکن  جذب 
فصل  در  پرسپولیس  مدیریت  مسابقات،  برگزاری  و  میزبانی 
جاری عملکرد قابل دفاعی نداشته و مستحق خشم و عصبانیت 

هواداران پرسپولیس را در هفته های اخیر بوده.
چهار- در شرایطی که پرسپولیس پیش از تراکتور و در همان 
اسکوچیچ  دراگان  با  خوبی  مذاکرات  اوسمار  جدایی  بدو 

داشت، در نهایت اتفاقات منجر به عدم حضور این سرمربی 
کروات و باتجربه در فوتبال ایران به جای اوسمار شد )کاش 
هواداران پرسپولیس در این رابطه، واقعیت را بدانند( پس در 
ادامه مدیران پرسپولیس در شرایطی که دستپاچه و مستاصل 
به نظر می رسیدند، با گاریدو توافق کردند. سرمربی اسپانیایی 
که در فصول پیش از حضور در پرسپولیس هم کارنامه چندان 
خوبی نداشت، در طول مدت حضور در ایران هرگز با فضای 
فوتبال حاکم بر این باشگاه به مرز هماهنگی نرسید و در نهایت 
حاشیه  )یک  کرد  ترک  را  پرسپولیس  عجیب  شرایطی  در  و 
بزرگ و غیرقابل پذیرش دیگر در رختکن(. همچنین علی رغم 
اخبار و شایعات فراوان در مورد جذب یک مهاجم باکلاس و 
باتجربه در فصل تابستان، در نهایت لوکاس ژوآئو در شرایطی 
راهی پرسپولیس شد که در دوران حضور در این باشگاه حتی 
باقی  او در ذهن هواداران  از  یک لحظه مثبت و خاطره انگیز 
باهویی،  نبیل  پرونده  در  باشگاه  اشتباه عجیب  البته  و  نمانده 
پرسپولیس گرفت؛  فنی  از کادر  نیز  را  اجازه جذب جانشین 
به  از سوی مدیرانی که  متوالی و غیرقابل توضیح  اشتباهات 
ندرت در یک سال اخیر خود را مقصر دانسته و حتی در مقام 
پاسخگویی و تلطیف اوضاع به هواداران پرسپولیس برآمده اند.

پنج- اما مصاحبه عجیب دیروز رضا درویش، خشم هواداران 
حمید  بی معنی  جمله  کرده؛  گذشته  از  بیشتر  را  پرسپولیس 
بعد  دهه  یک  دقیقا  حالا   ،۹۴ سال  فروردین  در  درخشان 
به  تلخ  پالس  یک  این  و  شده  تکرار  درویش  رضا  سوی  از 
روزهای  به  احتمالی  بازگشت  مسیر  در  پرسپولیس  هواداران 
مدیر  سوی  از  واقعی  سفسطه  یک  است؛  گذشته  تاریک 
محرز  اشتباهات  بابت  لاپوشانی  مسیر  در  پرسپولیس  باشگاه 
و قابل توجه یک سال اخیر. خیر، کسی از رضا درویش انتظار 
گلزنی برای پرسپولیس نداشته، اما استخدام مهاجمان باکیفیت 
اصلی  و  مهم  بازیکنان  حفظ  البته  و  یک  درجه  سرمربی  و 
پرسپولیس، از وظایف اصلی و بدیهی مدیریت باشگاه بوده که 
هیچکدام در یک سال اخیر صورت نگرفته و حالا مدیر رضا 
درویش به جای عذرخواهی، با طعنه به اعتراضات هواداران 
پرسپولیس پاسخ می دهد. یک دهه قبل نیز هواداران پرسپولیس 
واکنش مثبتی به جمله اشتباه حمید درخشان نداشتند و حالا 
نیز امیدواریم رضا درویش به زودی در مورد اشتباهات خود 
در فصل اخیر توضیحاتی مبسوط و منطقی ارائه داده و البته در 
ادامه مسیر به جای ادای این جملات بی معنی، در تلاش برای 
جبران این فصل خاکستری برای هواداران و باشگاه پرسپولیس 
باشد. دوران مربیگری حمید درخشان بعد از ادای آن مصاحبه 
به دست خاطرات سپرده شده و اگر رضا درویش خواهان رقم 
بهتر  برای خود است، همین حالا  خوردن سرنوشتی متفاوت 
است روند کاری اش را تغییر داده و به فکر جبران اشتباهات 
محرز و خسارت های بزرگ چند ماه اخیر باشد. در هفته های 
اخیر و در جریان تمامی اعتراضات هواداران چه در استادیوم 
و چه در فضای مجازی، از رضا درویش به عنوان متهم شماره 
یک یاد شده و خود او با چنین ادبیاتی، مهار آتش این خشم 

را غیرممکن خواهد کرد.

این عبارت را حذف کنید؛

حتی تلخ تر از این همه ناکامی برای پرسپولیس!

پرسپولیس احتمالا طعم از دست دادن آخرین جام را بچشد 
ستاره  چند  انتظار  در  هواداران  بر  علاوه   بزرگی  تلخی  اما 
خواهد بود.پرسپولیس به خداحافظی های دردناک نیاز دارد!

 پرسپولیس این فصل را با تیمی ادامه داد که توسط اسماعیل 
در  تیم که  این  بود.  نشده  بسته  ترکیه ای،  کارتال، سرمربی 
با  بود،  کارتال  برای  گاریدو  کارلوس  خوان  میراث  واقع 
اینکه  جالب  نکته  ندارد.  کاملی  هماهنگی  او  فنی  تفکرات 
انتقالات  و  نقل  در  گاریدو هم دخالت چندانی  حتی خود 
نداشت و این موضوع را به مدیریت سپرد که نتیجه اش برای 

پرسپولیس بسیار تلخ بود.
تیم  این  با  گذشته  سال های  در  که  بازیکنانی  از  بسیاری 
لیگ  در  پیاپی  قهرمانی های  از جمله  متعددی  افتخارات  به 
به  و  نیستند  خود  ایده آل  فرم  در  حالا  یافتند،  دست  برتر 
نظر می رسد با پایان فصل، شاهد یک خانه تکانی اساسی در 
جمع سرخ پوشان باشیم. بسیاری معتقدند کارتال که از ابتدا 
برنامه های خاص خود را برای بازسازی تیم داشته، در پایان 
نام های  که  داد  خواهد  ارائه  بالا  بلند  مازادی  لیست  فصل 

بزرگی در آن دیده می شود. 
از همین حالا  بازیکنانی که زمزمه های جدایی اش  از  یکی 
شنیده می شود، سعید صادقی است. این وینگر تکنیکی که 
روزگاری با درخشش در گل گهر به پرسپولیس پیوست، در 
در  حتی  و  نگرفته  قرار  کارتال  توجه  مورد  اخیر  هفته های 
گل،  به  تیم  نیاز  وجود  با  خوزستان،  استقلال  مقابل  بازی 
با  این فصل  در  که  نکرد. صادقی  پیدا  بازی  برای  فرصتی 
وجود بی مهری همه مربی هایش یعنی گاریدو، کریم باقری 
کرده،  ثبت  خود  نام  به  گل  یک  و  گل  پاس   ۴ کارتال  و 
نتوانسته جایگاه ثابتی در ترکیب پیدا کند و به نظر می رسد 
پایان فصل، پایان کار او در پرسپولیس باشد. هواداران که از 
صادقی و اعتماد مربیان به او ناامید شده اند، معتقدند جدایی 
و  جوان تر  بازیکنی  جذب  برای  را  فضا  می تواند  صادقی 

آماده تر در پست وینگر باز کند.
نیز  پرسپولیس،  آینده دار  و  جوان  هافبک  سلمانی،  یاسین 
قرار  خروجی ها  احتمالی  فهرست  در  که  است  نامی  دیگر 
دارد. سلمانی که با امیدهای زیادی به پرسپولیس پیوست، 
انتظارات  نتوانست  از مصدومیت سنگین رباط صلیبی  پس 
را برآورده کند. او در دوران گاریدو اغلب سکونشین بود 
و هرچند در ابتدای حضور کارتال فرصت هایی برای بازی 
به دست آورد، اما در هفته های اخیر بار دیگر از لیست کنار 
گذاشته شد. غیبت او در بازی مقابل استقلال خوزستان و 
همچنین خط خوردن های پیاپی از فهرست، نشان دهنده عدم 
اعتماد کارتال به این بازیکن است. با این حال، سن پایین 
سلمانی و پتانسیل بالای او ممکن است باعث شود مدیران 
پرسپولیس او را به صورت قرضی به تیمی دیگر منتقل کنند 
تا تجربه بیشتری کسب کند یا اینکه کارتال برای احیای او 

برای فصل بعد برنامه بچیند.
است  تحولاتی  از  بخشی  تنها  احتمالی،  تغییرات  این 
شد.  خواهد  روبه رو  آن  با  فصل  پایان  در  پرسپولیس  که 
را  متعددی  قهرمانی های  تیم  این  با  سال ها  که  بازیکنانی 
تجربه کردند، حالا در آستانه خداحافظی بعد از یک فصل 
بود  کرده  اعلام  ابتدا  از  که  کارتال  دارند.  قرار  جام  بدون 
برنامه های بلندمدتی برای بازسازی اسکواد و جوانگرایی در 
تیم دارد، به نظر می رسد قصد دارد با جذب بازیکنان جدید 

و جوان تر، تیمی مطابق با تفکرات خود بسازد.
هواداران پرسپولیس که این روزها با حسرت از دست رفتن 
را  سختی  روزهای  قهرمانی،  کورس  از  دوری  و  امتیازات 
بزرگ  خانه تکانی  این  آیا  ببینند  منتظرند  می کنند،  سپری 
می تواند سرخ ها را به روزهای اوج بازگرداند یا خیر. پایان 
فصل، شاید پایان یک نسل طلایی برای پرسپولیس باشد، اما 

شاید هم شروعی برای تیمی جدید و قدرتمندتر.
البته هنوز هیچ لیستی اعلام نشده و کارتال تلاش می کند در 
پنج بازی آخر لیگ بجنگد و منتظر معجزه باشد اما تغییر نسل 
و خروج بسیاری از بازیکنان اجتناب ناپذیر خواهد بود. این 
با درخشش در  بازیکنان  از  بعضی  دارد که  احتمال وجود 
پنج بازی پایانی از قرار گرفتن در لیست مازاد فرار کنند اما 
به هرحال چاره ای برای این پرسپولیس وجود ندارد. سرخ ها 
برای پوست اندازی نیاز به جدایی های دردناک دارند. اتفاقی 
از قهرمانی استقلال و  پایان لیگ بیست و یکم بعد  که در 
همچنین پس از لیگ بیست و دوم هم رخ داد و بازیکنانی 
مثل سیدجلال حسینی، کمال کامیابی، سیامک نعمتی و... نیز 

از این تیم جدا شدند.

نتیجه  بالانشین خود  استقلال در صورتی که مقابل ۲ حریف 
خوبی کسب نکند به طرز عجیبی در موقعیت خطرناکی قرار 
خواهد گرفت.باورکردنی نیست اما اوضاع جدول رده بندی به 
را حس  درصد کمی خطر سقوط  استقلال  که  است  گونه ای 
می کند و این اتفاق حیرت انگیز در فاصله ۵ هفته تا پایان فصل 
رخ داده است. البته که آبی پوشان به همراه سه تیم دیگر یک 
بازی کم تر نسبت به الباقی تیم ها به انجام رسانده اند اما بازهم 
وضعیت کنونی این تیم در جدول توجیه پذیر نیست. علی ای حال 
اتفاق مذکور ممکن است برای هر تیم بزرگی در دنیای فوتبال 
رخ دهد. طی سال های گذشته نیز تیم های پرسپولیس، سپاهان 
و تراکتور طعم حضور در رتبه های پایین را چشیده اند و حالا 

نوبت استقلال است که این چالش را پشت سر بگذارد.
2 بازی مهم پیش روی استقلال

در  و  باقی مانده  هفته   ۲ طی  بوژوویچ  میودراگ  شاگردان 
فروردین ماه می بایست ۲ مصاف حساس را مقابل ۲ تیم بالای 

آبی پوشان  برای  آن  در  موفقیت  که  برسانند  انجام  به  جدول 
در  و  فروردین   ۲۱ تاریخ  در  ابتدا  استقلال  است.  حیاتی 
آن ها  بود.  فولاد خواهد  پذیرای  بیست وششم  هفته  چارچوب 
در ادامه باید به سیرجان بروند و در تاریخ ۲۷ فروردین مقابل 
گل گهر صف آرایی کنند. اگر مرد مونته نگرویی بخواهد به روند 
بدون پیروزی خود ادامه دهد، شرایط برای استقلال خطرناک 
است  ممکن  پایین جدول  در  همسایه هایش  که  می شود، چرا 
امتیازات خوبی جمع آوری کنند و عملا این تیم را وارد کورس 

بقا کنند.
دیدار با هوادار؛ تشریفاتی یا 6 امتیازی؟ 

از  دیدار عقب افتاده اش  باید  مذکور  دیدار  از ۲  استقلال پس 
هفته بیست ودوم را مقابل هوادار برگزار کند. در حال حاضر 
بنفش پوشان با ۱۸ امتیاز قعرنشین هستند و تیم آبی پوش با ۲۸ 
امتیاز رتبه دوازدهم را به خود اختصاص داده است. هوادار با 
منطقه امن جدول ۶ امتیاز فاصله دارد و استقلال در ۷ امتیازی 

منطقه سقوط به سر می برد. باید دید به هنگام برگزاری مسابقه 
۲ تیم در تاریخ یکم اردیبهشت، جایگاه ۲ تیم تا چه حد تغییر 
را خواهد  تشریفاتی  دیداری  مسابقه حکم  این  و  است  کرده 
داشت یا در حد یک دوئل ۶ امتیازی حساسیت به دنبال خود 

دارد.
دیگر رقبای استقلال چه تیم هایی هستند؟

استقلال پس از مصاف با هوادار، مهیای بازی یک چهارم نهایی 
جام حذفی برابر پیکان می شود. آن ها سپس در سه هفته پایانی 
لیگ برتر به ترتیب مقابل آلومینیوم )میزبان(، چادرملو )میزبان( 
این فرصت  )میهمان( صف آرایی می کنند. همچنان  و سپاهان 
در اختیار بوژوویچ و تیمش قرار دارد تا بتوانند حداقل لیگ 
را در جایگاهی تک رقمی و قابل قبول تر به اتمام برسانند. آن ها 
هم اکنون با تیم ششم جدول که ملوان است، با در نظر گرفتن 
یک بازی کم تر، ۵ امتیاز اختلاف دارند که کاملا قابل جبران 

است. 

2 بازی سرنوشت ساز پیش روی استقلال؛ پای بقا در میان است!

سال  چند  در  امیدوارم  خیلی  گفت:  فوتبال  فدراسیون  رئیس 
این  ما  به  دنیا  بزنیم چون  رقم  را  قهرمانی جهان  بتوانیم  آینده 

قهرمانی را بدهکار است.
مهدی تاج در مراسم افتتاحیه دوره آموزش مربیگری سطح دو 
آسیا که در مرکز ملی ایران برگزار می شود، گفت: ابتدا از مجری 
محترم برنامه تشکر و تقدیر دارم که خیلی خوب از همه تعریف 
و تمجید کرد. این کار خیلی خوبی است که همدیگر را دوست 
داشته باشیم و این جزئی از تعریف های مورد تاکید الهی است. 

از این رو تشکر و تقدیر فراوان دارم.
رئیس فدراسیون فوتبال افزود: نکته مهم آموزش است. روزی 
حضرت  که  هستند  دسته  چند  مردم  پرسیدند  امیرالمومنین  از 
تعلیم  اهل  که  هستند  کسانی  اول  دسته  دسته؛  سه  می فرماید: 
شامل  که  هستند  دهندگان  آموزش  هم  دوم  دسته  هستند. 
ایشان  دیدگاه  از  نیز  سوم  دسته  می شوند.  دانشجو  و  دانشمند 
بخش شوم  آن  وارد  نمی خواهم  که  گرفتند  را  »پشه گان«  لقب 

چون حضرت علی همان را هم نکوهش می کند.
وی تاکید کرد: بسیار مهم است کار آموزش و تعلیم را انجام 
دهیم. خودم هر وقت چنین آموزش هایی شکل می گیرد خودم 

می خواهم در آن حضور داشته باشم.
تاج با اشاره به موفقیت های بین المللی دو رشته فوتبالی کشور 
یادآور شد: فوتبال ساحلی و فوتسال یک بحث نهادینه را ایجاد 
کرده است. در فوتبال ایران پیشینه ای داریم و اقبال عمومی را 
ایجاد کرده است اما حالا فوتبال ساحلی و فوتسال را همه دنبال 
می کنند. دیدم که فینال فوتبال ساحلی را مردم دنبال کردند و 
این اتفاق خیلی خوبی است. چنین موضوعی بسیار عالی است 

و حالا حالا در آسیا عقب نمی افتیم.
حال  در  گفت:  ملی  رده  در  کشور  فوتسال  تقویت  درباره  او 
حاضر تنها یک تیم ملی فوتسال نداریم بلکه تیم های زیادی را 
ایجاد کردیم و این خیلی خوب است که ما مدام تولید بازیکن 
کمیته  از  استفاده  با  هم  کردیم  ایجاد  که  هم  راهکاری  کنیم. 

آموزش بوده است که من از این بابت بار دیگر تقدیر می کنم.
تاج تصریح کرد: آسیا در حوزه فوتسال و فوتبال ساحلی خیلی 
خوب در دنیا پیشرفت کرده است و در همین قاره هم منطقه ما 
پیش رونده است که تمام اینها مزیت بسیار خوبی است. خودم 
خیلی امیدوارم در چند سال آینده بتوانیم قهرمانی جهان را رقم 
بزنیم چون دنیا به ما این قهرمانی را بدهکار است. از زحمات 

صدا و سیما نیز بابت برگزاری جام رمضان تشکر ویژه دارم.

گل امین کاظمیان در ثانیه های پایانی دیدار برابر سپاهان سبب شد 
تا طلایی پوشان هم به مانند پرسپولیس از جنگ قهرمانی عقب 

بماند.
 بازی پرحاشیه آلومینیوم و سپاهان در اراک با تساوی ۱-۱ تمام 
شد. گل سپاهان در دقیقه )۳+۹۰( با پنالتی محمد کریمی به ثمر 
رسید و آلومینیوم در دقیقه )۱۴+۹۰( پاسخ این گل را با پنالتی 
محمدامین کاظمیان داد. البته جالب بود که هر دو باشگاه پنالتی 
طرف مقابل را با انتشار بیانیه  به چالش کشیدند اما به هر حال با 
گل کاظمیان و کسب یک امتیاز، سپاهانی ها بازنده بزرگ این 
مسابقه بودند. جالب اینکه مهاجم آلومینیوم در زمستان فاصله ای تا 
پیوستن به پرسپولیس نداشت و بعید نیست سال آینده را به عنوان 

عضوی از این باشگاه آغاز کند.
فرصت سوزی بزرگ همزمان دو رقیب تراکتور 

تراکتور پیش از اینکه پرسپولیس در تهران با استقلال خوزستان 
بازی کند و سپاهان در اراک به مصاف آلومینیوم برود، در یکی 
از دشوارترین مسابقات فصل نمایش قهرمانانه ای ارائه کرده و با 
نتیجه ۲ بر یک موفق به شکست استقلال شد. البته کار بزرگ 
شاگردان اسکوچیچ یک هفته قبل تر و در اولین بازی سال اتفاق 
افتاد که در اراک خرق عادت کردند و شاگردان مجتبی حسینی 
را که در ۱۱ بازی خانگی شکستی تجربه نکرده بودند، با یک 
گل از پیش رو برداشتند. این یکی از مهم ترین گام  های تراکتور 
برای جدا شدن از سپاهان و پرسپولیس در جدول و ناامید کردن 

رقیبانش بود. 
با وجود اینکه تراکتور در اراک طلسم شکنی کرده بود، قابل 
پیش بینی بود که سپاهان کار سختی مقابل شاگردان مجتبی حسینی 
دارد که همواره طی سال های اخیر برای اصفهانی ها دردسرساز 
شده اند. همین اتفاق هم رخ داد و آن ها در ثانیه های پایانی از 
دومین شکست فصل گریختند تا ۲ امتیاز حساس در جدول از 

حساب پاتریس کارترون و شاگردانش کم بشود.
اسفندماه  سرخ پوشان  بود.  کم رمق  پرسپولیس  هم  تهران  در 
به  منجر  که  پرتلاطم  ماه  بهمن  آن  از  پس  را  فوق العاده ای 
حذف شان از آسیا و جام حذفی گردید، پشت سر گذاشتند. 
تساوی مقابل آلومینیوم و سپس کسب ۳ پیروزی پیاپی که یکی 
از این بردها مقابل استقلال رقم خورد، بسیار روحیه بخش بود 
و هواداران این تیم امیدوار شدند تا اتفاقات لیگ بیست ودوم و 
همینطور نتایج رویایی با اوسمار ویرا در نیمه دوم فصل گذشته 
باز هم تکرار شنود. با این حال خیلی زود تکلیف تیم کارتال 
روشن شد. آن ها در اولین بازی سال به شمس آذر در قزوین 
باختند و سپس نتوانستند از پس استقلال خوزستان در خانه برآیند 

تا ۵ امتیاز سرنوشت ساز را طی دو مسابقه از دست داده باشند.
اختلاف 4 و 6 امتیازی و یک بازی عقب افتاده

حالا در پایان هفته بیست وپنجم و در حالی که تنها ۵ هفته به 
پایان رقابت های لیگ برتر باقی مانده، اختلاف سپاهان با تراکتور 
که قصد اشتباه ندارد، به عدد ۴ رسیده و اختلاف پرسپولیس با 
صدر جدول هم به عدد ۶ رسیده است. این در حالی است که 
تراکتور یک بازی عقب افتاده هم مقابل فولاد در اهواز دارد و اگر 
بتواند به روند فوق العاده خود ادامه بدهد و شاگردان گل محمدی 
در این بازی معوقه هفته بیست ودوم که پنجم اردیبهشت ماه برگزار 
خواهد شد، شکست بخورند، شاید خیلی زودتر از پیش بینی ها 
تکلیف قهرمان لیگ بیست وچهارم مشخص بشود. این موضوعی 
است که کارتال سرمربی ترکیه ای پرسپولیس به صورت ضمنی 
آن را پذیرفته و کارترون نیز پس از تساوی مقابل آلومینیوم به جا 
ماندن تیمش اعتراف کرد و اینطور به تراکتور تبریک گفت: »قطعا 
من بابت نتیجه ناامید شدم. حتی اگر نتیجه ۳ امتیاز برای ما بود هم 

به تراکتور تبریک می گویم آن ها فوق العاده بودند. همین«.
رقابت سپاهان و پرسپولیس برای آسیا

با فرصت سوزی سپاهان و پرسپولیس حالا شرایط به گونه ای رقم 
خورده که هدف اول زردپوشان اصفهانی و قرمزپوشان تهرانی 
تغییر کرده و آن ها در ۵ هفته باقی مانده برای کسب سهمیه حضور 
در پلی آف لیگ نخبگان تلاش خواهند کرد. با توجه به نتایج 
تیم های قطری و اماراتی طی سال های اخیر آن ها برای کسب 
برای  و  گرفته اند  ایران سبقت  فوتبال  از  نخبگان  لیگ  سهمیه 
فصل آینده سهمیه آن ها ۱+۲ خواهد بود. این در حالی است 
که سهمیه فوتبال ایران به ۱+۱ کاهش یافته است. با این وصف 
سهمیه حضور مستقیم در لیگ نخبگان به تراکتور می رسد که 
شانس بالایی برای قهرمانی در لیگ برتر دارد و با توجه به جدول 
رده بندی، جنگ برای گرفتن سهمیه پلی آف لیگ نخبگان مابین 

سپاهان و پرسپولیس خواهد بود.

گلی که رقابت پرسپولیس - سپاهان 
را داغ تر نگه داشت؛ 

کاظمیان به کمک سرخ ها آمد

وحید امیری با حضور در ترکیب پرسپولیس مقابل استقلال 
پیراهن  با  خود  بازی  پنجاهمین  و  دویست  خوزستان، 

پرسپولیس را انجام داد.
 وحید امیری هافبک ۳۷ ساله پرسپولیس با حضور در ترکیب 
پرسپولیس مقابل استقلال خوزستان، موفق به انجام دویست 
و پنجاهمین بازی خود با پیراهن پرسپولیس در رقابت های 
گوناگون شد. البته لازم به ذکر است یک بازی  او؛ تقابل با 
سپاهان بود که با حکم کمیته انضباطی، سه بر صفر به سود 
پرسپولیس اعلام شد.امیری در این ۲۵۰ بازی؛ موفق به ثبت 
آمار ۲۶ گل و ۴۲ پاس گل شده است و ششمین گلساز برتر 
تاریخ پرسپولیس است. او پس از امید عالیشاه، باسابقه ترین 

بازیکن حال حاضر پرسپولیس محسوب می شود.
به  رهبری فرد؛  بهروز  از  عبور  با  امیری  وحید  همچنین 
شد.  تبدیل  تاریخ  در  پرسپولیس  باسابقه  بازیکن  هفتمین 
امیری فرصت این را دارد با حضور در بازی های باقی مانده 

پرسپولیس به رتبه ششم این جدول که در حال حاضر در

وحید امیری به رکورد 2۵۰ بازی 
با پیراهن پرسپولیس رسید



مهاجرانی: 

مذاکرات را خردمندانه پیش می بریم  
مذاکره غیرمستقیم در عمان دنبال می شود 

ایران در مذاکرات  اینکه معیار  بر  تاکید  با  سخنگوی دولت 
مذاکرات  جزئیات  هنوز  گفت:  است،  ملی  منافع  حفظ 
کار  دستور  در  را  خردمندانه  مذاکره  ولی  نیست  مشخص 

قرار خواهیم داد. 
 »فاطمه مهاجرانی« در نخستین نشست خبری خود در سال 
۱۴۰۴، ضمن ابراز همدردی با جانباختگان معدن مهماندویه 
دامغان، گفت: رئیس جمهور برای پیگیری ویژه این موضوع 
صورت  به  امر  این  و  داده است  مأموریت  صمت  وزیر  به 

جدی توسط دولت پیگیری خواهد شد.
الکترونیک،افزود:  کالابرگ  طرح  اجرای  به  اشاره  با  وی 
رضایت مندی  افزایش  به  خانوار  نقدی  آورده  الزام  حذف 
پایان  تا  کالابرگ  از  دوره  این  اعتبار  و  شده  منجر  مردم 

خردادماه جاری قابل استفاده خواهد بود.
تلفات  کاهش  موجب  تصادف  به  نه  پویش  داد:  ادامه  وی 
جاده ای شد. طبق وزارت بهداشت، ۸.۵ درصد کاهش جان 

باختگان حوادث رانندگی داشته ایم.
معیار انجام مذاکره تامین منافع ملی است

مهاجرانی با تاکید بر اینکه باورمند به مذاکره هستیم، گفت: 
مذاکرات  گیرد  صورت  تکریم  زبان  با  گفت وگو  چنانچه 
خارجه  امور  وزارت  که  همانطور  و  داد  خواهیم  ادامه  را 
نیز پیش از این اعلام کرده است، این دور از مذاکرات به 

صورت غیر مستقیم و در عمان دنبال خواهد شد.
وی افزود: معیار ما برای انجام مذاکرات منافع ملی است اما 
اینکه مذاکرات هنوز آغاز نشده است، جزئیات  به  با توجه 
آن مشخص نیست ولی آنچه که برای ما به عنوان یک طرف 
مذاکره اهمیت دارد نگاه برابر، توجه به منافع ملی و بهبود 
شرایط مردم است؛ در همین راستا مذاکره خردمندانه را در 

دستور کار قرار خواهیم داد.
به عنوان  امور خارجه  اعلام وزیر  براساس  تاکید کرد:  وی 
صورت  به  را  مذاکرات  ایران  حوزه،  این  مقام  عالی ترین 
غیرمستقیم در عمان دنبال خواهد کرد اما محتوای مذاکرات 
پس از آغاز آن قابل تحلیل و بررسی است؛ آنچه مسلم است 
احقاق حقوق حقه ملت ایران و دفاع از منافع ملی اولویت 
خروجی  که  امیدواریم  و  است  اسلامی  جمهوری  اصلی 

مذاکرات کمک به بهبود وضعیت مردم و کشور باشد.
عملکرد دولت بر مدار عدالت، صداقت و شفافیت

سخنگوی دولت با اشاره سفر »شهرام دبیری« که واکنش هایی 
آقای  زحمات  از  همین جا  کرد:  بیان  داشت،  همراه  به  را 
که  داد  نشان  پزشکیان  دکتر  اقدام  اما  می کنم  تشکر  دبیری 
عملکرد این دولت بر مدار عدالت و صداقت استوار است 
داریم  تاکید  آن  بر  به شدت  که  موضوعاتی  از  یکی  لذا  و 

عدالت، صداقت و شفافیت است. 
تمام  شده،  تعیین  پیش  از  رویه  براساس  افزود:  مهاجرانی 
کارکنان دولت باید سفرهای زیارتی و سیاحتی خود را پیش 
از انجام سفر اعلام کنند و لذا وزرا و اعضای هیأت دولت 

نیز از این قضیه مستثنا نیستند.
اعضای  ماموریت های  و  انجام سفرها  برای  تاکید کرد:  وی 
باید  شود.  اجازه  کسب  رئیس جمهور  از  باید  دولت  هیات 
صداقت و پیروی از رویه های معمول رعایت شود و از سوی 
دیگر درست است که سبک زندگی، فردی است اما باید با 

شرایط دولت تطبیق پیدا کند.
دولت برای افزایش ظرفیت تولید برق برنامه دارد

برای  دولت  برنامه  درخصوص  سوالی  به  پاسخ  در  وی 
تولیدکنندگان  به  آن  آسیب  و  برق  قطعی  و  برق  ناترازی 
به  توجه  با  گذشته،  سال  پایان  در  گفت:  جدید،  سال  در 
قطعی برق و گاز در زمستان که منجر به خسارت هایی برای 
و  معدن  صنعت،  وزیر  پیگیری های  با  شد،  تولیدکنندگان 
تجارت، یک بسته حمایتی برای جبران بخشی از این زیان ها 
بین  ملی  کار  تقسیم  و  بسیج  نوعی  اقدام،  این  و  اعلام شد 
دستگاه های مختلف را رقم زد تا با همیاری، زیان های وارد 

شده به واحدهای تولیدی کاهش یابد. 
سخنگوی دولت بیان کرد: در این راستا، دولت با توجه به 
است،  سرمایه گذاری  و  تولید  محور  حول  که  امسال  شعار 
برنامه هایی برای افزایش ظرفیت تولید برق در نظر دارد. یکی 
متنوع سازی  و  پاک  انرژی های  از  استفاده  اقدامات،  این  از 
سبد انرژی است از این روز استفاده از انرژی های پاک یکی 
از اولویت های اصلی دولت در این راستا است که به کاهش 

قطعی برق صنایع کمک خواهد کرد.

مهاجرانی خاطرنشان کرد: بسیاری از صنایع بزرگ در حال 
نیروگاه های خورشیدی روی سقف کارخانه ها و  راه اندازی 
سوله های تولیدی خود هستند که می تواند در کاهش نیاز به 
برق از شبکه سراسری و تأمین نیازهای انرژی در فصل های 

پیک مصرف کمک کند.
زمینه  در  که  مشکلاتی  به  توجه  با  نهایت،  در  افزود:  وی 
قطعی برق و ناترازی ها در بخش انرژی وجود دارد، دولت 
همچنان در تلاش است تا با استفاده از ظرفیت های موجود، 
به  تجدیدپذیر،  انرژی های  و  صنعتی  نیروگاه های  جمله  از 
تقویت زیرساخت های انرژی پرداخته و تولیدکنندگان را در 

این شرایط بحرانی حمایت کند.
از  جلوگیری  راستای  در  اینکه  بیان  با  دولت  سخنگوی 
زیرساخت های  گسترش  حال  در  دولت  بیشتر،  ناترازی های 
مرتبط است، گفت: به همین منظور، تسریع سرمایه گذاری و 
رفع موانع تولید بیشتر برق از اولویت های جدی دولت است 
فعالیت است. همچنین،  به شدت در حال  این راستا،  و در 

دولت تلاش می کند تا محیط کسب وکار را بهبود بخشد.
بررسی گزینه ها برای وزارت اقتصاد؛ نام های اعلام شده را 

تایید نمی کنم
برای  دولت  برنامه  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  مهاجرانی 
با  دولت  کرد:  اظهار  دارایی،  و  اقتصاد  امور  وزیر  انتخاب 
حوصله و با بررسی همه گزینه ها، چه از میان گزینه های نام 
انتخاب خواهد  آشناتر و چه گزینه های کمتر شناخته شده، 
گمانه زنی  در حد  نام ها  از  بسیاری  که  است  طبیعی  و  کرد 

است.
اعلام  نام های  از  یک  هیچ  حاضر  حال  در  کرد:  تاکید  وی 

شده را تایید نمی کنم، دولت در حال بررسی گزینه هاست.
در  دولت  اصلی  اولویت های  برشمردن  با  دولت  سخنگوی 
سال ۱۴۰۴، اظهار کرد: دولت سیاست های ایجابی همچون 
بهبود محیط کسب و کار، رفع موانع سرمایه گذاری، تقویت 
زیرساخت های  توسعه  دریامحور،  اقتصاد  زیرساخت های 
کریدورهای  شبکه  گسترش  منظور  به  ریلی  نقل  و  حمل 

راهبردی را دنبال خواهد کرد.
مهاجرانی همچنین با اشاره به سیاست های تسهیلگرانه دولت 
این  تمام  گفت:  بیمه ها،  بهبود وضعیت  و  کالابرگ  همچون 
مردم در سطح  معیشتی  بهبود وضعیت  راستای  اقدامات در 

کلان دنبال می شود.
واکنش مهاجرانی به نامه فعالان جامعه مدنی به گوترش

سخنگوی دولت در بخش دیگری از صحبت های خود نامه 
بیش از ۸۰۰ فعال سیاسی و مدنی کشور به دبیرکل سازمان 
سرمایه  از  نشان  را  ملی  منافع  از  حمایت  برای  متحد  ملل 
اجتماعی بالا دانست و تصریح کرد: حفظ انسجام اجتماعی، 
و  فساد  از  جلوگیری  شایسته سالاری،  و  شفافیت  صداقت، 
گسترش عدالت را وظیفه دولت می دانیم و تلاش می کنیم با 
توجه به گروه های مرجع، اعتماد اجتماعی را افزایش دهیم.

وی افزود: زبان یکی از موضوعات اصلی در وحدت ملی ما 
زبان ما فارسی است و دغدغه آنها هم زبان فارسی است و 
از آنها تشکر می کنم. هرجا لازم باشد به استانداران در این 
زمینه تذکر داده خواهد شد اما استانداران به اهمیت وحدت 

و انسجام ملی توجه دارند.
پاسخ  در  خود  صحبت های  از  دیگری  بخش  در  مهاجرانی 
دولت  از  مانده  برجای  بدهی های  میزان  درباره  سوالی  به 
سیزدهم، گفت: نگاه دکتر پزشکیان به آینده است، همانطور 
که یک راننده به جلو نگاه می کند در عین حال از پشت سر 
نیز غافل نیست، دولت نیز تلاش می کند راننده خوبی برای 
خودروی کشور باشد؛ بدهی هایی نظیر معوقات گندمکاران، 
نشده  پرداخت  که  بود  معوقاتی  پرستاران،  و  بازنشستگان 

بود.

آینده  شنبه  روز  واشنگتن  و  تهران  است  قرار  که  درحالی 
مذاکرات غیرمستقیمی را در عمان داشته باشند، شبکه خبری 
دادند که  تایمز« گزارش  »گلوبال  نیوز« و روزنامه  »اسکای 
ایران شده  با  چین خواستار »صداقت« آمریکا در مذاکرات 

است. 
نشست  با  همزمان  سه شنبه  گذشته  روز  رسانه  این 
خارجه  امور  وزارت  سخنگوی  جیان  لین  خبری 
در  می خواهد  آمریکا  از  پکن  که  نوشت  چین، 

مذاکرات هسته ای با ایران »صداقت« نشان دهد.
چینی  مقام  این  از  نقل  به  نیز  تایمز  گلوبال  روزنامه 
نوشت که پکن از مسکو در میزبانی رایزنی های سه 
ایران حمایت می کند  جانبه درباره موضوع هسته ای 
و آن را گامی بیشتر به سوی پیشبرد راه حل سیاسی 

و دیپلماتیک موضوع هسته ای ایران می داند.
پیشتر اسماعیل بقائی سخنگوی وزارت امور خارجه 
میان  کارشناسی  سه جانبه  نشست  برگزاری  از  ایران 

ایران، روسیه و چین در مسکو خبر داده بود.
ایران  کارشناسی  نشست  برگزاری  به  اشاره  با  بقائی 

و سه کشور اروپایی در روزهای اخیر اظهار داشت: بخش 
به  این زمینه فعال است و  امور خارجه در  حقوقی وزارت 
با مسئولان جدید سیاست  معاونین  زودی نشستی در سطح 

خارجی اتحادیه اروپا خواهد داشت.
کرد:  عنوان  ادامه  در  چین  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
مایلم دوباره تاکید کنم که چین قاطعانه معتقد است که حل 
مسئله هسته ای ایران از طریق ابزارهای سیاسی و دیپلماتیک 

تنها رویکرد صحیح است.
لین خاطر نشان کرد: چین به حفظ ارتباط و هماهنگی با همه 

متوازن  راه حلی  سمت  به  و  می دهد  ادامه  مرتبط  طرف های 
که نگرانی های مشروع همه طرف ها را برطرف می کند، کار 
خواهد کرد تا اینکه حمایت از رژیم بین المللی عدم اشاعه 

و حفظ صلح و ثبات در خاورمیانه شکل گیرد.

آمریکا و  »آمادگی«  بر  مبنی  به سوال دیگری  پاسخ  وی در 
ایران برای آغاز گفت وگوهای مستقیم درباره برنامه هسته ای 
توجه  مورد  را  مربوطه  گزارش های  چین  که  گفت  ایران، 

قرار داده است.
لین ادامه داد: در شرایط کنونی، همه طرف های مرتبط باید 
تلاش های مشترک انجام دهند، گفت وگو و تعامل را تقویت 

کنند و از تشدید بیشتر )تنش( جلوگیری کنند.
طور  به  که  کشوری  عنوان  به  متحده  ایالات  افزود:  وی 
شد  خارج  )برجام(  مشترک  اقدام  جامع  برنامه  از  یکجانبه 

و به بن بست کنونی کمک کرد، باید صداقت سیاسی نشان 
دهد، بر اساس احترام متقابل وارد گفت وگو و مشورت شود 

و از تهدید به زور و فشار حداکثری دست بردارد.
بامداد  کشورمان  خارجه  امور  وزیر  عراقچی  عباس  سید 
دیروز در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: گفت وگوی 
فروردین(  آمریکا روز شنبه )۲۳  ایران و  غیر مستقیم 

در عمان آغاز می شود.
در  متحده روز شنبه  ایالات  و  ایران  اضافه کرد:  وی 
عمان برای گفت وگوهای غیرمستقیم در سطح مقامات 
عالی ملاقات خواهند کرد. این یک فرصت و نیز یک 

آزمون است. توپ در زمین آمریکاست.
دونالد ترامپ رئیس جمهوری آمریکا شبه گذشته در 
اسرائیل  رژیم  وزیر  نخست  نتانیاهو  بنیامین  با  دیدار 
و گوهای  در حال گفت  ما  ادعا کرد:  در کاخ سفید 

مستقیم با ایران هستیم.
وی روز دوشنبه به وقت محلی در کاخ سفید با تکرار 
ادعاها به خبرنگاران گفت: »ما در حال گفت وگوهای 
بسیار  نشست  شنبه  روز  ما  هستیم.  ایران  با  مستقیم 
یک  انجام  که  هستند  موافق  همه  داشت.  خواهیم  بزرگی 
است.  بدیهی  و  دارد  ارجحیت  بدیهی  امور  انجام  بر  توافق 
وارد  »ما  کنم.  استفاده  آن  از  بخواهم  من  که  نیست  امری 

مرحله بسیار خطرناکی شده ایم.««
ترامپ که در کنار نتانیاهو در اتاق بیضی کاخ سفید صحبت 
می کرد، گفت که یک نشست بسیار بزرگ روز شنبه برگزار 
خواهد شد و این دیدار به صورت مستقیم و در سطح عالی 
برگزار می شود اما تاکید کرد که تهران نمی تواند به سلاح 

هسته ای دست یابد.

عارف: 

گام های بعدی برای رفع فیلترینگ هم برداشته خواهد شد 

عراقچی:

 قراری برای تبدیل سریع مذاکرات غیرمستقیم به مستقیم نگذاشتیم

وزیر دادگستری:
اموال تملیکی موجود در انبارها به سرعت

 تعیین تکلیف می شوند 

معاون اول رییس جمهور در مورد رفع فیلترینگ گفت: رفع 
اول  گام  و  می گیرد  صورت  گام  به  گام  صورت  به  فیلتر 
برداشته خواهد  هم  بعدی  گام های  ان شاالله  و  برداشته شد 

شد. ما معتقدیم سیاست منع جواب نمی دهد. 
رسیده ام،  یقین  به  و  دیده  در عمل  که  آنچه  عارف گفت: 
خراسان  استان  سیاسی  فعالان  و  نخبگان  که  است  این 
رضوی درک و تحلیل بالایی نسبت به مسائل ملی داشته و 

شجاعت کم نظیری را در ارائه نظراتشان دارند.
در  ارزشمندی  نظرات  این جلسه،  در  اینکه  بیان  با  عارف 
به  باید  خصوص عملکرد دولت چهاردهم مطرح شده که 
درباره  ما  حال  عین  در  گفت:  بگذاریم  احترام  آنها  همه 
به  و  کنیم  انجام می شده می توانیم بحث  باید  که  اقداماتی 
یک وفاق برسیم و ببینیم که آیا شرایط برای آن اقدام مهیا 

بوده است یا خیر.
وی در ادامه افزود: مصمم بودیم در خرداد ۱۴۰۴ حضور 
جدی داشته باشیم اما اتفاقات ناگوار شهادت آقای رییسی  
بعد  یکسال  از  بیش  برای  که  برنامه ریزی ای  شد  باعث 
طراحی شده بود ظرف ۴۰ روز اجرا شود اما با این حال 

ما موفق شدیم.
عارف افزود: از همان اولین روزهای تشکیل دولت با آنکه 
که  بود  این  راهبردمان  اما  داشت  کشور  جدی   مشکلات 
هیچ وزیری نباید نفی گذشته کند تا این سنت غلط که در 
گذشته حاکم بود را کنار بگذاریم و این در حالی بود که 

با مشکل پرداخت پول خرید گندم به کشاورزان، مشکلات 
پرستاران و... روبرو بودیم.

عارف در پاسخ به نقدهایی که درخصوص رویکرد وفاق 
می شود گفت: راهبرد درست آقای پزشکیان وفاق ملی بود 
البته مشخص است که اگر وفاق یک طرفه باشد در نهایت 
به بن بست می خورد اما ما در مجموع احساس می کنیم که 
پیدا می کند همکاری هایی  را  این رویکرد جایگاه خودش 

که با خارج از دولت داریم قابل تقدیر است.
به صورت  فیلتر  رفع  نیز گفت:  فیلتر  رفع  مورد  در  عارف 
گام به گام صورت می گیرد و گام اول برداشته شد و انشالله 
گام های بعدی هم برداشته خواهد شد. ما معتقدیم سیاست 

منع جواب نمی دهد.

مذاکراتی  شیوه  غیرمستقیم،  مذاکرات  گفت:  خارجه  وزیر 
آن  سریع  تبدیل  برای  قراری  و  است  ایران  پذیرش  مورد 
نگذاشته ایم.سید عباس عراقچی وزیر خارجه که به منظور 
شده  کشور  این  پایتخت  وارد  الجزایر  مقام های  با  دیدار 
بود در جمع خبرنگاران، درباره اهداف و اهمیت این سفر 
مستحکم  و  قدیمی  روابطی  الجزایر  و  ایران  روابط  گفت: 
است که ریشه های عمیقی دارد. دوستی بین این دو کشور 
سابقه بسیار زیادی دارد و دوستان ما در الجزایر در مقاطع 
ایران  اسلامی  جمهوری  کنار  در  همواره  مهم  تاریخی 
منطقه  اوضاع  بهبود  راستای  در  مثبتی  گام های  و  بوده اند 
منطقه  مسائل  مشترکی در خصوص  مواضع  ما  برداشته اند. 
که  فلسطین  با  رابطه  در  الجزائر  مواضع  ویژه  به  داریم، 
پاسخ  در  خارجه  است.وزیر  توجه  قابل  و  محکم  بسیار 
برگزاری  درباره  شده  منتشر  اخبار  پیرامون  پرسشی  به 
جمهوری  رتبه  عالی  هیات های  میان  غیرمستقیم  مذاکرات 
گفت:  عمان  در  آمریکا  متحده  ایالات  و  ایران  اسلامی 
اطلاع رسانی  توییتی  در  دیشب  و  شد  اعلام  که  همان طور 
شد.  خواهد  برگزار  عمان  در  شنبه  روز  مذاکرات  کردم، 
گرفت  خواهد  انجام  غیرمستقیم  صورت  به  مذاکرات  این 
و ما شیوه دیگری را برای مذاکره نمی پذیریم.وزیر خارجه 
پیش رو گفت:  مذاکرات  درباره شکل  توضیحاتی  ارائه  با 
اهمیت شکل مذاکره، چه مستقیم و چه غیرمستقیم، به نظر 
من در درجه اول نیست. آنچه که واقعاً اهمیت دارد، مؤثر 
نیات  و  طرفین  جدیت  مذاکرات،  بودن  غیرمؤثر  یا  بودن 
آن ها و اراده آنها در رسیدن به توافق است. در این زمینه، 
ما شکل مذاکره را تابع مسائل مختلفی می دانیم و به همین 

دلیل مذاکرات غیرمستقیم را انتخاب کرده ایم.
عراقچی افزود: دلیل این انتخاب این است که مذاکراتی که 
آنها به وسیله فشار و تهدید نکات خود را تحمیل کنند، در 

واقع دیکته کردن است و ما به این شیوه اعتقادی نداریم. 
گفتگوی  یک  تضمین کننده  می تواند  غیرمستقیم  مذاکره 
واقعی و مؤثر باشد. ما هم به این شیوه پیش خواهیم رفت.

وزیر خارجه با اشاره به اینکه این نوع مذاکره چیز عجیب 
و غریبی نیست، خاطرنشان کرد: این نوع مذاکره در تاریخ 
روابط بین الملل بارها اتفاق افتاده است. کشورهایی هستند 
هم  با  نیستند  حاضر  دلایل  سایر  و  تاریخی  دلایل  به  که 
اکنون  هم  مثال،  عنوان  به  باشند.  داشته  مستقیم  مذاکره 
مذاکرات بین روسیه و اوکراین به صورت غیرمستقیم و از 
طریق آمریکا در حال انجام است؛ زیرا دو طرف به دلایل 
خاص خود حاضر به ملاقات مستقیم نیستند و مذاکرات از 

طریق یک واسطه انجام می شود.
و  ما  میان  موضوع  در  داد:  ادامه  دیپلماسی  دستگاه  رئیس 
واسطه  عنوان  به  عمان  به  ما  است.  واسطه  عمان  آمریکا، 
و  داریم  اطمینان  داشته،  وجود  که  خوبی  سابقه  دلیل  به 
به یک  برای رسیدن  مقابل  اراده جدی طرف  با  امیدواریم 
راه حل دیپلماتیک مواجه شویم. این هست که در مذاکرات 

مهم است.

اموال  انبارهای  وضعیت  آخرین  درباره  دادگستری  وزیر 
تملیکی توضیحاتی را ارائه کرد. 

امین حسین رحیمی وزیر دادگستری درباره آخرین وضعیت 
قوه  ریاست  ورود  از  بعد  گفت:  تملیکی  اموال  انبارهای 
قضاییه در سال ۱۴۰۱ و اقداماتی که هم از طریق انبارهای 
اموال تملیکی و هم تعزیرات و دادستان های سراسر کشور 
آن ها صورت  در  اساسی  تحول  یک  واقعا  گرفت  صورت 
گرفت. وی ادامه داد: در آن زمان اموال رها شده و بی نظم 
در انبارهای اموال تملیکی بودند و طوری بود که برخی از 

اموال حیف و میل می شد و از بین می رفت. 

وزیر دادگستری تصریح کرد: بعد از اقداماتی که صورت 
گرفت تحول جدی در این انبارها صورت گرفته است و به 
صورت مرتب و منظم است. همچنین اموال به موقع تعیین 
تکلیف می شوند. هم از جهت صدور رای در تعزیرات و 
اقداماتی  تعیین تکلیف می شوند و هم  به موقع  دادگستری 
که در جهت فروش اموال که از طرف سازمان جمع آوری 
انجام  تملیکی  اموال  فروش  برای  تملیکی  اموال  فروش  و 
می شود، به موقع صورت می گیرد. اخیرا در سفر به لرستان 
در بازدیدی که از انبارها داشتیم وضعیت بسیار خوبی را 

شاهد بودیم.

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: ابراهیم بهمنی جلالی
لیتوگرافی و چاپ شاخه سبز قم		

تلفن تماس:	33855003 -	تلفکس:	33855002
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آگهی مناقصه عمومی 

خدماتی  انسانی  نیروی  اجاره  پیمانکار  تعیین  مناقصه  دارد  نظر  در  سیاهکل  شهرداری 
شهر سیاهکل را از طریق  برگزاری مناقصه عمومی در بستر الکترونیکی سامانه ستاد اجرا 

نماید.
 متقاضیان می توانند با توجه به شرایط ذیل از طریق سامانه ستاد نسبت به دریافت اسناد 

شرکت در مناقصه اقدام نمایند. 
تاریخ خرید اسناد از ۲0 /1404/01 الی 1404/01/30. 

 مهلت ارسال پاکت پیشنهاد تاریخ 1404/0۲/9.
زمان بازگشایی 1404/۲/10.

مبلغ برآورد اولیه ۲30000000000 میلیارد ریال .
 مبلغ تضمین شرکت در مناقصه 11500000000 میلیارد ریال .

کمیل لاهوتی 
 شهردار سیاهکل

چین:

 آمریکا در مذاکره با ایران »صداقت« داشته باشد
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